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Jest rodowit¹ lubliniank¹. Ma 20 lat. Jest studentk¹ II

roku Wydzia³u Zarz¹dzania i Podstaw Techniki PL na kie-

runku zarz¹dzanie i marketing. W tym momencie najwa¿-

niejsze s¹ dla niej studia. Po ich zakoñczeniu pragnie za-

³o¿yæ w³asn¹ firmê reklamow¹. Z powodzeniem ³¹czy

zajêcia na uczelni z prac¹ modelki. Mimo i¿ odnosi licz-

ne sukcesy jako modelka, nie wi¹¿e z tym zajêciem swo-

ich planów ¿yciowych.

Podczas posiedzenia

Senatu w dniu

25 listopada 1999 r.

rektor prof. Kazimierz

Szabelski wrêczy³

Dominice Stomie,

najpiêkniejszej studentce

1999 r., list gratulacyjny.

Ma ju¿ doœwiadczenie w wyborach miss. W 1995 r. za-

kwalifikowa³a siê do pierwszej dziesi¹tki Miss Polski Nasto-

latek, natomiast w 1999 r. zosta³a Miss Lublina i I Wicemiss

Lubelszczyzny.

Ma brata, z którym jest bardzo zwi¹zana. Wspólnie spê-

dzaj¹ wakacje nad jeziorem  Piaseczno. W wolnych chwilach

chodzi na basen, spotyka siê z przyjació³mi, du¿o czyta. In-

teresuj¹ j¹ podró¿e.
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Drodzy Czytelnicy,

Ostatni rok w naszej uczelni obfitowa³ w wy-

darzenia o du¿ym znaczeniu dla spo³ecznoœci

akademickiej. O tych wszystkich, zarówno opty-

mistycznych, jak i smutnych zdarzeniach, pi-

szemy w bie¿¹cym numerze Biuletynu. Znajd¹

w nim Pañstwo pozycje stale ju¿ goszcz¹ce na

naszych ³amach. Nale¿¹ do nich m.in.: relacje

z prac Senatu, wiadomoœci z ¿ycia wydzia³ów,

kronika najwa¿niejszych wydarzeñ, nowoœci

wydawnicze. Szeroko informujemy o dzia³al-

noœci – artystycznej i sportowej – braci stu-

denckiej. Kontnuuj¹c wspomnienia o ludziach

zas³u¿onych dla uczelni, przedstawiamy por-

tret prorektora ds. ogólnych prof. Kazimierza

Lutka.

Od tego numeru wprowadzamy now¹ rubry-

kê poœwiecon¹ uchwa³om Konferencji Rektorów

Polskich Uczelni Technicznych oraz sprawom

Œrodowiskowego Kolegium Rektorów Szkó³

Wy¿szych Lublina.

Jak dot¹d wszystko to brzmi bardzo powa¿-

nie. Mo¿na by pomyœleæ, ¿e Politechnika Lubel-

ska ¿yje tylko swoj¹ prac¹. Nic bardziej mylne-

go. Aby przekonaæ Pañstwa i pokazaæ, ¿e pra-

cownicy PL potrafi¹ siê wspólnie bawiæ poza

godzinami pracy, proponujemy lekturê rewela-

cyjnego pisma pt. „Biuletyn Integracyjny”.

Korzystaj¹c z okazji na s¹siedniej stronie

prezentujemy Pañstwu próbkê tego, co zawarte

jest w owym wydaniu.

Redakcja

1(4)/2000
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Wykaz Uchwał Senatu Politechniki Lubelskiej
1. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 29 wrzeœnia 1999 r.

w sprawie zatwierdzenia sprawozdania z dzia³alnoœci Politechniki Lu-
belskiej za kadencjê 1996–1999 wraz z ocen¹ dzia³alnoœci Rektora.

2. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 29 wrzeœnia 1999 r.
w sprawie wniosku Wydzia³u In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej w
sprawie utworzenia Katedry Konstrukcji Metalowych i Kompozyto-
wych.

3. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 29 wrzeœnia 1999 r.
w sprawie uchylenia postanowieñ Senatu PL z dnia 24 wrzeœnia 1998
r. w czêœci dotycz¹cej utworzenia Katedry Maszyn i Napêdów Elek-
trycznych z po³¹czenia katedr: Katedry Elektrotechniki Ogólnej, Ka-
tedry Maszyn Elektrycznych i Katedry Napêdów Elektrycznych.

4. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 25 listopada 1999 r.
w sprawie zasad i trybu przyjmowania na I rok studiów dziennych i
zaocznych w roku akademickim 2000/2001, która bêdzie upowszech-
niona po zatwierdzeniu przez MEN.

5. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 25 listopada 1999 r.

w sprawie wprowadzenia systemu decentralizacji zarz¹dzania i finan-
sowania w PL ³¹cznie z aprobat¹ g³ównych kierunków dzia³ania.

6. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 25 listopada 1999 r.
w sprawie utworzenia kierunku „Informatyka” w Wydziale Elektrycz-
nym.

7. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 25 listopada 1999 r.
w sprawie powo³ania Instytutu In¿ynierii Ochrony Œrodowiska w
strukturze organizacyjnej Wydzia³u In¿ynierii Budowlanej i Sanitar-
nej.

8. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 27 stycznia 2000 r.
w sprawie decentralizacji zarz¹dzania i finansowania w Politechnice
Lubelskiej.

9. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 27 stycznia 2000 r.
w sprawie przekszta³cenia Katedry Nauk Ekonomicznych w Katedrê
Ekonomii i Zarz¹dzania Gospodark¹.

10. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 27 stycznia 2000 r.
w sprawie zmiany ust. 5 § 53 Statutu Politechniki Lubelskiej.

Przedmiotem obrad Senatu w tym roku akademickim
były m.in. sprawy i zagadnienia:
• pozytywnie oceniono dzia³alnoœæ rektora i zatwierdzono sprawozdanie

z dzia³alnoœci uczelni za kadencjê 1996-1999;
• przedstawiony zosta³ przez rektora prof. Kazimierza Szabelskiego „Pro-

gram dzia³alnoœci Politechniki Lubelskiej na kadencjê 1999-2002”;
• przyjêto plan posiedzeñ Senatu na 1999-2000 r. i powo³ano komisje

senackie;
• Senat przyj¹³ sprawozdanie finansowe i wynik finansowy za 1999 r. i

zatwierdzi³ plan rzeczowo-finansowy na 2000 r.;
• zaakceptowano podpisanie umów miêdzynarodowych pomiêdzy:
a) Politechnik¹ Lubelsk¹ a Brandenburskim Uniwersytetem Technicz-

nym w Cottbus;
b) Instytutem Fizyki Politechniki Lubelskiej a Uniwersytetem w Po-

itiers (Francja);
c) Wydzia³em In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej a Politechnik¹ Bia³o-

rusk¹;
• wyra¿ono poparcie dla idei utworzenia w Lublinie Uniwersytetu Pol-

sko-Ukraiñskiego;
• dokonano oceny rozwoju kadry w latach 1990-1999 oraz efektywno-

œci wykorzystania urlopów naukowych, stypendiów i grantów we-
wnêtrznych;

• zaakceptowano sprawozdanie finansowe z realizacji badañ naukowych
za 1999 r.;

• omówiono wyniki wspó³pracy miêdzynarodowej Politechniki Lubel-
skiej za ostatnie lata;

• omawiano problemy organizacyjno-kadrowe w Wydziale Elektrycz-
nym;

Informacja o pracach Senatu
Politechniki Lubelskiej

• omawiano sprawy dydaktyczne, w tym: elastyczny system kszta³ce-
nia, ocenê jakoœci kszta³cenia, przebieg sesji egzaminacyjnej, wyniki
rekrutacji;

• na kilku posiedzeniach Senatu omawiano za³o¿enia systemu decentra-
lizacji;

• powo³ano kierunek „informatyka”;

• dokonano zmian w Statucie PL;
• przyjêto do realizacji za³o¿enia „Strategii rozwoju Politechniki Lu-

belskiej”;
• przyjêto zasady i tryb przyjmowania na I rok studiów dziennych i

zaocznych w roku akademickim 2000/2001;
• dokonano uroczystej promocji doktorskiej.

Zagadnienia organizacyjne dotyczyły m.in.:

• powo³ania Instytutu In¿ynierii Ochrony Œrodowiska w Wydziale In-
¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej;

• przekszta³cenia Katedry Nauk Ekonomicznych w Katedrê Ekonomii i
Zarz¹dzania Gospodark¹ w Wydziale Zarz¹dzania i Podstaw Techni-
ki;

• restrukturyzacji pionu prorektora ds. ogólnych i pionu dyrektora ad-
ministracyjnego;

Zaopiniowano wiele spraw osobowych, w tym:

• 2 wnioski o mianowanie na profesora zwyczajnego i 8 wniosków o
mianowanie na profesora nadzwyczajnego Politechniki Lubelskiej;

• powo³anie dyrektora instytutu i kierowników katedr;
• wnioski rad wydzia³ów o Nagrody Ministra Edukacji Narodowej.
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1. Zarz¹dzenie Nr R-13/99 z dnia 29 listopada 1999 r. w sprawie po-
wo³ania w Wydziale In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej Instytutu In-
¿ynierii Ochrony Œrodowiska.

2. Zarz¹dzenie Nr R-14/99 z dnia 10 grudnia 1999 r. w sprawie powo-
³ania Komisji Inwentaryzacyjnej.

3. Zarz¹dzenie Nr R-15/99 z dnia 10 grudnia 1999 r. w sprawie powo-
³ania Komisji do spraw dodatków za pracê w warunkach szkodli-
wych dla zdrowia.

4. Zarz¹dzenie Nr R-16/99 z dnia 10 grudnia 1999 r. w sprawie powo-
³ania wydzia³owych zespo³ów ds. oceny badañ naukowych realizowa-
nych w ramach dzia³alnoœci statutowej.

5. Zarz¹dzenie Nr R-17/99 z dnia 14 grudnia 1999 r. w sprawie wpro-
wadzenia instrukcji inwentaryzacyjnej.

6. Zarz¹dzenie Nr R-1/2000 z dnia 18 stycznia 2000 r. w sprawie po-
wo³ania Komisji ds. odbioru wyników badañ naukowych finansowa-
nych przez KBN.

7. Zarz¹dzenie Nr R-2/2000 z dnia 31 stycznia 2000 r. w sprawie po-
wo³ania Komisji odwo³awczej do rozpatrywania odwo³añ od oceny
wyników pracy nauczycieli akademickich.

8. Zarz¹dzenie Nr R-3/2000 z dnia 21 lutego 2000 r. w sprawie zmian
organizacyjnych w Politechnice Lubelskiej.

9. Zarz¹dzenie Nr R-4/2000 z dnia 22 lutego 2000 r. w sprawie powo-
³ania Rady Instytutu Ochrony Œrodowiska.

10. Zarz¹dzenie Nr R-5/2000 z dnia 1 marca 2000 r. w sprawie powo-
³ania komisji ds. wdra¿ania decentralizacji.

11. Zarz¹dzenie Nr R-6/2000 z dnia 1 marca 2000 r. w sprawie powo-
³ania rektorskiej komisji nagród, odznaczeñ i wyró¿nieñ.

12. Zarz¹dzenie Nr R-7/2000 z dnia 17 lutego 2000 r. w sprawie zmian
organizacyjnych w wydzia³ach Politechniki Lubelskiej (przekszta³ce-
nie Katedry Nauk Ekonom. w Katedrê Ekonomii i Zarz¹dzania Go-
spodark¹).

13. Zarz¹dzenie Nr R-8/2000 z dnia 17 marca 2000 r. w sprawie pro-

Wykaz Pism Okólnych

11. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 27 stycznia 2000
r. popieraj¹ca inicjatywê Rektorów Szkó³ Wy¿szych miasta Lubli-
na w sprawie utworzenia w Lublinie Uniwersytetu Polsko-Ukraiñ-
skiego.

12. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 30 marca 2000 r. w
sprawie gospodarowania œrodkami na dzia³alnoœæ naukowo–badaw-
cz¹ oraz ustalenia wysokoœci kosztów ogólnych i stawki zysku w
badaniach wykonywanych na bezpoœrednie zamówienie podmiotów
gospodarczych.

13. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 25 maja 2000 r.

wadzenia obs³ugi gospodarki finansowej w jednostkach organizacyj-
nych PL.

14. Zarz¹dzenie Nr R-8/2000 z dnia 17 marca 2000 r. w sprawie pro-
wadzenia obs³ugi gospodarki finansowej w jednostkach organizacyj-
nych PL.

15. Zarz¹dzenie Nr R-9/2000 z dnia 10 maja 2000 r. w sprawie powo-
³ania Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej na I r. studiów dziennych
i zaocznych w PL w roku akad. 2000/2001.

16. Zarz¹dzenie Nr R-10/2000 z dnia 29 maja 2000 r. w sprawie zmian
organizacyjnych w Politechnice Lubelskiej.

17. Zarz¹dzenie Nr R-11/2000 z dnia 29 maja 2000 r. w sprawie wpro-
wadzenia Regulaminu premiowania pracowników nie bêd¹cych na-
uczycielami akademickimi PL.

18. Aneks Nr 1/2000 z dnia 29 maja 2000 r. do Zarz¹dzenia Nr R-3/
2000 z dnia 21 lutego 2000 r. w sprawie zmian organizacyjnych w
Politechnice Lubelskiej.

19. Aneks Nr 1/2000 z dnia 22 maja 2000 r. do Zarz¹dzenia Nr R-16/
99 z dnia 10 grudnia 1999 r. w sprawie powo³ania wydzia³owych
zespo³ów ds. oceny badañ naukowych realizowanych w ramach dzia-
³alnoœci statutowej finansowanej z dotacji KBN.

20. Zarz¹dzenie Nr R-12/2000 r. z dnia 6 czerwca 2000 r. w sprawie
stawek wynagrodzenia za ponadwymiarowe godziny dydaktyczne.

21. Zarz¹dzenie Nr R-13/2000 r. z dnia 6 czerwca 2000 r. w sprawie
organizacji roku akademickiego 2000/2001.

22. Zarz¹dzenie Nr R-14/2000 r. z dnia 12 czerwca 2000 r. w sprawie po-
wo³ania Komisji Przetargowej dla udzielania zamówienia publicznego.

23. Zarz¹dzenie Nr R-15/2000 z dnia 15 czerwca 2000 r. w sprawie
zasad odp³atnoœci za zajêcia dydaktyczne prowadzone w Politechni-
ce Lubelskiej w roku akad. 2000/2001.

24. Zarz¹dzenie Nr R-16/2000 r. z dnia 15 czerwca 2000 r. w sprawie
powo³ania Komisji Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Akademickich
oraz Rzeczników Dyscyplinarnych dla Nauczycieli Akademickich.

1. Pismo Okólne Nr 2/99 z dnia 1 wrzeœnia 1999 r. w sprawie okreœle-
nia zakresu kompetencji i uprawnieñ Rektora i Prorektorów.

2. Pismo Okólne Nr 3/99 z dnia 1 wrzeœnia 1999 r. w sprawie wydat-
kowania œrodków finansowych (limitów) przyznanych podstawowym
jednostkom organizacyjnym Uczelni.

3. Pismo Okólne Nr 1/2000 z dnia 6 kwietnia 2000 r. w sprawie likwi-
dacji prywatnych spó³ek i firm dzia³aj¹cych w Uczelni.

4. Pismo Okólne Nr 2/2000 z dnia 25 czerwca 2000 r. w sprawie zasad
planowania i rozliczania kosztów poœrednich (narzutów) w dzia³alno-
œci dydaktycznej jednostek organizacyjnych Politechniki Lubelskiej.

w sprawie wydzielenia 35% odpisu z limitu KBN na dzia³alnoœæ
statutow¹ na rok 2000 na pokrycie niedoboru wynagrodzeñ oso-
bowych dla pracowników realizuj¹cych prace naukowo–badaw-
cze.

14. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 29 czerwca 2000 r.
w sprawie pensum dydaktycznego, warunków jego obni¿ania i zasad
obliczania godzin dydaktycznych w roku akademickim 2000/2001.

15. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 29 czerwca 2000 r.
w sprawie zasad zatrudniania nauczycieli akademickich bêd¹cych na
emeryturze.

Wykaz Zarządzeń Rektora Politechniki Lubelskiej
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Składy komisji senackich na kadencję 1999−2002

Organizacja roku akademickiego 2000/2001

Komisja ds. kształcenia
1) dr hab. in¿. Józef Kuczmaszewski  –  przewodnicz¹cy
2) dr hab. in¿. Tadeusz Ciê¿ak, prof. PL
3) dr hab. in¿. Zdzis³aw Krzowski, prof. PL
4) dr hab. in¿. Marek Opielak, prof. PL
5) prof. dr hab. in¿. Wiktor Pietrzyk
6) dr hab. in¿. Barbara Surowska, prof. PL
7) dr in¿. El¿bieta Lipska
8) dr in¿. Waldemar Wójcik
9) mgr El¿bieta Flisiak
10) mgr Ewa Wêgrzynowicz
11) mgr in¿. Teresa Szymura, KZ NSZZ „Solidarnoœæ”
12) dr in¿. Jolanta S³oma, Zarz¹d NS ZNP
13) przedst. Samorz¹du Studenckiego
14) przedst. Samorz¹du Studenckiego

Komisja ds. budżetu i finansów
1) dr hab. in¿. Jerzy Lipski, prof. PL – przewodnicz¹cy
2) dr hab. Waldemar Cieœlak, prof. PL
3) dr hab. in¿. Andrzej Wac-W³odarczyk, prof. PL
4) dr Wies³aw Janik
5) dr in¿. Piotr Surmacz
6) dr in¿. Kazimierz Zaleski
7) mgr Ryszard Bania
8) in¿. W³adys³aw Wójcik
9) Czes³aw Malik
10) prof. dr hab. Lucjan Paw³owski, Unia Profesorów
11) mgr Barbara Ruchaj, KZ NSZZ „Solidarnoœæ”
12) dr Zofia Sobczak, Zarz¹d NS ZNP
13) przedst. Samorz¹du Studenckiego

Komisja organizacji i rozwoju Politechniki
1) prof. dr hab. in¿. W³odzimierz Sitko –  przewodnicz¹cy
2) dr hab. in¿. Tadeusz Ciê¿ak, prof. PL
3) dr hab. in¿. Marek Opielak, prof. PL
4) prof. dr hab. in¿. Wiktor Pietrzyk
5) dr in¿. Krystyna Schabowska
6) mgr Marta Bijas
7) mgr Ewa Kudasiewicz
8) dr hab. in¿. Klaudiusz Lenik, prof. PL, Unia Profesorów
9) dr in¿. Lucjan Cholewa, Zarz¹d NS ZNP
10) dr in¿. Jacek Duda, KZ NSZZ „Solidarnoœæ”
11) przedst. Samorz¹du Studenckiego

Komisja ds. rozwoju kadry
1) prof. dr hab. Edward Œpiewla – przewodnicz¹cy
2) dr hab. in¿. Marek Opielak, prof. PL
3) prof. dr hab. Lucjan Paw³owski
4) prof. dr hab. in¿. Wiktor Pietrzyk
5) prof. dr hab. in¿. Robert Sikora
6) dr in¿. Zbigniew Z³onkiewicz
7) dr hab. in¿. Klaudiusz Lenik, prof. PL, Unia Profesorów
8) dr Józef Sawa, KZ NSZZ „Solidarnoœæ”
9) dr in¿. Gabriel Szymaniak, Zarz¹d NS ZNP

Komisja ds. badań naukowych
1) prof. dr hab. in¿. Tadeusz Janowski  –  przewodnicz¹cy
2) dr hab. Zdzis³aw Kozak, prof. PL
3) dr hab. in¿. Marek Pawlak, prof. PL
4) prof. dr hab. Witold Stêpniewski
5) dr in¿. Jerzy Warmiñski
6) mgr Ryszard Bania
7) in¿. W³adys³aw Wójcik
8) dr Stefan Laskowski, KZ NSZZ „Solidarnoœæ”
9) dr Bogdan Wójtowicz, Zarz¹d NS ZNP
10) przedst. Samorz¹du Studenckiego

Okres zajêæ dydaktycznych 01.10.2000 r. - 23.12.2000 r.
Wakacje zimowe 24.12.2000 r. - 02.01.2001 r.
Okres zajêæ dydaktycznych 03.01.2001 r. - 28.01.2001 r.
Sesja egzaminacyjna zimowa 29.01.2001 r. - 12.02.2001 r.

Okres zajêæ dydaktycznych 13.02.2001 r. - 11.04.2001 r.
Wakacje wiosenne 12.04.2001 r. - 18.04.2001 r.
Okres zajêæ dydaktycznych 19.04.2001 r. - 07.06.2001 r.
Sesja egzaminacyjna letnia 08.06.2001 r. - 24.06.2001 r.

Praktyki zawodowe i wakacje letnie 25.06.2001 r. - 31.08.2001 r.
Sesja egzaminacyjna jesienna 01.09.2001 r. - 23.09.2001 r.
Tydzieñ rejestracyjny 24.09.2001 r. - 30.09.2001 r.
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Nowy prorektor
ds. ogólnych

Dnia 28 lutego 2000 r. odby³y siê w Politechnice Lubelskiej wybo-
ry uzupe³niaj¹ce na stanowisko prorektora ds. ogólnych. Funkcjê tê
pe³ni w obecnej kadencji dr hab. in¿. Andrzej Wac-W³odarczyk, prof.
PL.

Studia in¿ynierskie ukoñczy³ na Wydziale Elektrycznym ówczesnej
Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej w Lublinie. Natomiast magisterium uzy-
ska³ na Wydziale Matematyki UMCS. W 1983 r. po obronie pracy
doktorskiej awansowa³ ze stanowiska st. asystenta na adiunkta w Poli-
technice Lubelskiej. W latach 1993-1996 i 1996-1999 pe³ni³ funkcjê
prodziekana ds. kszta³cenia na Wydziale Elektrycznym PL. W ubie-
g³ym roku uzyska³ stopieñ dr hab. nauk technicznych w dyscyplinie
elektrotechnika. Od kilku miesiêcy jako profesor PL kieruje Zak³adem
Elektrotechniki Teoretycznej w Instytucie Podstaw Elektrotechniki i
Elektrotechnologii na Wydziale Elektrycznym PL.

W swojej pracy naukowej zajmuje siê m.in. zagadnieniami teorii
obwodów, szczególnie nieliniowych obwodów magnetycznych, w³aœci-
woœciami i aplikacjami amorficznych i monokrystalicznych materia³ów
magnetycznych.

Uczestniczy w pracach kilku towarzystw i organizacji naukowych.
Sprawuje funkcjê Przewodnicz¹cego IV Wydzia³u Nauk Technicznych
Lubelskiego Towarzystwa Naukowego w obecnej kadencji, jest przed-
stawicielem Polski w Radzie European Association for Education in
Electrical and Information Engineering.

Nowi profesorowie
Janusz Gudowski

Studia w Szkole G³ównej Gospodarstwa
Wiejskiego w Warszawie ukoñczy³ w 1973 r.
Tam te¿ otrzyma³ stopieñ doktora nauk rolni-
czych w 1980 r. oraz stopieñ doktora habilito-
wanego nauk ekonomicznych w 1991 r. Tytu³
naukowy profesora uzyska³ 20 stycznia 2000 r.

Ekonomista regionalny, specjalizuje siê w za-
gadnieniach ekonomiki rolnictwa œwiatowego, polityki agrarnej i miê-
dzynarodowych stosunków gospodarczych. Wyk³ada mikro- i makro-
ekonomiê, MSG, geografiê ekonomiczn¹ i politykê spo³eczno-ekono-
miczn¹. Koordynuje program miêdzynarodowych interdyscyplinarnych
badañ terenowych, dotycz¹cych przeobra¿eñ terenów wiejskich pod
wp³ywem transformacji gospodarczej i rozwoju gospodarki rynkowej
(m.in. w Turcji, Jemenie, Egipcie). Rozwija wspó³pracê z Uniwersyte-
tem Lwowskim w zakresie wspólnych geograficznych i spo³eczno-eko-
nomicznych badañ pogranicza.

Autor lub wspó³autor 10 rozpraw i monografii naukowych.

Włodzimierz Krolopp
Studia wy¿sze ukoñczy³ w 1956 r. na Wy-

dziale Elektrycznym Politechniki £ódzkiej,
gdzie od 1954 r. podj¹³ pracê naukowo-dydak-
tyczn¹. W 1972 r. uzyska³ stopieñ doktora nauk
technicznych (P£), w 1980 r. stopieñ doktora
habilitowanego (P£), zaœ w 1999 r. tytu³ pro-
fesora.

W latach 1967-1975 pracowa³ w Instytucie
Techniki Radiacyjnej Politechniki £ódzkiej, gdzie kierowa³ Pracowni¹
Spektrometrii Mas. W 1975 r. podj¹³ pracê na Politechnice Œwiêto-
krzyskiej, jako kierownik Zak³adu Elektrotechniki i Telekomunikacji.
W 1983 r. rozpocz¹³ pracê w Zak³adzie Automatyki i Pomiarów na
Wydziale Elektrycznym Politechniki Lubelskiej. Z chwil¹ utworzenia
Katedry Metrologii Elektrycznej i Elektronicznej zosta³ jej kierowni-
kiem. W latach 1990-93 rektor Politechniki Lubelskiej. Od 1978 r. do
1981 r. by³ prezesem Oddzia³u Œwiêtokrzyskiego Polskiego Towarzy-
stwa Cybernetycznego.

Autor ok. 100 prac naukowo-badawczych, 4 skryptów akademic-
kich i monografii oraz 5 patentów.

Andrzej Niewczas
Absolwent Wydzia³u Elektroniki Politech-

niki Warszawskiej (1970 r.). Stopieñ doktora
uzyska³ w 1977 r.(PW), zaœ stopieñ doktora
habilitowanego w 1990 r (PP). Tytu³ profeso-
ra otrzyma³ w 1999 r.

W latach 1979-1999 pracownik naukowo-
dydaktyczny Politechniki Radomskiej, kierow-
nik Zak³adu Niezawodnoœci Pojazdów PR. Od
1992 profesor Politechniki Lubelskiej, dziekan Wydzia³u Mechaniczne-
go PL na kadencjê 1999-2002, kierownik Katedry Silników Spalino-
wych PL. Cz³onek Amerykañskiego Towarzystwa In¿ynierów Samo-
chodowych (SAE), Sekcji Spalania Komitetu Termodynamiki i Spala-
nia PAN, zarz¹du Polskiego Naukowego Towarzystwa Motoryzacji,
zarz¹du Polskiego Naukowo-Technicznego Towarzystwa Eksploatacyj-
nego oraz Rady Naukowej Instytutu Transportu Samochodowego.

Autor ponad 70 publikacji naukowych (w tym 4 ksi¹¿ek) z zakresu
trwa³oœci i niezawodnoœci silników spalinowych.
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Prorektor

Kazimierz Lutek
Wspomnienie

Kilka miesiêcy temu, po krótkiej chorobie, odszed³ od nas na za-
wsze wspania³y cz³owiek, kolega i przyjaciel - prof. dr hab. in¿. Kazi-
mierz Lutek. Jest to przykre, ale realne, ¿e zaczynamy siê powoli oswa-
jaæ z Jego nieobecnoœci¹ i zaistnia³¹ po Nim pustk¹. Dla zachowania
pamiêci o Nim przypomnijmy kilka faktów zwi¹zanych
z Jego ¿yciem i dzia³alnoœci¹.

Bardzo trudno jest dostrzec jakieœ znamiê zarówno
naszego wp³ywu na innych, jak te¿ innych - niekiedy
przypadkowych ludzi - na nas. Nigdy te¿ nie mo¿emy
stwierdziæ, ¿e znamy naprawdê drugiego cz³owieka, na-
wet jeœli przepracujemy obok siebie bez ma³a 37 lat -
jak to mia³o miejsce w przypadku mojej znajomoœci z
prof. K. Lutkiem. Wêdrowaliœmy obok siebie, nie roz-
poznaj¹c tak do koñca wzajemnie swoich rysów. By³y
jednak w tej wêdrówce prze¿ycia, które nas zbli¿y³y, w
trakcie których widzia³em Go - jak s¹dzê - takim, ja-
kim by³ naprawdê.

Uwa¿am, ¿e najwiêkszy wp³yw na ka¿dego z nas, na nasz¹ osobo-
woœæ - maj¹ te niekiedy krótkie i bardzo ulotne kontakty z innymi
ludŸmi, które wydaj¹ siê byæ ledwie zauwa¿alne, a jednak w przysz³o-
œci, a niekiedy dopiero we wspomnieniach staj¹ siê znacz¹ce i wa¿ne.
Albert Schweitzer w swojej autobiografii zatytu³owanej „Moje ¿ycie” -
doradza, aby „z naszej duchowej istoty udzielaæ tym, z którymi jeste-
œmy w drodze, tyle ile zdo³amy, a co do nas od nich powraca, przyj-
mujmy jako coœ drogocennego”. Osobiœcie oceniam, ¿e K. Lutek nale-
¿a³ do tych ludzi, którzy wp³ynêli na moje ¿ycie, a w rozwoju naszej
uczelni odegrali rolê znacz¹c¹.

Urodzi³ siê 17.01. 1936 roku w Jedlance woj. Radom, w rodzinie
ch³opskiej. Mia³ trzech braci, ale w swoje doros³e ¿ycie wchodzi³ ca-
³kowicie samodzielnie, gdy¿ rodzice zmarli wczeœnie (matka - W³ady-
s³awa maj¹c 46 lat, zaœ ojciec Jan - 59 lat).

Wykszta³cenie ponadpodstawowe zdobywa³ pracuj¹c równoczeœnie
na swoje utrzymanie ( tytu³ zawodowy in¿yniera mechanika w zakresie
technologii i budowy maszyn uzyska³ 30.05.1965 roku w Wieczoro-
wej Szkole In¿ynierskiej, zaœ magistra in¿yniera mechanizacji rolnictwa
- po ukoñczeniu studiów stopnia II w Wy¿szej Szkole Rolniczej w Lu-
blinie.)

Pracê -na pe³nym etacie- w charakterze nauczyciela zawodu podj¹³
1.07.1954 roku w Technikum Mechanizacji Rolnictwa w Lublinie. W
Politechnice Lubelskiej (wówczas Wieczorowej Szkole In¿ynierskiej)
rozpocz¹³ pracê 1.07.1963 roku. Pocz¹tkowo zatrudniony zosta³ na sta-
nowisku  starszego technika, nastêpnie - asystenta technicznego, star-
szego asystenta, wyk³adowcy, adiunkta, docenta ( od 1.11.1985 r. )
oraz profesora nadzwyczajnego ( od 1.02.1997 r.).

Równolegle z prac¹ w uczelni - do koñca lat 70-tych - kontynuowa³
dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ i organizacyjn¹ w œrednim szkolnictwie zawo-
dowym ( w Technikum Mechaniczno-Energetycznym w Lublinie oraz
w Technikum Chemicznym nr 2 w Lublinie). Tworzy³ pracownie œlu-

sarsko-obróbcze, inicjowa³ i wdra¿a³ techniki audiowizualne w tych
szko³ach, pracowa³ równie¿ jako przedstawiciel œrodowiska lubelskiego
w Centralnym Oœrodku Metodycznym Szkolnictwa Zawodowego w Gli-
wicach.

Stopieñ doktora nauk technicznych nada³a K. Lut-
kowi Rada Wydzia³u Techniki Rolniczej Akademii
Rolniczej w Lublinie (1976 r.), zaœ stopieñ doktora ha-
bilitowanego nauk technicznych w zakresie  budowy i
eksploatacji maszyn - Rada Wydzia³u In¿ynierii Pro-
dukcji Politechniki Warszawskiej (1996 r.). By³ auto-
rem b¹dŸ wspó³autorem oko³o 200 prac naukowych,
konstrukcyjnych, projektowych i patentów; opubliko-
wa³ 134 prace, w tym 14 ksi¹¿ek i skryptów. Wypro-
mowa³ ponad 100 magistrów-in¿ynierów i in¿ynierów,
2 doktorów; opracowa³ tak¿e szereg ekspertyz dla go-
spodarki i przemys³u.

W ca³ym okresie pracy zawodowej cechowa³a Go
wyj¹tkowa sumiennoœæ, a wszystkie Jego przedsiêwziêcia dydaktyczne,
naukowe i organizacyjne by³y precyzyjnie przemyœlane i skuteczne.
G³ównym kierunkiem Jego prac naukowych i projektowo-konstrukcyj-
nych by³y zagadnienia zwi¹zane z wibroizolacj¹ maszyn i urz¹dzeñ tech-
nologicznych oraz modelowymi badaniami korpusów maszyn wykona-
nych z ¿eliwa, betonu i polimerbetonu w aspekcie ich stabilnoœci ciepl-
nej, sztywnoœci, dok³adnoœci geometrycznej i t³umienia drgañ. Do naj-
wa¿niejszych osi¹gniêæ w tym zakresie mo¿na zaliczyæ rozpoznanie
wp³ywu wibroizolacji przemieszczeniowej na dok³adnoœæ kszta³towania
i trwa³oœæ par kinematycznych obrotowych i prostoliniowo-zwrotnych,
projekty i przemys³owe wdro¿enie metod doboru i badañ wibroizolato-
rów w zak³adach przemys³owych, a tak¿e rozwi¹zania konstrukcyjne wi-
broizolatorów potwierdzone 22 patentami i wzorami u¿ytkowymi.

W ca³ym okresie pracy zawodowej prof. K. Lutek wykazywa³ wy-
j¹tkowe zaanga¿owanie we wszystkie sfery dzia³alnoœci uczelni. Pe³ni³
wiele kierowniczych funkcji akademickich i organizacyjnych. Od pierw-
szych miesiêcy pracy w WSIn¿. wspó³organizowa³ (wspólnie z doc. S.
Bobiñskim) Pracowniê Obróbki Skrawaniem. By³ kierownikiem Grupy
Problemowej Obróbki Skrawaniem, kierownikiem Zak³adu Technolo-
gii Maszyn (od 1.08.1980 r.) - przemianowanego nastêpnie w Katedrê
Technologii Maszyn, a od 1.01.1998 r. w Katedrê Obróbki Ubytkowej.

Okresowo pe³ni³ tak¿e funkcje: prodziekana ds. nauczania i wycho-
wania Wydzia³u Mechanicznego i Organizacji (1.09.1987-31.08.1990
r.), dyrektora administracyjnego uczelni (1982-1983), a od 1.09.1999 -
prorektora ds. ogólnych Politechniki Lubelskiej.

Z du¿¹ energi¹ i sprawnoœci¹ organizowa³ laboratoria dydaktyczne,
wspó³tworzy³ strukturê wewnêtrzn¹ Wydzia³u Mechanicznego i Organi-
zacji (póŸniej Wydzia³u Mechanicznego), uczestniczy³ w opracowaniu
planów i programów studiów dla kierunków: mechanika i budowa
maszyn oraz wychowanie techniczne. Pracowa³ przez wiele lat w Ra-
dzie Wydzia³u Mechanicznego i Senacie uczelni, pe³ni³ funkcjê wice-
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prezesa a nastêpnie prezesa Rady Zak³adowej Zwi¹zku Nauczycielstwa
Polskiego w Politechnice Lubelskiej.

Od ponad 30-tu lat bra³ udzia³ niemal we wszystkich wa¿niejszych
dzia³aniach w uczelni, podejmowanych dla jej rozwoju i poprawy funk-
cjonowania. O sobie mówi³, ¿e stanowi „organiczny element” Poli-
techniki, w której studiowa³, by³ profesorem, a w koñcowej fazie swo-
jej dzia³alnoœci - prorektorem, i w której studia ukoñczy³ tak¿e Jego
starszy syn - Wojciech.

Du¿¹ wagê przywi¹zywa³ do pracy dydaktycznej. Cieszy³ siê wyso-
kim uznaniem jako wyk³adowca i nauczyciel - zarówno uczniów œrednich
szkó³ technicznych, jak te¿ studentów i wspó³pracowników Politechniki.
Organizowa³ i opiekowa³ siê studenckimi obozami naukowymi, wykazy-
wa³ ogromn¹ cierpliwoœæ i przychylnoœæ w kontaktach ze studentami. By³
rzeczoznawc¹ Stowarzyszenia In¿ynierów Mechaników Polskich (SIMP),
a tak¿e doradc¹ naukowym w Fabryce £o¿ysk Tocznych w Kraœniku (
gdzie wdro¿y³ m.in. metodê modyfikacji narzêdzi œciernych).

Zmar³ po krótkiej chorobie 5.12.1999 roku w sytuacji pe³nej ak-
tywnoœci zawodowej. Pochowany zosta³ na cmentarzu w Lublinie, przy
ulicy Lipowej.

PO¯EGNANIA

Doktor Marek Kotowski 1956−2000

W pamiêci spo³ecznoœci akademickiej Politechniki Lubelskiej, œred-
nich szkó³ technicznych i zak³adów przemys³owych, z którymi wspó-
³pracowa³ - pozostanie na zawsze jako cz³owiek bardzo skromny, ser-
decznie ¿yczliwy i bardzo skuteczny w dzia³aniu. Jego pracowitoœæ i
kompetencje oraz osi¹gniêcia jako nauczyciela, zwierzchnika i wspó-
³pracownika przynios³y Mu szerokie uznanie, czego dowodz¹ liczne wy-
ró¿nienia, nagrody i odznaczenia. Czterokrotnie wyró¿niony zosta³ na-
grodami Ministra Edukacji Narodowej, kilkunastokrotnie nagrodami J.
M. Rektora  Politechniki Lubelskiej. Otrzyma³ Medal KEN, Z³ot¹
Odznakê ZNP, odznaki honorowe: Przoduj¹cy Pracownik Lubelszczy-
zny i Zas³u¿ony dla Województwa Lubelskiego. Odznaczony zosta³
tak¿e Z³otym Krzy¿em Zas³ugi oraz Krzy¿em Kawalerskim Orderu
Odrodzenia Polski.

W ca³ym ¿yciu za najwa¿niejsze uwa¿a³ sprawy bezpieczeñstwa i
pomyœlnoœci rodziny oraz osób mu najbli¿szych, zawsze szuka³ przy-
jaŸni i potrafi³ byæ przyjacielem.

W ma³¿eñstwie z Helen¹ z domu Lewandowsk¹ mia³ dwóch sy-
nów: Wojciecha (ur. 1963) i Piotra (ur.1975).

Edward Œpiewla

„Odchodzimy sobie pomalutku

W tê krainê, gdzie cisza i b³ogoœæ.”

Dnia 2 maja 2000 roku odszed³ od nas tragicznie dr Marek Kotow-
ski, adiunkt w Instytucie In¿ynierii Ochrony Œrodowiska, wspania³y
Kolega i Przyjaciel, Cz³owiek Wielkiego Serca. By³ absolwentem che-
mii UMCS, tam te¿ w roku 1990 obroni³ pracê doktorsk¹. Od lat by³
jednak zwi¹zany z Politechnik¹ Lubelsk¹. W 1984 roku rozpocz¹³ pra-
cê na Wydziale In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej i wspó³tworzy³ Za-
k³ad Technologii Wody i Œcieków, potem Katedrê Technologii Wody i
Œcieków, Katedrê In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska, a ostatnio Instytut.

To nazwy zespo³u siê zmienia³y, Marek by³ ci¹gle ten sam. Zaanga-
¿owany w kolejne projekty, prowadz¹cy badania i wdro¿enia, publiku-
j¹cy ksi¹¿ki o roli aluminium w œrodowisku, pisz¹cy kolejne sprawoz-
dania z prac naukowych, z grantów badawczych. Zawsze maj¹cy czas

dla studentów – zajêcia, konsultacje, wiele prac magisterskich pod jego
kierunkiem. Dziesi¹tki m³odych ludzi bêdzie dobrze wspominaæ Poli-
technikê i studia dziêki jego pracy, jego codziennym kontaktom ze stu-
dentami. Zawsze maj¹cy czas dla kolegów – na nag³e zastêpstwo, na
dyskusje – naukowe i prywatne, rady.

My tak¿e zawsze bêdziemy pamiêtaæ Marka. I jego s³owa – „nie ma
sprawy, powiedz kiedy” – kiedy trzeba pomóc, zast¹piæ, coœ napisaæ.
Tyle spraw bra³ na siebie i zawsze zd¹¿a³ na czas.

I tylko gotowej rozprawy habilitacyjnej ju¿ nie odda do druku…
I tylko te ostatnie próbki nie dojecha³y do laboratorium, zosta³y na

szosie…
„Wobec tych co id¹ w wieczne kraje,

Trudno smutek zbyæ uœmiechem b³ahym”.

Wspó³pracownicy

Profesor Henryk Popko 1936 – 1999
5 grudnia 1999 r. Wydzia³ Mechaniczny poniós³ kolejn¹, dotkliw¹

stratê – po d³ugiej i ciê¿kiej chorobie zmar³ prof. Henryk Popko.
W roku 1959  ukoñczy³ z wyró¿nieniem Instytut Politechniczny w

Charkowie, po czym rozpocz¹³ pracê zawodow¹ w charakterze konstruk-
tora, pracuj¹c m.in. w Hucie Stalowa Wola, Centralnym Biurze Kon-
strukcyjnym Ciê¿kiej Aparatury   Chemicznej w Krakowie. Nastêpnie
podj¹³ studia doktoranckie na Politechnice £ódzkiej, gdzie uzyska³ sto-
pieñ naukowy doktora nauk technicznych.

Po przejœciu do pracy na Wydziale Mechanicznym Wy¿szej Szko³y
In¿ynierskiej w Bia³ymstoku zorganizowa³ od podstaw specjalnoœæ ma-

szyny i urz¹dzenia rolnicze. Od roku 1975 pracowa³ na Wydziale Me-
chanicznym Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej, a nastêpnie Politechniki Lu-
belskiej, gdzie stworzy³ now¹ Katedrê Maszyny Przemys³u Spo¿ywcze-
go, której kierownictwo pe³ni³ przez ca³y okres swojego zatrudnienia w
Politechnice Lubelskiej. W obu uczelniach by³ dziekanem Wydzia³u
Mechanicznego.

Zainteresowania naukowe Profesora dotyczy³y optymalizacji kon-
strukcji maszyn, ze szczególnym uwzglêdnieniem maszyn dla przemy-
s³u spo¿ywczego (a zw³aszcza homogenizatorów), ale tak¿e przek³adni
cierno-ciêgnowych. By³ niekwestionowanym autorytetem w dziedzinie
budowy i eksploatacji maszyn przemys³u spo¿ywczego.

Za swoje osi¹gniêcia wielokrotnie otrzymywa³ nagrody J.M. Rek-
tora i Ministra Edukacji Narodowej. Odznaczony zosta³ m.in. Krzy¿em
Kawalerskim OOP, Srebrnym i Z³otym Krzy¿em Zas³ugi.

„By³ m¹drym i szlachetnym cz³owiekiem – powiedzia³, ¿egnaj¹c
Profesora, dziekan Wydzia³u Mechanicznego prof. Andrzej Niewczas. –
By³ naszym najlepszym koleg¹. Zawsze aktywny, zawsze ¿yczliwy dla
wspó³pracowników i studentów, zawsze znajduj¹cy dobre s³owo dla roz-
mówców. Kultura bycia i osobista skromnoœæ – tego uczy³ nas Profesor
Popko. Bêdziemy wzorowali siê na Jego postawie i bêdziemy przeka-
zywali to innym.”

Tomasz Kusz
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Wydarzenia
październik ’99

W dniach 4-5 paŸdziernika Katedra Technologii Chemicznej PL by³a
wspó³organizatorem III Sympozjum pt.: „Ozon- synteza, w³asnoœci,
zastosowanie”.

� Wydzia³ In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej
– konferencje

��

5 paŸdziernika – inauguracja roku akademickiego 1999/2000
� „Biuletyn Inauguracyjny”

��

11-13 paŸdziernika odby³a siê z inicjatywy m.in. Katedry Informa-
tyki PL I Krajowa Konferencja In¿ynierii Oprogramowania – KKIO ’99.

� Wydzia³ Elektryczny – konferencje
��

14-16 paŸdziernika Katedra Elektroniki PL i Pracownia Technolo-
gii Œwiat³owodów UMCS zorganizowa³y ju¿ po raz siódmy konferen-
cjê pt.: „Œwiat³owody i ich zastosowania”.

� Wydzia³ Elektryczny – konferencje
��

21-22 paŸdziernika w Kazimierzu Dolnym mia³a miejsce III Konfe-
rencja Naukowo-Techniczna pt.: „Technologiczne systemy informacyj-
ne w procesie produkcyjnym i kszta³ceniu technicznym”.

� Wydzia³ Mechaniczny – konferencje

listopad ’99
Powo³ano sk³ady komisji senackich na kadencjê 1999-2002.

��

Utworzono Instytut In¿ynierii Ochrony Œrodowiska na Wydziale
In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej. Dyrektorem Instytutu zosta³ prof.
Lucjan Paw³owski.

��

Podpisano umowê o wspó³pracy akademickiej miêdzy Politechnik¹
Lubelsk¹ a Brandenburskim Uniwersytetem Technicznym w Cottbus.

grudzień ’99
5 grudnia zmarli: prof. Kazimierz Lutek i prof. Henryk Popko.

� Wspomnienie, Po¿egnania
��

21 grudnia odby³o siê w Sali Bia³ej Sto³ówki PL spotkanie op³at-
kowe z udzia³em JE Ksiêdza Arcybiskupa prof. Józefa ̄ yciñskiego,
rektorów lubelskich uczelni oraz pracowników Politechniki Lubelskiej.

styczeń ‘2000
Wprowadzenie decentralizacji zarz¹dzania i finansowania w Politech-

nice Lubelskiej.
� Nowy system gospodarki…

��

Utworzenie na Wydziale Mechanicznym specjalnoœci informatyka w
in¿ynierii produkcji.

� Wydzia³ Mechaniczny – wydarzenia
��

Przekszta³cenie Katedry Nauk Ekonomicznych w Katedrê Ekonomii
i Zarz¹dzania Gospodark¹.

��

13 stycznia odby³ siê Koncert Noworoczno-Karnawa³owy w wyko-
naniu Formacji Tañca Towarzyskiego PL „GAMZA”. Dochód z kon-
certu przekazany zosta³ na rzecz dzieci i m³odzie¿y ze Szko³y Specjal-
nej nr 26 w Lublinie.

��

Wydzia³ Elektryczny uzyska³ uprawnienia do kszta³cenia na kierun-
ku informatyka z dniem 1.10.2000 r.

� Wydzia³ Elektryczny – dydaktyka
��

20 stycznia Prezydent RP nada³ dr hab. Januszowi Gudowskiemu
tytu³ profesora.

� Nowi profesorowie

��

Dr hab. in¿. Józef Kuczmaszewski, prof. PL zosta³ powo³any na
kierownika Katedry Obróbki Ubytkowej.

Dr hab. in¿. Marek Opielak, prof. PL zosta³ kierownikiem Katedry
Maszyn Przemys³u Spo¿ywczego.

� Wydzia³ Mechaniczny – rozwój kadry naukowej
��

31 stycznia cz³onkowie Œrodowiskowego Kolegium Rektorów Szkó³
Wy¿szych Lublina podpisali list intencyjny w sprawie powo³ania Uni-
wersytetu Polsko-Ukraiñskiego w Lublinie.

� Œrodowiskowe Kolegium Rektorów…

luty ’2000
22 lutego goœci³ w murach naszej uczelni Podsekretarz Stanu MEN

prof. Jerzy Zdrada.
� Œrodowiskowe Kolegium Rektorów ...

��

28 lutego odby³y siê wybory uzupe³niaj¹ce na stanowisko prorekto-
ra ds. ogólnych PL. Na powy¿sze stanowisko wybrany zosta³ dr hab.
in¿. Andrzej Wac-W³odarczyk, prof. PL.

� Nowy prorektor…

marzec’2000
6 marca podpisano porozumienie w sprawie wspó³pracy miêdzy

Wydzia³em In¿ynierii Budowlane i Sanitarnej Politechniki Lubelskiej
a firm¹ „MONTEX”.

� Nowe inicjatywy
��

17 marca Politechnika Lubelska otworzy³a swoje drzwi dla kandy-
datów na studia oraz osób, które nie mia³y jeszcze skonkretyzowanych
planów odnoœnie wyboru uczelni. W spotkaniu z w³adzami uczelni i
przedstawicielami studentów na Wydziale Mechanicznym wziê³o udzia³
blisko 700 m³odych ludzi. Mieli oni okazjê do uzyskania szczegó³o-
wych informacji o kierunkach i specjalnoœciach studiów, a tak¿e zasa-
dach przyjêæ na I rok studiów w roku akademickim 2000/2001. Na
zakoñczenie spotkania ka¿dy uczestnik otrzyma³ bezp³atnie egzemplarz
„Informatora dla kandydatów na studia”.

��

22 marca goœci³ w naszej uczelni prof. Grzegorz Ko³odko, by³y
wicepremier i minister finansów. Wyg³osi³ on dla spo³ecznoœci akade-
mickiej wyk³ad pt.: „Globalizacja i transformacja. Œwiat i Polska u
progu XXI w.”. (patrz zdjêcie na s¹siedniej stronie)

��

27 marca Wydzia³ Elektryczny uzyska³ uprawnienia do nadawania
stopnia doktora habilitowanego nauk technicznych w dyscyplinie elek-
trotechnika.

� Wydzia³ Elektryczny – rozwój kadry naukowej
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��

Dr hab. in¿. Piotr Kacejko zosta³ mianowany na stanowisko profe-
sora nadzwyczajnego PL na czas okreœlony.

��

Przeprowadzono wybory do komisji dyscyplinarnych dla nauczycie-
li akademickich i dla studentów oraz komisji odwo³awczej dla studen-
tów.

��

Podpisana zosta³a umowa o wspó³pracy miêdzy Instytutem Fizyki
PL a Uniwersytetem w Poitiers (Francja).

kwiecień ‘2000
W dniach 8-9 kwietnia Formacja Tañca Towarzyskiego PL „GAM-

ZA” by³a ju¿ po raz ósmy organizatorem widowiska tanecznego „Gala
Taneczna – Politechnika Lubelska ‘2000”, obejmuj¹cego Otwarte Mi-
strzostwa Lublina w Sportowym Tañcu Turniejowym oraz VIII Ogól-
nopolski Turniej Tañca Towarzyskiego o Puchar JM Rektora Politech-
niki Lubelskiej.

� Gala Taneczna
��

27-28 kwietnia odby³a siê w Kazimierzu Dolnym VII Konferencja
„REE ‘2000 –Rynek Energii Elektrycznej: rozwój i harmonizacja struk-
tur”.

� Wydzia³ Elektryczny – konferencje
��

29 kwietnia w Kazimierzu Dolnym mia³ miejsce wernisa¿ twórczo-
œci Mariana Makarskiego.

maj ‘2000
11-12 maja Ko³o Naukowe Mened¿erów zorganizowa³o VIII Sym-

pozjum Naukowe pt.: „Problemy zarz¹dzania strategicznego przedsiê-
biorstw i ekorozwoju w warunkach gospodarki rynkowej”.

� WZiPT – sympozjum
��

11-14 maja œrodowisko studenckie Politechniki Lubelskiej i Aka-
demii Medycznej obchodzi³o swoje œwiêto – „Dni Kultury Studenckiej
– Juwenalia ‘2000”.

� Samorz¹d Studencki
��

12 maja Formacja Tañca Towarzyskiego PL „GAMZA” z okazji
30-lecia dzia³alnoœci zespo³u przygotowa³a Galowy Koncert, zaœ 17 maja
spotkanie taneczne po³¹czone z wystaw¹ fotografii pt.: „GAMZA” przez
ostatnie 10 lat”.

� Per³owy jubilat
��

18 maja odby³a siê VI edycja koncertu na rzecz dzieci i m³odzie¿y
z Kliniki Hematologii i Onkologii AM w Lublinie w wykonaniu Gru-
py Tañca Wspó³czesnego PL.

��

��

24-16 maja Politechnika Lubelska by³a organizatorem ogólnopol-
skiej narady kierowników dzia³ów nauczania oraz spraw socjalnych stu-
dentów wy¿szych uczelni. W spotkaniu uczestniczyli równie¿: Tadeusz
Pop³onkowski (Dyrektor Departamentu Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
MEN), Krystyna Krawczyk (MEN), Lech Sprawka (Kurator Oœwiaty w
Lublinie), redaktorzy z „Perspektyw”.

��

25 maja odby³o siê na Felinie spotkanie absolwentów Politechniki
Lubelskiej.

��

Podpisana zosta³a umowa o wspó³pracy miêdzy Wydzia³em In¿y-
nierii Budowlanej i Sanitarnej a Politechnik¹ na Bia³orusi.

czerwiec ‘2000
7 czerwca Akademicki Zespó³ Tañca Ludowego PL „KRAJKA”

przygotowa³ koncert z okazji obchodów 10-lecia dzia³alnoœci pod pa-
tronatem Politechniki Lubelskiej.

��

8 czerwca na WZiPT odby³a siê konferencja pt.: „Przedsiêbiorstwo
w warunkach zaostrzaj¹cej siê konkurencji” organizowana wspólnie przez
Politechnikê Lubelsk¹ i Towarzystwo Naukowe Organizacji i Kierow-
nictwa Oddzia³ w Lublinie.

��

Katedra Elektrotechniki Ogólnej PL zawar³a z Fundacj¹ na Rzecz
Nauki Polskiej umowê „TECHNO”, której przedmiotem jest sfinanso-
wanie przez Fundacjê wniosku zg³oszonego do „Programu TECHNO”
pn.: „Aparatura pomiarowa do eksperymentalnego stanowiska do ba-
dañ urz¹dzeñ biofilarnych do odpylania w przemyœle rolno-spo¿ywczym”
do wysokoœci kwoty 57 220 z³.

��

Na Wydziale Mechanicznym utworzono czteroletnie dzienne studia
doktoranckie w dyscyplinie budowa i eksploatacja maszyn.

��

Dr hab. Ewa Bojar, prof. PL zosta³a powo³ana na kierownika Kate-
dry Ekonomii i Zarz¹dzania Gospodark¹.

��

28 czerwca br. rozpoczê³y siê egzaminy w Politechnice Lubelskiej.
Na 7 kierunkach kszta³cenia przygotowano 2430 miejsc dla studentów
I roku. Liczba kandydatów na studia wynosi³a odpowiednio na studia
dzienne 3791 osób, na studia zaoczne 1095 (razem blisko 5 tys. osób).

��

Od lewej stoj¹: prof. Z. Kozak, prof. Jerzy Grycz – dziekan WIBiS,
prof. Ewa Bojar – prorektor ds. nauki PL, prof. Grzegorz Ko³odko,
prof. Witold Stêpniewski – prodziekan WIBiS.

29 czerwca odby³a siê uroczysta promocja doktorska. Do œlubowa-
nia przyst¹pi³o 21 doktorantów:

– z Wydzia³u Mechanicznego: dr in¿. Robert Barski, dr in¿. Rado-
s³aw Cechowicz, dr in¿. Leszek Gardyñski, dr in¿. Andrzej Gontarz, dr
in¿. Jan Go³êbiewski, dr in¿. Leszek Krzywonos, dr in¿. Leszek Semo-
tiuk, dr in¿. Krzysztof Przystupa,

– z Wydzia³u Elektrycznego: dr in¿. Leszek Jaroszyñski, dr in¿.
Dariusz Królik, dr in¿. Jacek Majewski, dr in¿. Rados³aw Machlarz, dr
in¿. Piotr Miller, dr in¿. S³awomir Przy³ucki, dr in¿. Artur Rojek, dr
in¿. Andrzej Sumorek, dr in¿. Wojciech Surtel, dr in¿. Marek Wancerz,

– z Wydzia³u In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej: dr in¿. Piotr
Matwiejuk, dr in¿. Marta S³owik, dr in¿. Jerzy Szerafin.

Iwona Czajkowska
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Zgodnie z Uchwa³¹ Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 27 stycz-

nia br. wprowadzono w naszej uczelni nowy system gospodarki finan-

sowej. System ten polega na upodmiotowieniu jednostek organizacyj-

nych tj. wydzia³ów, jednostek miêdzywydzia³owych wspomagaj¹cych

proces kszta³cenia takich, jak: Studium Jêzyków Obcych, Studium Wy-

chowania Fizycznego i Sportu oraz Biblioteka G³ówna, a tak¿e pionów

organizacyjnych administracji centralnej i oparcie gospodarki finanso-

wej tych jednostek na zasadach wewnêtrznego rozrachunku gospodar-

czego.

Rozrachunek gospodarczy, najogólniej bior¹c, polega na:

• okreœleniu przychodów jednostek organizacyjnych,

• ustalaniu kosztów ponoszonych przez te jednostki,

• ustalaniu wyniku finansowego jednostek organizacyjnych jako ró¿ni-

cy miêdzy przychodami i kosztami,

• samofinansowaniu jednostek organizacyjnych a w szczególnoœci do-

stosowania kosztów dzia³alnoœci do uzyskiwanych przychodów,

• ponoszeniu konsekwencji finansowych i organizacyjnych ujemnego

wyniku finansowego.

Ze wzglêdu na sposób zasilania jednostek organizacyjnych w œrod-

ki na finansowanie ich dzia³alnoœci, dokonano ich podzia³u na jednost-

ki organizacyjne dzia³aj¹ce w systemie zdecentralizowanym oraz jed-

nostki dzia³aj¹ce w systemie scentralizowanym.

Pierwsz¹ grupê jednostek stanowi¹:

• Wydzia³ Mechaniczny

• Wydzia³ Elektryczny

• Wydzia³ In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej

• Wydzia³ Zarz¹dzania i Podstaw Techniki

Do grupy drugiej zaliczono:

• Studium Jêzyków Obcych

• Studium Wychowania Fizycznego i Sportu

• Bibliotekê G³ówn¹

• piony organizacyjne administracji centralnej, tj. pion rektora, piony

prorektorów, pion dyrektora administracyjnego,

Wreszcie grupê trzeci¹ stanowi¹ jednostki pomocnicze i us³ugowe,

których funkcjonowanie odbywa siê na zasadzie samofinansowania, do

których zaliczono:

• Dom Pracy Twórczej w Kazimierzu

• Hotel i dom mieszkalny przy ul. Brzeskiej

• Zak³ad Poligraficzny.

Zak³ada siê, ¿e powy¿szy podzia³ obowi¹zywa³ bêdzie w pierwszym

roku funkcjonowania zasad gospodarki finansowej i bêdzie on ulega³

modyfikacjom zale¿nym od uzyskanych doœwiadczeñ, procesów restruk-

turyzacji organizacyjnej oraz wypracowania zobiektywizowanych metod

zasilania œrodkami finansowymi jednostek miêdzywydzia³owych.

W zwi¹zku z przedstawionym wy¿ej podzia³em, rektor Politechniki

udzieli³ pe³nomocnictw kierownikom jednostek organizacyjnych do sa-

modzielnego podejmowania decyzji gospodarczych (z wy³¹czeniem dys-

ponowania œrodkami na wynagrodzenia) w granicach œrodków finanso-

wych bêd¹cych w ich dyspozycji. Rozwi¹zanie to pozwoli³o na zlikwi-

dowanie obowi¹zuj¹cej dotychczas zasady centralnego ustalania ró¿ne-

go rodzaju limitów wewnêtrznych (np. limity katedr, limity rozmów

telefonicznych itp.).

Kluczow¹ spraw¹ zwi¹zan¹ z nowym systemem gospodarki finanso-

wej jest zasilanie jednostek organizacyjnych w niezbêdne œrodki finan-

sowe. Dotyczy to podzia³u dotacji bud¿etowych i gospodarki œrodkami

pochodz¹cymi z przychodów pozadotacyjnych.

W odniesieniu do jednostek dzia³aj¹cych w systemie zdecentralizo-

wanym, przyjêto zasadê podzia³u dotacji na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ –

podstawowego sk³adnika bud¿etu uczelni – w oparciu o algorytm po-

dzia³u dotacji stosowany przez Ministerstwo Edukacji Narodowej przy

okreœlaniu wysokoœci dotacji dla uczelni. Zasadê powy¿sz¹ stosuje wiêk-

szoœæ uczelni w kraju. Dotacja na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ dzielona jest

w dwóch etapach. Z kwoty przyznanej uczelni dotacji wydziela siê:

• fundusz rektora w wysokoœci 1,5% dotacji,

• œrodki dotacji pozostaj¹cej w dyspozycji centralnej, na które sk³adaj¹

siê:

a) nak³ady na remonty

b) fundusz wychowawczy w dyspozycji Prorektora ds. Kszta³cenia

c) fundusz nagród inauguracyjnych

d) fundusz œwiadczeñ socjalnych emerytów

e) fundusz stabilizacyjny

f) œrodki na wynagrodzenia osobowe wraz z obowi¹zuj¹cymi narzu-

tami dla jednostek miêdzywydzia³owych i administracji centralnej.

Dotacja po wydzieleniu powy¿szych sk³adników przydzielana jest

jednostkom dzia³aj¹cym w systemie zdecentralizowanym na podstawie

algorytmu podzia³u, którego parametry stanowi¹:

• udzia³ przeliczeniowej liczby studentów jednostki organizacyjnej w

stosunku do przeliczeniowej liczby studentów uczelni;

• udzia³ przeliczeniowej liczby wysokokwalifikowanej kadry nauczycie-

li akademickich (profesorów, doktorów habilitowanych, doktorów)

jednostki organizacyjnej w stosunku do przeliczeniowej liczby tej

kadry w ca³ej uczelni.

Podzia³u dotacji dokonuje siê w dwóch przekrojach tj.

• funduszu wynagrodzeñ osobowych

• pozosta³ej czêœci dotacji.

Struktura podzia³u dotacji na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ w roku

2000 przedstawia siê nastêpuj¹co:

wydzia³y 73,20%

jednostki miêdzywydzia³owe 7,00%

administracja centralna 14,10%

nak³ady na remonty 1,50%

fundusz rektora 1,50%

fundusz wychowawczy 0,70%

fundusz nagród inauguracyjnych 1,40%

fundusz œwiadczeñ socj. emerytów 0,60%

W roku bie¿¹cym, wobec trudnej sytuacji finansowej, decyzj¹ rek-

tora zrezygnowano z naliczenia funduszu stabilizacyjnego, przeznacza-

j¹c kwoty tego funduszu na zwiêkszenie przychodów wydzia³ów.

Kolejnym znacz¹cym Ÿród³em finansowania dzia³alnoœci jednostek

organizacyjnych uczelni s¹ przychody pozadotacyjne.

Struktura przychodów w skali ca³ej uczelni w roku 2000

przedstawia siê nastêpuj¹co:

dotacja na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ 60,3%

dotacja KBN na dzia³alnoœæ naukowo-badawcz¹ 13,7%

op³aty za zajêcia dydaktyczne 13,5%

pozosta³e przychody dydaktyczne 6,0%

przychody umownej dzia³alnoœci naukowo-badawczej 1,4%

pozosta³e przychody 5,1%

Nowy system gospodarki finansowej
szansą dla uczelni
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Ukierunkowanie
na systematyczny
rozwój

Dla nas wszystkich – pracowników i studentów – nie bez znaczenia
jest dobra kondycja Politechniki dziœ oraz jej pomyœlnoœæ w przysz³o-
œci. Funkcjonujemy w okreœlonej rzeczywistoœci ekonomicznej, która
wymusza w dzia³alnoœci ka¿dej organizacji (tak¿e uczelni) stosowanie
mechanizmów gospodarki rynkowej. Dlatego senacka komisja organi-
zacji i rozwoju Politechniki podjê³a nieodzowne dla dalszego istnienia
uczelni zadanie tzn. opracowanie strategii jej rozwoju.

Autorzy opracowania wykorzystuj¹c po czêœci metodykê stosowan¹
w biznesie przeprowadzili badania wewnêtrzne (z udzia³em pracowni-
ków i studentów) i zewnêtrzne w zak³adach przemys³owych regionu jako
swoiste badanie „rynku”. Na ich podstawie oceniono funkcjonowanie
samej uczelni, ze wskazaniem jej s³abych i mocnych stron; okreœlono
usytuowanie jej w otoczeniu poprzez wskazanie szans i zagro¿eñ.

Po tak wnikliwej i wielostronnej analizie okreœlono misjê Politech-
niki i jej cele strategiczne stanowi¹ce swoisty kompromis pomiêdzy
obszarem wielkich oczekiwañ a realnymi mo¿liwoœciami wobec wymo-
gów otaczaj¹cej rzeczywistoœci. Daje to podstawê i szansê do przyjêcia
strategii ukierunkowanej na systematyczny rozwój wszystkich sfer dzia-
³alnoœci.

Prof. W³odzimierz Sitko przedstawi³ „Za³o¿enia strategii rozwoju
Politechniki Lubelskiej” na posiedzeniu Senatu w dniu 25 maja 2000
r. Zaprezentowany dokument zyska³ aprobatê Senatu i zosta³ przyjêty
do realizacji na wszystkich poziomach dzia³alnoœci uczelni. Realizacja
za³o¿eñ strategii bêdzie mo¿liwa i realna przy pe³nej akceptacji i zaan-
ga¿owaniu ca³ej spo³ecznoœci akademickiej.

Za³o¿enia strategii i wyznaczone cele s¹ upowszechniane wœród
wszystkich pracowników, by œwiadomi jej wdra¿ania wspomagali kie-
rownictwo uczelni w podejmowaniu decyzji i przedsiêwziêæ strategicz-
nych, aby nasza Politechnika wykorzysta³a szanse ewolucyjnego prze-
kszta³cenia siê w uniwersytet techniczny o standardzie europejskim.

Marta Bijas

W obowi¹zuj¹cym systemie gospodarki finansowej przyjêto zasadê,

¿e przychody poza dotacj¹ bud¿etow¹ na dzia³alnoœæ dydaktyczn¹ pozo-

staj¹ w dyspozycji jednostek organizacyjnych z tym, ¿e przychody te

obci¹¿one s¹ œwiadczeniami (narzutami) na rzecz jednostek miêdzywy-

dzia³owych i administracji centralnej oraz odpisem na fundusz stabili-

zacyjny od przychodów dzia³alnoœci dydaktycznej, z wyj¹tkiem przy-

chodów ze studiów podyplomowych i dzia³alnoœci kulturalnej studen-

tów. Podobnie œrodki dotacji KBN na dzia³alnoœæ naukowo-badawcz¹

pozostaj¹ w dyspozycji jednostek organizacyjnych, z tym, ¿e ze œrod-

ków na „badania w³asne” wydziela siê rezerwê prorektora ds. nauki

przeznaczon¹ na finansowanie zadañ ogólnouczelnianych.

Proces decentralizacji gospodarki finansowej nie koñczy siê na

upodmiotowieniu wydzia³ów i pozosta³ych jednostek organizacyjnych

uczelni. Zasady systemu, pozostawiaj¹ radom wydzia³ów i dziekanom

swobodê w sposobie finansowania instytutów i katedr, okreœlaj¹c jed-

nak mo¿liwe do zastosowania metody podzia³u œrodków finansowych.

Istotnym novum w przyjêtych zasadach gospodarki finansowej jest

mo¿liwoœæ, nie w pe³ni aktualnie wykorzystana, rozliczeñ miêdzy wy-

dzia³ami za wzajemnie œwiadczone zadania dydaktyczne i u¿ytkowanie

pomieszczeñ biurowych i laboratoryjnych. Zak³ada siê, ¿e rozliczenia

te powinny przyczyniæ siê do bardziej efektywnego gospodarowania po-

wierzchniami pomieszczeñ i racjonalizacj¹ procesów dydaktycznych.

Nale¿y podkreœliæ, ¿e przyjêty sposób podzia³u i gospodarowania

œrodkami finansowymi nie zwiêkszy niestety iloœci œrodków jakimi dys-

ponujemy. Powinien natomiast sprzyjaæ dzia³aniom prooszczêdnoœcio-

wym, a zw³aszcza zdynamizowaæ dzia³ania zmierzaj¹ce do pozyskiwa-

nia dodatkowych dochodów. Niezbêdne jednak staje siê podjêcie sku-

tecznych dzia³añ zmierzaj¹cych do restrukturyzacji istniej¹cych syste-

mów organizacyjno–kadrowych pozwalaj¹cych na istotne obni¿enie

kosztów dydaktyki. Na szczeblu administracji uczelni podjêto ju¿ dzia-

³ania zmierzaj¹ce do reorganizacji b¹dŸ likwidacji niektórych us³ugo-

wych i pomocniczych jednostek organizacyjnych, przynosz¹cych stratê.

Powinno to zmniejszyæ koszty administrowania, a przede wszystkim

zmniejszyæ od lat wystêpuj¹cy niedobór limitowanych œrodków na

wynagrodzenia.

Nale¿y oczekiwaæ, ¿e podobne, skuteczne dzia³ania podejm¹ kierow-

nicy wszystkich jednostek organizacyjnych uczelni.

Na koniec warto postawiæ pytanie, czego oczekujemy po wdro¿eniu

nowych rozwi¹zañ w zakresie gospodarki finansami? Opieraj¹c siê na

doœwiadczeniach innych uczelni, mo¿na za³o¿yæ, ¿e nowy system:

• umo¿liwi lepsz¹ identyfikacjê kosztów w miejscach ich powstawania,

ujawni Ÿród³a ponoszonych strat i mo¿liwoœci ich eliminacji;

• w sposób wyrazisty powi¹¿e ponoszone koszty z osi¹gniêtymi wyni-

kami;

• zwiêkszy gospodarnoœæ jednostek organizacyjnych i wymusi dzia³a-

nia zmierzaj¹ce do osi¹gniêcia dodatniego wyniku finansowego;

• wymusi dzia³ania zmierzaj¹ce do zminimalizowania kosztów funkcjo-

nowania zw³aszcza administracji i obs³ugi;

• pozwoli na wykorzystanie niema³ych odpisów amortyzacyjnych na

czêœciowe chocia¿by odtworzenie zu¿ytych sk³adników maj¹tkowych;

• powstrzyma trwaj¹cy od lat proces pogarszania siê kondycji finanso-

wej Politechniki wyra¿aj¹cy siê zmniejszeniem wielkoœci funduszu

zasadniczego.

Zdajemy sobie sprawê, ¿e dla pe³nego uzyskania spodziewanych

efektów nowego systemu musz¹ byæ spe³nione niezbêdne warunki orga-

nizacyjne i techniczne. Wymieniæ tu mo¿na:

• wprowadzenie systemu informatycznego w Kwesturze i komórkach

planistycznych w jednostkach organizacyjnych;

• nowelizacjê systemu rachunkowoœci dostosowuj¹c obowi¹zuj¹cy sys-

tem ksiêgowoœci do struktury organizacyjnej rodzajów dzia³alnoœci i

miejsc powstawania kosztów i uzyskiwanych przychodów;

• usprawnienie obiegu informacji dotycz¹cych gospodarki finansowej;

• bie¿¹c¹ analizê wyników finansowych;

• „ubezpieczenie” systemu mo¿liwymi do wprowadzenia a wynikaj¹cy-

mi ze stanu finansowego jednostek organizacyjnych i uczelni jako

ca³oœci rezerwami celowymi w dyspozycji kierownictwa uczelni, dzie-

kanów i kierowników jednostek organizacyjnych.

Warunki te zosta³y ju¿ w czêœci zapewnione. Zakupiono, dostoso-

wany do warunków szko³y wy¿szej, system informatyczny „Limit”, po-

zwalaj¹cy na bie¿¹c¹ rejestracjê przychodów i wydatków.

Uruchomiono po³¹czenie sieciowe wydzia³ów i Kwestury umo¿li-

wiaj¹c elektroniczny przep³yw informacji finansowej. Nowelizowany jest

system ksiêgowoœci uczelni.

Ustanowiono funkcjonalne stanowiska pracy w wydzia³ach, jednost-

kach miêdzywydzia³owych i rektoracie uczelni. Prowadzi siê systema-

tyczne szkolenie i instrukta¿ specjalistów nadzoruj¹cych gospodarkê fi-

nansow¹ jednostek organizacyjnych.

Rzecz¹ najwa¿niejsz¹ jest fakt, ¿e zasady gospodarki finansowej zo-

sta³y zaakceptowane przez kierownictwa jednostek organizacyjnych i

spo³ecznoœæ Politechniki, co pozwala na przeœwiadczenie, ¿e mo¿liwe

bêdzie uzyskanie spodziewanych efektów przynosz¹cych wyraŸne polep-

szenie finansowej kondycji uczelni.
Bogdan Lebedowicz
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Konferencja Rektorów
Polskich Uczelni Technicznych
Uchwała nr 1 z dnia 01.12.99 r. w sprawie prac nad
Ustawą pn. Prawo o szkolnictwie wyższym

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicznych wyra¿a zado-
wolenie, ¿e prace nad now¹ ustaw¹ s¹ obecnie prowadzone przy ak-
tywnym udziale Konferencji Rektorów Akademickich Szkó³ Polskich.

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicznych po zapozna-
niu siê z uchwa³¹ Prezydium KRASP z dnia 4 listopada 1999 roku w
sprawie projektu z dnia 2 wrzeœnia 1999r. ustawy pn. „Prawo o szkol-
nictwie wy¿szym” przygotowanego przez Ministerstwo Edukacji Naro-
dowej, wyra¿a swoje poparcie dla tej uchwa³y.

W szczególnoœci Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicz-
nych popiera przyjête przez KRASP rozwi¹zania dotycz¹ce:

– obowi¹zków Pañstwa wobec szkolnictwa wy¿szego,
– konstytucyjnej zasady autonomii uczelni
– formu³y dzia³ania KRASP
– spraw pracowniczych.
Po wys³uchaniu argumentów Przewodnicz¹cego KRASP, dotycz¹-

cych przysz³ej formu³y Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego i bior¹c
pod uwagê stanowisko KRPUT zawarte w uchwale z dnia 23 stycznia
1998 r. w tej sprawie, KRPUT postanawia poprzeæ odpowiednie pro-
pozycje przedstawione przez Prezydium KRASP w dniu 4 listopada
1999 roku.

Jednoczeœnie KRPUT przypomina, ¿e po¿¹dane kierunki noweliza-
cji prawa o szkolnictwie wy¿szym w ca³ym omawianym wy¿ej zakresie
zosta³y wskazane w uchwale o postulowanych celach polityki pañstwa
w odniesieniu do szkolnictwa wy¿szego z dnia 23 stycznia 1998 roku,
popartej nastêpnie w dniu 28 stycznia 1998 roku przez Prezydium
KRASP.

Przewodnicz¹cy KRPUT
prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz

Wigry, dnia 02.12.1999 r.

Uchwała nr 2 z dnia 02.12.99 r. w sprawie
rozszerzenia formuły działania KRASP

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicznych zwraca siê
do Prezydium Konferencji Rektorów Akademickich Szkó³ Polskich o roz-
wa¿enie mo¿liwoœci rozszerzenia formu³y dzia³ania KRASP poprzez
stworzenie warunków udzia³u w pracach KRASP rektorów uczelni nie-
publicznych.

Przewodnicz¹cy KRPUT
prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz

Wigry, dnia 02.12.199 r.

Podczas obrad dokonano równie¿ wyborów przedstawicieli Konfe-
rencji do komisji sta³ych KRASP.

Protokó³ z wyborów przedstawicieli Konferencji Rektorów Uczelni
Technicznych do komisji sta³ych Konferencji Rektorów Akademickich
Szkó³ Polskich.

W przeprowadzonych w dniu 02.12.1999 r. wyborach przedstawi-
cieli Konferencji Rektorów Uczelni Technicznych do komisji sta³ych
Konferencji Rektorów Akademickich Szkó³ Polskich przez aklamacjê
zostali wybrani:

– do Komisji ds. Legislacyjnych: Rektor Politechniki Opolskiej prof.
dr hab. in¿. Piotr Wach

– do Komisji ds. Finansowania Szkolnictwa Wy¿szego: Rektor Po-
litechniki Gdañskiej prof. dr hab. in¿. Aleksander Ko³odziejczyk

– do Komisji ds. Integracji, Partnerstwa i Standardów Akademic-
kich: Rektor Politechniki £ódzkiej prof. dr hab. in¿. Józef Mayer

Przewodnicz¹cy KRPUT
prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz

Stoj¹ od lewej: prof. dr hab. in¿. Wies³aw Tr¹mpczyñski (Politechnika Œwiêtokrzyska), prof. dr hab. in¿. Ryszard Choraœ (Akademia Techniczno-Rolnicza w Bydgoszczy
– prorektor), prof. dr hab. Wincenty Lotko (Politechnika Radomska), prof. dr hab. Micha³ Kisielewicz (Politechnika Zielonogórska), prof. dr hab. in¿. Andrzej Rusek
(Politechnika Czêstochowska), prof. dr hab. Jerzy Dembczyñski (Politechnika Poznañska), prof. dr hab. Janusz Szopa (Politechnika Czêstochowska), prof. dr hab. Mieczys³aw
Wysiecki (Politechnika Szczeciñska), prof. prof. dr hab. in¿ k. ¿w. Stanis³aw Gucma (Wy¿sza Szko³a Morska w Szczecinie), prof. dr hab. in¿. Jerzy Skubis (Politechnika
Opolska – prorektor), prof. dr hab. in¿. Kazimierz Flaga (Politechnika Krakowska), prof. dr in¿. Kazimierz Szabelski (Politechnika Lubelska), prof. dr hab. in¿. Aleksander
Ko³odziejczyk (Politechnika Gdañska), prof. dr hab. in¿. Piotr Przyby³owski (Wy¿sza Szko³a Morska w Gdyni), prof. dr hab. in¿. Micha³ Bo³tryk (Politechnika Bia³ostocka),
prof. dr hab. in¿. Tadeusz Markowski (Politechnika Rzeszowska), prof. dr hab. in¿. Krzysztof Wawryñ (Politechnika Koszaliñska).

Siedz¹ od lewej: prof. dr hab. in¿ Janusz Braszczyñski (Politechnika Czêstochowska), prof. dr hab. in¿. Andrzej Mulak (Politechnika Wroc³awska), prof. dr hab. in¿.
Maria Nowicka-Skowron (Politechnika Czêstochowska), prof. dr hab. Andrzej Pelczar, prof. dr hab. Jerzy Zdrada (MEN), prof. dr hab. Jerzy WoŸnicki (Politechnika War-
szawska), prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz (Akademia Górniczo-Hutnicza), prof. dr hab. in¿. Boles³aw Pochopieñ (Politechnika Œl¹ska), prof. dr hab. in¿. Józef Mayer
(Politechnika £ódzka).
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Uchwała nr 1 z dnia 25.02.2000 r.
Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicz-

nych wyra¿a zaniepokojenie przeci¹gaj¹cym siê okre-
sem konsultacji przygotowanego przez Ministerstwo
Edukacji Narodowej i popartego przez KRASP projek-
tu ustawy „Prawo o szkolnictwie wy¿szym”. KRPUT
zdecydowanie popiera ten projekt i wskazuje na jego
ogromn¹ pilnoœæ wobec narastaj¹cych w szkolnictwie
wy¿szym patologii.

Rektorzy-cz³onkowie KRPUT zwracaj¹ siê do Mi-
nistra Edukacji Narodowej, a za jego poœrednictwem
do Rz¹du RP, o wprowadzenie projektu ustawy „Pra-
wo o szkolnictwie wy¿szym” na szybk¹ œcie¿kê legisla-
cyjn¹. KRPUT oczekuje równie¿ od Prezydium KRASP
prowadzenia aktywnej dzia³alnoœci w tej sprawie.

Przewodnicz¹cy KRPUT
prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz

Kraków, dnia 25.02.2000 r.

Uchwała nr 1 z dnia 17.06.2000 r.
w sprawie powołania Komisji
Akredytacyjnej Uczelni Technicznych

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicz-
nych wyra¿a wolê powo³ania Komisji Akredytacyjnej
Uczelni Technicznych i zobowi¹zuje Konferencjê Pro-
rektorów ds. Kszta³cenia Polskich Uczelni Technicznych
do przygotowania regulaminu Komisji oraz procedury
akredytacyjnej.

1. Ogólne zasady zapewniania jakoœci kszta³cenia
w polskich uczelniach technicznych

Cele akredytacji:
– podnoszenie jakoœci kszta³cenia,
– tworzenie jasnych i jednoznacznych procedur oce-

ny programów studiów uzgodnionych z systemami sto-
sowanymi w innych krajach, szczególnie w Unii Euro-
pejskiej,

– tworzenie warunków u³atwiaj¹cych krajow¹ i
miêdzynarodow¹ wymianê studentów,

– promowanie kierunków studiów spe³niaj¹cych wy-
sokie standardy jakoœciowe.

2. Za³o¿enia systemu akredytacji:
– akredytacja dotyczy poszczególnych kierunków

studiów realizowanych w uczelniach technicznych,
– uzgodnienie standardów i kryteriów jakoœci

kszta³cenia prowadzi powo³ana do tego celu Akredyta-
cyjna Komisja Uczelni Technicznych.

3.  Akredytacyjna Komisja Uczelni Technicznych:
Komisjê Akredytacyjn¹ powo³uje Konferencja Rek-

torów Polskich Uczelni Technicznych, w sk³ad Komisji
Akredytacyjnej wchodz¹ przedstawiciele uczelni tech-
nicznych, pracodawców oraz przedstawiciele stowarzy-
szeñ naukowo-technicznych, przewodnicz¹cy Komisji
Akredytacyjnej bêdzie desygnowany przez KRPUT, re-
gulamin Komisji Akredytacyjnej oraz opracowan¹
przez Komisjê procedurê akredytacyjn¹ zatwierdza
KRPUT.

Przewodnicz¹cy KRPUT
prof. dr hab. in¿. Ryszard Tadeusiewicz

Zielona Góra, dnia 17.06.2000 r.

Wieloaspektowe zmiany jakie zasz³y i dalej zachodz¹ w szkolnictwie wy¿szym i
systemie oœwiaty w ogóle, wywo³uj¹ wzmo¿one dyskusje o jakoœci kszta³cenia. Czêsto
jednak uto¿samia siê jednak jakoœæ kszta³cenia z poziomem kszta³cenia rozumianym
jako zakres i poziom wymagañ stawiany studentom. Obni¿enie tak rozumianego pozio-
mu kszta³cenia jest w szkolnictwie wy¿szym obiektywnym faktem. Wynika to z liczby
kszta³conych studentów na poziomie magisterskim, tak¿e z poziomu przygotowania
absolwentów szkó³ œrednich do studiów w uczelniach technicznych. W skali kraju w
latach dziewiêædziesi¹tych ponad dwukrotnie zwiêkszono liczbê studiuj¹cych uwzglêd-
niaj¹c tylko uczelnie pañstwowe (algorytm finansowania uczelni). Je¿eli tak du¿a liczba
studiuj¹cych koñczy studia magisterskie, musi to wp³yn¹æ na poziom wymagañ, czyli
na poziom kszta³cenia w ogóle, tak¿e redukcjê treœci. Rozk³ad predyspozycji intelektu-
alnych, czy innych cech osobowoœci, istotnych z punktu widzenia edukacji takich jak
pracowitoœæ, dociekliwoœæ i inne ma w populacji generalnej rozk³ad normalny, co jest
oczywiste.

Tak rozumiany poziom kszta³cenia jest tylko elementem sk³adowym pojêcia jako-
œci kszta³cenia. Jakoœæ kszta³cenia mo¿na zachowaæ dobr¹, przy obni¿onych standardach
wymagañ. Wydaje siê, ¿e rozwi¹zaniem najbardziej sensownym tego problemu jest
elastyczny, szeregowy system kszta³cenia akademickiego oparty na studiach in¿ynier-
skich, magisterskich i doktorskich.

Przez jakoœæ kszta³cenia w znaczeniu ogólnym nale¿y rozumieæ stopieñ zgodnoœci
treœci, metod, toku studiów, systemu sprawdzania wiedzy i umiejêtnoœci, bazy tech-
nicznej kszta³cenia, poziomu kadry i innych elementów w kszta³ceniu z przyjêtymi
standardami dla poziomu in¿ynierskiego, magisterskiego i doktorskiego. Przyjêcie ta-
kiej definicji rodzi wieloaspektowe implikacje. Wydaje siê, ¿e w kontekœcie przyjêtej
definicji jakoœæ kszta³cenia w Politechnice Lubelskiej nale¿y rozpatrywaæ w trzech ob-
szarach:

– jakoœæ w rozumieniu kontroli zewnêtrznej (parametryczny system pod k¹tem akre-
dytacji),

– jakoœæ w rozumieniu oceny wewnêtrznej, jako stopieñ zgodnoœci z w³asnymi stan-
dardami w kszta³ceniu,

– jakoœæ kszta³cenia w rozumieniu atrakcyjnoœci oferty dydaktycznej (nowe kierun-
ki, specjalnoœci, poziomy kszta³cenia, studia podyplomowe, kursy specjalne, obieral-
noœæ przedmiotów, elastycznoœæ toku.

Obszar pierwszy jest wa¿ny, dotyczy akredytacji, która prawdopodobnie wkrótce
zaistnieje w sposób trwa³y w systemie szkolnictwa wy¿szego. Dotychczasowe prace w
tym zakresie prowadzone przez RGSzW wskazuj¹, ¿e bêdzie to przede wszystkim sys-
tem parametryczny, oparty na ³atwo mierzalnych kryteriach. Ujmuje on wiêc jakoœæ w
znaczeniu bardzo sformalizowanym. Jest to dla uczelni wa¿ny obszar, ma du¿e znacze-
nie medialne, okreœla miejsce uczelni w rankingu akredytacyjnym.

Najtrudniejszym obszarem do diagnozy jest obszar drugi, a wiêc jakoœæ w rozumie-
niu oceny wewnêtrznej. Pojawia siê pytanie jak nale¿y rozumieæ jakoœæ kszta³cenia i
jakie miary stosowaæ do jej oceny. Na ile jest s³uszna ocena parametryczna, a wiêc
kwantytatywna oparta na iloœciowych wskaŸnikach, a na ile jest s³uszna i w³aœciwa
ocena subiektywna, kwalitatywna, opisowa, oparta o bli¿ej niezdefiniowane wskaŸniki
jakoœci. Nale¿y tak¿e podkreœliæ trudnoœci w definiowaniu tzw. sylwetki absolwenta,
choæ wydaje siê s³uszne definiowanie obszarów wiedzy i niezbêdnych umiejêtnoœci ab-
solwenta, gdy¿ ocena procesu kszta³cenia, a tym bardziej jego optymalizacja wymaga
sformu³owania funkcji celu, to jednak, gdy przeanalizujemy rynek pracy absolwentów
uczelni i sformu³ujemy niezbêdne umiejêtnoœci dla przemys³u, handlu, administracji,
szko³y , banku, ró¿nego rodzaju us³ug, to czêœci¹ wspóln¹ z podzbiorów wiedzy i u-
miejêtnoœci dla tych obszarów by³yby prawdopodobnie jêzyk angielski i szeroko rozu-
miana informatyka. Dynamiczny rynek pracy nie mo¿e byæ dziœ Ÿród³em inspiracji do
budowy programów studiów, czy specjalnoœci, po piêciu latach, a tyle trwa proces
kszta³cenia, mo¿e to byæ zupe³nie inny rynek. Analiza rynku pracy pozwala jednak
obiektywizowaæ kierunki rozwoju techniki, technologii, czy us³ug i u³atwia budowê
strategii dydaktycznej uczelni.

Dla oceny wewnêtrznej wynikaj¹ z tego co najmniej dwa wnioski w sferze strategii
programowej:

dokoñczenie na str. 18

PROGRAM JAKOŒCI KSZTA£CENIA

Krótko o jakości
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LIST INTENCYJNY ŒRODOWISKOWEGO

KOLEGIUM REKTORÓW SZKÓ£ WY¯SZYCH
LUBLINA W SPRAWIE POWO£ANIA

UNIWERSYTETU POLSKO-UKRAIÑSKIEGO
W czerwcu 1999 r. rektor Politechniki Lubelskiej prof. Kazimierz

Szabelski wybrany zosta³ Przewodnicz¹cym Œrodowiskowego Kolegium
Rektorów Szkó³ Wy¿szych Lublina na kadencjê 1999-2000. Pierwsze
posiedzenie Kolegium mia³o miejsce 28 paŸdziernika 1999 r. w Poli-
technice Lubelskiej. W czasie spotkania nakreœlono kierunki dzia³alno-
œci Kolegium na kadencjê 1999-2000 i powo³ano zespo³y prorektorów
ds. kszta³cenia, ds. nauki i ds. ogólnych oraz dyrektorów administra-
cyjnych.

Prace Kolegium zaowocowa³y szeregiem decyzji i inicjatyw, z któ-
rych najwa¿niejsze wydaj¹ siê: porozumienie w sprawie powo³ania Uni-
wersytetu Polsko-Ukraiñskiego oraz wizyta w Politechnice Lubelskiej
Podsekretarza Stanu MEN prof. Jerzego Zdrady.

List intencyjny Œrodowiskowego Kolegium Rektorów Szkó³ Wy-
¿szych Lublina w sprawie powo³ania Uniwersytetu Polsko-Ukraiñ-
skiego

Rektorzy wy¿szych uczelni Lublina: Katolickiego Uniwersytetu Lu-
belskiego, Uniwersytetu Marii Curie-Sk³odowskiej, Akademii Medycz-
nej, Akademii Rolniczej i Politechniki Lubelskiej wyra¿aj¹ zdecydowa-
nie poparcie dla inicjatywy szybkiego powo³ania Uniwersytetu Polsko-
Ukraiñskiego. Uwa¿amy, ¿e powo³anie tego Uniwersytetu przyczyni siê
w znacznej mierze do ugruntowania wspó³pracy pomiêdzy Polsk¹ i
Ukrain¹, zw³aszcza w dziedzinie nauki, spo³ecznego dialogu oraz do
tworzenia pomostów wzajemnego zrozumienia. Powstanie wymienio-
nego oœrodka bêdzie w naszym najg³êbszym przekonaniu równie¿ istotne
z punktu widzenia budowy zjednoczonej Europy.

Bior¹c pod uwagê dotychczasow¹ tradycjê wszechstronnej wspó-
³pracy naukowej lubelskiego œrodowiska naukowego z ukraiñskimi
oœrodkami naukowymi (czego œwiadectwem jest m.in. dzia³alnoœæ In-
stytutu Europy Œrodkowo-Wschodniej z siedzib¹ w Lublinie), doœwiad-
czenie w kszta³ceniu studentów z Ukrainy (³¹cznie oko³o tysi¹ca osób)
i kadry naukowej oraz znacz¹cy potencja³ intelektualny Lublina, opo-
wiadamy siê za zlokalizowaniem Uniwersytetu Polsko-Ukraiñskiego w
Lublinie. Stwierdzamy, ¿e propozycja zosta³a akceptowana tak¿e przez
lokalne w³adze samorz¹dowe szczebla wojewódzkiego i miejskiego oraz
zosta³a zapisana jako kierunek strategicznych dzia³añ samorz¹du lo-
kalnego.

Jednoczeœnie deklarujemy gotowoœæ do bliskiej wspó³pracy wszyst-
kich publicznych lubelskich szkó³ wy¿szych oraz kierownictwa Instytu-
tu Europy Œrodkowo-Wschodniej w realizacji inicjatywy, zarówno w
ramach Kolegium Rektorów, jak i poprzez pe³nomocników senatów aka-
demickich, wydelegowanych do prowadzenia powy¿szego przedsiêwziê-
cia. Pragniemy zapewniæ, ¿e podjêliœmy ju¿ wspó³pracê z przedstawi-
cielami w³adz pañstwowych i samorz¹dowych oraz reprezentantami
najwa¿niejszych oœrodków akademickich i naukowych Ukrainy, które
maja na celu gruntowne przygotowanie projektu powo³ania uniwersy-
tetu w Lublinie. Prace to bêd¹ w najbli¿szym czasie kontynuowane.

Upowa¿niamy ponadto prof. Jerzego K³oczowskiego, dyrektora In-
stytutu Europy Œrodkowo-Wschodniej w Lublinie do koordynowania prac

Środowiskowe Kolegium Rektorów Szkół
Wyższych Lublina

zespo³u rektorów nad powo³aniem Uniwersytetu Polsko-Ukraiñskiego
oraz reprezentowania Kolegium Rektorów w wymienionej kwestii.

Lublin, dnia 31 stycznia 2000 r.

POSIEDZENIE ŒRODOWISKOWEGO KOLEGIUM

REKTORÓW SZKÓ£ WY¯SZYCH LUBLINA
W POLITECHNICE LUBELSKIEJ W DNIU 22

LUTEGO 2000 R.
W spotkaniu tym uczestniczy³ Podsekretarz Stanu Ministerstwa Edu-

kacji Narodowej prof. Jerzy Zdrada, przyby³y na zaproszenie Przewod-
nicz¹cego Kolegium prof. Kazimierza Szabelskiego, rektora PL.

Pierwsza czêœæ posiedzenia dotyczy³a zagadnieñ o stanie lubelskie-
go œrodowiska akademickiego, które przedstawi³ prof. Kazimierz Sza-
belski. Pe³ne zestawienie liczbowe obejmuj¹ce swym zakresem 5 wy-
¿szych lubelskich uczelni oraz Wy¿sz¹ Szko³ê Oficersk¹ Si³ Powietrz-
nych w Dêblinie, mia³o na celu podkreœlenie znacz¹cego potencja³u in-
telektualnego, jakim dysponuje Lubelszczyzna. „Jesteœmy najwiêkszym
oœrodkiem naukowym w œrodkowo-wschodnim regionie Polski” – za-
znaczy³ prof. Kazimierz Szabelski.

Nastêpna czêœæ obrad przebieg³a pod znakiem wyst¹pienia Ministra
na temat projektu ustawy „Prawo o szkolnictwie wy¿szym”. Dokonu-
j¹c wprowadzenia prof. Jerzy Zdrada poinformowa³, ¿e kiedy 2 lata temu
zaczêto w Ministerstwie zastanawiaæ siê w jakim kierunku powinny iœæ
zmiany w szkolnictwie wy¿szym, wytyczone zosta³y 3 zasadnicze cele:

– zapanowanie nad ¿ywio³owym rozwojem sieci szkó³ wy¿szych
w Polsce, zarówno publicznych, jak i niepublicznych;

– doprowadzenie do zahamowania spadku jakoœci kszta³cenia, w tym
stworzenia instrumentów pozwalaj¹cych promowaæ tê jakoœæ,

– upowszechnienie kszta³cenia, aby szko³ê wy¿sz¹ uczyniæ bardziej
dostêpn¹ dla tych krêgów spo³ecznych, które do tej pory nie przejawia-
³y aktywnoœci edukacyjnej na poziomie wy¿szym, albo inne warunki
(np. ekonomiczne) im na to nie pozwala³y.

W projekcie ustawy zachowano to, co jest w obecnej ustawie naj-
lepsze oraz dodano treœci daj¹ce szansê rozwoju kszta³cenia nie obni¿a-
j¹c jego poziomu i tworz¹c takie instrumenty, które szko³om wy¿szym
pozwala³yby na znaczn¹ swobodê na zasadach autonomii akademickiej.

Prof. Jerzy Zdrada poruszy³ na spotkaniu najwa¿niejsze zagadnie-
nia, które w tym projekcie ustawy MEN stara³ siê rozwi¹zaæ:

Zintegrowaæ ca³oœæ szkolnictwa wy¿szego pod nadzorem Ministra
Edukacji Narodowej i odpowiednio wyposa¿yæ go w instrumenty nad-
zoru nad ca³oœci¹ szkolnictwa wy¿szego (w tym m.in. nad akademiami
medycznymi, wychowania fizycznego, morskimi).

Wprowadziæ instytucje oceny jakoœci. W projekcie ustawy znalaz³a
siê nowa instytucja – Rada G³ówna Akredytacyjna o charakterze po-
wszechnym, której maj¹ podlegaæ wszystkie jednostki kszta³c¹ce na
poziomie wy¿szym. Bêdzie to cia³o akademickie, wy³onione w drodze
wyborów. decyzje Rady bêd¹ obligatoryjne dla Ministra EN. Jest to
rzecz kluczowa w ustawie!

Zapewniæ autonomizm uczelni i oddaæ znaczn¹ czêœæ decyzji, bêd¹-
cych dotychczas w gestii ministra, w rêce rektora i cia³a kolegialnego
(wiêkszy wp³yw na m.in. zatrudnianie i wynagradzanie pracowników,
okreœlenie czasu pracy).
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WyraŸnie okreœliæ odp³atnoœæ za us³ugi edukacyjne. Na co staæ bu-
d¿et pañstwa, w tym zakresie studia stacjonarne bêd¹ bezp³atne. Nato-
miast uczelnie bêd¹ mog³y organizowaæ wszelkie inne formy za odp³at-
noœci¹, jeœli posiadaj¹ mo¿liwoœci dydaktyczne, które w przysz³oœci
bêd¹ nadzorowane przez Radê G³ówn¹ Akredytacyjn¹. Nie bêdzie to
zatem wy³¹czna decyzja w³adz uczelni. Minister podkreœli³, ¿e liczba
studentów studiów dziennych bezp³atnych nie mo¿e byæ mniejsza od
liczby przyjêtych na studia odp³atne.

Zapewniæ pomoc materialn¹ dla studentów. Musi byæ ona rozsze-
rzona na ogó³ studentów. Utrzymane s¹ w projekcie ustawy wszystkie
dotychczasowe formy pomocy. Ponadto MEN stara siê wprowadziæ za-
sadê, ¿e czêœæ œrodków z dochodów szkó³ publicznych i niepublicznych
kierowana by³aby na pomoc materialn¹ dla studentów za wyniki w nauce
(a nie na stypendia socjalne). Stanowi to zachêtê do promowania wy-
ników w nauce. Prof. Jerzy Zdrada podkreœli³, ¿e bud¿et pañstwa nie
staæ na to, ¿eby w ci¹gu krótkiego czasu doprowadziæ do zwielokrot-
nienia nak³adów na pomoc materialn¹ dla studentów, zw³aszcza bez-
zwrotn¹. Obecnie korzysta z niej ok. 180 tys. studentów studiów dzien-
nych.

Jednoznacznie sformu³owaæ warunki zatrudnienia i podejmowania
dodatkowej pracy. Zmiana w projekcie ustawy jest istotna, poniewa¿
odchodzi siê w niej od mianowania powszechnego na rzecz mianowania
na profesorów i umowê o pracê, która za ka¿dym razem okreœla³aby
warunki pracy, czas, wynagrodzenie. Chcemy gwarantowaæ, ¿e wyposa-
¿enie asystenta nie mo¿e byæ ni¿sze ni¿ œrednia krajowa w gospodarce
narodowej (œrednia statystyczna by³aby wy¿sza o ok. 300 z³). W efek-
cie doprowadzi³oby to do istotnego zró¿nicowania p³ac miêdzy uczel-
niami, jak i w ramach jednej uczelni, nawet na tych samych stanowi-
skach. Skutkowa³oby to jednoczeœnie proporcjonalnym wzrostem wy-
nagrodzenia na innych stanowiskach nauczycieli akademickich.

Zwiêkszyæ uprawnienia Samorz¹du Studenckiego. Ustawa przyznaje
mu osobowoœæ prawn¹.

Odbudowaæ kadrê naukow¹ na poziomie wy¿szym poprzez studia
doktoranckie. Traktowane s¹ one jako trzeci, najwy¿szy stopieñ wy-
kszta³cenia na poziomie wy¿szym. Powinny one byæ dla doktoranta bez-
p³atne.

Tworz¹c projekt ustawy chcieliœmy z jednej strony skonsolidowaæ ca³e
œrodowisko akademickie, z drugiej wzmocniæ tam, gdzie to jest niezbêd-
ne nadzór oraz rozszerzyæ uprawnieñ tam, gdzie to jest bezpieczne – po-
wiedzia³ Minister. Przypomnia³, ¿e projekt MEN-owski nie jest jedyny,
ma dwa kontrprojekty nowelizacji – SLD i Solidarnoœci. Jednak ten pro-
jekt daje szansê znacznie lepszej pracy szko³om wy¿szym, stanowi rów-
nie¿ istotny instrument ochrony jakoœci kszta³cenia. Minister chcia³by,
aby jeszcze w tym roku ustawa by³a przyjêta przez parlament.

Podsumowuj¹c rozwa¿ania na temat projektu ustawy o szkolnictwie
wy¿szym prof. Kazimierz Szabelski wyrazi³ stanowisko Lubelskiego
Œrodowiska Akademickiego popieraj¹ce w pe³ni projekt ministerialny.
W obecnej sytuacji spo³eczno-gospodarczej reguluje on wszystkie spra-
wy zwi¹zane z funkcjonowaniem szkolnictwa wy¿szego. Nowa ustawa
w tej wersji dawa³aby rektorom efektywne instrumenty zarz¹dzania.

Strategiê rozwoju szkolnictwa wy¿szego w regionie lubelskim
przedstawi³ rektor UMCS prof. Marian Harasimiuk. Strategia ta jest
inicjatyw¹ Urzêdu Marsza³kowskiego. Rektor zasygnalizowa³ najistot-
niejsze kwestie dotycz¹ce szkolnictwa wy¿szego na LubelszczyŸnie:

– Uzyskanie przez województwo lubelskie w perspektywie 10-ciu
lat czo³owego miejsca w kraju i znacz¹cej pozycji wœród regionów zjed-
noczonej Europy pod wzglêdem wspó³czynnika scholaryzacji.

– Doprowadzenie do tego, aby Lublin by³ wiod¹cym oœrodkiem
akademickim w Europie Œrodkowowschodniej w zakresie kszta³cenia
przysz³ych elit dla realizacji polityki wschodniej naszego pañstwa.

– Powo³anie Parku Technologicznego dla potrzeb oœrodka nauko-
wego Pu³awy – Lublin – Zamoœæ, z centrum w Lublinie, które ma
du¿e osi¹gniêcia w zakresie szkolnictwa wy¿szego.

– Wszystkie uczelnie powinny zmierzaæ w obecnych warunkach do
przeprofilowania kierunków kszta³cenia, sta³ego poszerzania o nowe spe-
cjalnoœci, z uwzglêdnieniem szybko zmieniaj¹cych siê potrzeb rynku
pracy.

Wa¿ny element strategii rozwoju stanowi utworzenie Kolegium Pol-
sko-Ukraiñskiego, a docelowo przekszta³cenie go w Uniwersytet Pol-
sko-Ukraiñski. Stanowisko wszystkich rektorów pañstwowych szkó³
wy¿szych w naszym regionie jest jednomyœlne pozytywne.

Iwona Czajkowska
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ROZWÓJ KADRY NAUKOWEJ
Na Wydziale Mechanicznym zosta³o sfinalizowanych osiem kolej-

nych przewodów doktorskich. Stopnie naukowe doktora nauk tech-
nicznych w dyscyplinie budowa i eksploatacja maszyn uzyskali:
• dr in¿. Rados³aw Cechowicz z Katedry Automatyzacji (temat roz-

prawy „Komputerowy system sterowania szeregowaniem zadañ w wie-
lomaszynowym œrodowisku wytwarzania”, promotor – dr hab. in¿.
S.P³aska, prof. PL);

• dr in¿. Robert Barski z Politechniki Zielonogórskiej (temat rozpra-
wy: „Metoda opracowania uproszczonego testu badawczego silników
o zap³onie samoczynnym”, promotor – prof. dr hab. in¿. J.Merkisz);

• dr in¿. Leszek Gardyñski z Katedry In¿ynierii Materia³owej (temat
rozprawy: „Badania nad podwy¿szeniem odpornoœci na zmêczenie
cieplne t³oków do wysoko do³adowanych silników ZS”, promotor –
prof. dr hab. in¿. A.Weroñski);

• dr in¿. Leszek Krzywonos z Katedry Podstaw Konstrukcji Maszyn
(temat rozprawy: „Model eksploatacyjnego przebiegu zu¿ycia elemen-
tów uk³adu t³ok-pierœcienie-cylinder silnika samochodowego o zap³o-
nie samoczynnym”, promotor – prof. dr hab. in¿. A.Niewczas);

• dr in¿. Leszek Semotiuk z Katedry Obróbki Ubytkowej (temat roz-
prawy: „Badanie w³aœciwoœci mechanicznych korpusów tokarki wy-
konanych z materia³ów niekonwencjonalnych”, promotor – dr hab.
in¿. K.Lutek, prof. PL);

• dr in¿. Andrzej Gontarz z Katedry Obróbki Plastycznej (temat roz-
prawy: „Analityczne aspekty kucia matrycowego stopów aluminium”,
promotor – prof. dr hab. in¿. W.Weroñski);

• dr in¿. Krzysztof Przystupa z Katedry Automatyzacji (temat rozpra-
wy: „Synteza uk³adu sterowania procesem szlifowania elektrochemicz-
nego”, promotor – dr hab. in¿. S.P³aska, prof. PL);

• dr in¿. Jan Go³êbiewski z Instytutu Przetwórstwa Tworzyw Sztucz-
nych „Metalchem” w Toruniu (temat rozprawy: „Badanie wp³ywu
plazmy niskotemperaturowej na wybrane w³aœciwoœci warstwy
wierzchniej folii polipropylenowej”, promotor – dr hab. in¿. M.̄ en-
kiewicz, prof. IT WSP).
£¹cznie na Wydziale Mechanicznym, od chwili uzyskania praw dok-

toryzowania, wszczêto 52 przewody doktorskie, nadano 33 stopnie
doktora nauk technicznych, w toku jest 19 przewodów, w tym 11
otwartych w bie¿¹cej kadencji.

Podkreœliæ nale¿y, ¿e z proœb¹ o otwarcie przewodu doktorskiego
zwracaj¹ siê do rady wydzia³u równie¿ kandydaci spoza uczelni i Lubli-
na. Wœród nich s¹ uznani specjaliœci w swoich dziedzinach, reprezentu-
j¹cy zarówno renomowane oœrodki naukowo-badawcze (mgr in¿. D.Rud-
nik oraz in¿. A.Wojciechowski z Instytutu Transportu Samochodowe-
go w Warszawie), jak i wielkie firmy przemys³owe (mgr in¿. B. Haw-
ryluk z Delphi Automotive Systems oraz mgr in¿. P.Chojnacki z
„WSK PZL” Œwidnik).

Otwarte przewody doktorskie:
• mgr in¿. Dariusz Rudnik (tytu³ rozprawy: „Studium materia³owe

t³oka kompozytowego do silnika spalinowego”, promotor – dr hab.
in¿. Jerzy Sobczak, prof. Instytutu Odlewnictwa w Krakowie);

• in¿. Andrzej Wojciechowski (tytu³ rozprawy: „Wp³yw obecnoœci fazy
zbroj¹cej kompozytu na bazie aluminium na wybrane w³aœciwoœci
u¿ytkowe tarczy hamulcowej”, promotor – dr hab. in¿. Jerzy Sob-
czak, prof. Instytutu Odlewnictwa w Krakowie);

• mgr in¿. El¿bieta Jacniacka (tytu³ rozprawy „Badania procesu pra-
sowania ze skrêcaniem na przyk³adzie wybranych typów odkuwek
osiowosymetrycznych”, promotor – prof. dr hab. in¿. Wies³aw We-
roñski);

• mgr in¿. Pawe³ Chojnacki (tytu³ rozprawy: „Badania zjawisk dyna-
micznych w uk³adzie przenoszenia mocy œmig³owca z zastosowaniem
sztucznych sieci neuronowych”, promotor – dr hab. in¿. Jerzy Lip-
ski, prof. PL);

• mgr in¿. Grzegorz Kosza³ka (tytu³ rozprawy: „Analiza wp³ywu lu-
zów pierœcienia uszczelniaj¹cego na szczelnoœæ grupy t³okowej silni-
ka spalinowego o zap³onie samoczynnym”, promotor – prof. dr hab.
in¿. Andrzej Niewczas);

• mgr in¿. Bogdan Hawryluk (tytu³ rozprawy: „Stochastyczny mo-
del samochodowego silnika benzynowego w aspekcie stechiometrycz-
nego sk³adu mieszanki paliwowo-powietrznej”, promotor – dr hab.
in¿. Miros³aw Wendeker, prof. PL);

• mgr in¿. Jacek Czarnigowski (tytu³ rozprawy: „Badania silnika o
zap³onie iskrowym w aspekcie sterowania prêdkoœci¹ obrotow¹ biegu
ja³owego”, promotor – dr hab. in¿. Miros³aw Wendeker, prof. PL);

• mgr in¿. S³awomir Zaj¹c (tytu³ rozprawy „Badania kryteriów dobo-
ru przedmiotów do wytwarzania w ESP”, promotor – dr hab. in¿.
Antoni Œwiæ, prof. PL );

• mgr in¿. Krzysztof Nakonieczny (tytu³ rozprawy „Optymalizacja
uk³adu dolotowo-wylotowego wysokoprê¿nego silnika z turbodo³a-
dowaniem oparta na analizie egzergetycznej”, promotor – prof. dr hab.
in¿. Tadeusz Fodemski z Politechniki £ódzkiej);

• mgr in¿. Piotr Budzyñski (tytu³ rozprawy „Wp³yw implantacji jo-
nów azotu na w³aœciwoœci tribologiczne stali”, promotor – dr hab.
in¿. Piotr .Tarkowski, prof. PL);

• mgr in¿. Piotr Penka³a (tytu³ rozprawy: „Kompleksowe badania pro-
cesu dziurowania oraz wyd³u¿ania tulei rurowych w walcarkach Die-
schera”, promotor – prof. dr hab. in¿. Jan Kazanecki z Akademii
Górniczo-Hutniczej w Krakowie).

WYDARZENIA
W roku akademickim 1999/2000 odesz³o od nas na zawsze trzech

profesorów Wydzia³u Mechanicznego. Zmarli:
• 5 grudnia 1999 r. dr hab. in¿. Kazimierz Lutek, prof. PL, kierownik

Katedry Obróbki Ubytkowej;
• 5 grudnia 1999 r. prof. dr in¿. Henryk Popko, kierownik Katedry

Maszyn Przemys³u Spo¿ywczego;
• 22 marca 2000 r. prof. dr hab. in¿. Witalij Niszczeta, emerytowany

profesor Katedry Obróbki Ubytkowej i Instytutu Technologicznych
Systemów Informacyjnych.

Z dniem 1 paŸdziernika 1999 r. na stanowiska profesorów nadzwy-
czajnych Politechniki Lubelskiej powo³ano:
• dr hab. in¿. Miros³awa Wendekera z Katedry Silników Spalinowych;
• dr hab. in¿. Józefa Jonaka z Katedry Obróbki Ubytkowej.

Od 1 lutego 2000 r. stanowiska kierowników katedr objêli:
• dr hab. in¿. Józef Kuczmaszewski, prof. PL – Katedra Obróbki Ubyt-

kowej
• dr hab. in¿. Marek Opielak, prof. PL. – Katedra Maszyn Przemys³u

Spo¿ywczego

Studia doktoranckie
Po raz pierwszy w historii uczelni Wydzia³ Mechaniczny uruchamia

w roku akademickim 2000/2001 studia doktoranckie w dyscyplinie na-
ukowej budowa i eksploatacja maszyn, co jest naturaln¹ konsekwencj¹
uzyskania przed rokiem pe³nych praw akademickich.

W pierwszym etapie bêd¹ to czteroletnie, nieodp³atne studia dzien-
ne, w nastêpnej kolejnoœci planowane jest rozszerzenie oferty o dokto-
ranckie studia zaoczne.

WYDZIAŁ MECHANICZNY
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Na kierownika Studium Doktoranckiego powo³ana zosta³a dr
hab. Barbara Surowska, prof. PL.

•

Informatyka w in¿ynierii produkcji – to kolejna atrakcyjna
propozycja dla kandydatów na Wydzia³ Mechaniczny. Nowa
specjalnoœæ, wprowadzona od roku akademickiego 2000/2001,
ma przede wszystkim przygotowaæ absolwentów do pracy w
ma³ych i œrednich przedsiêbiorstwach, ucz¹c zarówno projek-
towania, opracowywania i wdra¿ania odpowiednich systemów
informatycznych, jak i kierowania tego typu firmami. St¹d w
obszernym katalogu przedmiotów obieralnych pozycje z zakre-
su ekonomii, organizacji czy zarz¹dzania (m.in. logistyka, ry-
nek pracy i podstawy negocjacji, analiza kosztów wytwarzania.

Program nowej specjalnoœci opracowa³ zespó³ pod kierow-
nictwem prof. Antoniego Œwicia z Instytutu Technologicznych
Systemów Informacyjnych.

•

Zgodnie z coroczn¹ tradycj¹, kilka dni przed Œwiêtami Bo¿ego Na-
rodzenia, dziekan wydzia³u zaprosi³ grono naszych absolwentów na uro-
czystoœæ wrêczenia dyplomów.

Ponad 120 osób zebranych w auli im. St. Podkowy dzielnie wy-
trzyma³o krótk¹ czêœæ oficjaln¹, by zaraz potem, ju¿ w barku, przy lamp-
ce wina, najprawdopodobniej po raz ostatni w tym gronie, chwilê po-
rozmawiaæ, poplotkowaæ, powspominaæ, podyskutowaæ z dziekanami,
ponarzekaæ – rzecz jasna w ¿artobliwym tonie – na pracowników dzie-
kanatu.

Przys³owiowym strza³em w dziesi¹tkê okaza³a siê bez w¹tpienia mo-
dyfikacja przebiegu uroczystoœci – najpierw powa¿nie, dostojnie, ofi-
cjalnie, ale krótko, potem – ju¿ bez patrzenia na zegarek – swobodnie,
sympatycznie, z humorem, w otoczeniu kolegów, przyjació³, swoich
profesorów. I rzeka wspomnieñ, i plany na przysz³oœæ, i nieukrywana
têsknota za minionymi latami, nawet, je¿eli trzeba by³o przez wiele
nocy „zakuwaæ” mechanikê...

KONFERENCJE, SEMINARIA, STA¯E I WIZYTY
NAUKOWE

Bardzo intensywn¹ dzia³alnoœæ w zakresie wspó³pracy miêdzynaro-
dowej prowadz¹ pracownicy Katedry Mechaniki Stosowanej:
• dr Grzegorz Litak odby³ sta¿e naukowe w Institute of Scientific Inter-

change w Turynie (W³ochy), University of Houston, University of
California, Princeton University (wszystkie USA) oraz w Bristol Uni-
versity (Wielka Brytania). Ponadto dr G. Litak uczestniczy³, prezen-
tuj¹c referaty, w szeregu zagranicznych konferencjach i seminariach
naukowych, m.in. we W³oszech, na Wêgrzech, w USA, Wielkiej
Brytanii i S³owenii;

• dr in¿. Jerzy Warmiñski w ramach badañ realizowanych w 1999 r.
wyg³osi³ referaty na miêdzynarodowych seminariach we W³oszech,
w Wielkiej Brytanii i na Wêgrzech (europejska akcja COST P4);

• dr in¿. Tomasz Sadowski wzi¹³ udzia³ i wyg³osi³ referaty w trzech
konferencjach na terenie Niemiec (Monachium, Stuttgart, Berlin).
Wspó³praca dr in¿. T.Sadowskiego z oœrodkami zagranicznymi za-
owocowa³a wspólnymi publikacjami z wybitnymi naukowcami z Uni-
wersytetów w Monachium, Atenach i Oxfordzie.

•

W ramach programu „TEMPUS” (S-JEP 12242/97), koordynowa-
nego przez dr in¿. T.Sadowskiego i mgr in¿. J.Sadowsk¹ z Katedry
Mechaniki Stosowanej na Wydziale Mechanicznym zorganizowane zo-
sta³o miêdzynarodowe seminarium oraz cztery cykle wyk³adów:
• listopad 1999 – seminarium „Recent Developments in Mechanical

Engineering Education” z udzia³em czterech goœci zagranicznych,
przedstawiono 16 referatów;

• paŸdziernik 1999 – prof. Johannes Altenbach (Martin Luther

Universitat Halle – Wittenberg, Niemcy), 4 wyk³ady „A Metho-
dical Introduction”;

• listopad 1999 – prof. Michael Friswell (University of Wales, Swan-
sea, Wielka Brytania), 2 wyk³ady „A reviev of single and multidegree
of fereedom dynamic analysis” oraz „Measurement techniques for
dynamic analysis and brief look at rotordynamic phenomena”;

• listopad 1999 – prof. Daniel Lamblin (Faculte Polytechnique de
Mons, Belgia) „Finite Element Method (FEM) in engineering prac-
tice”;

• kwiecieñ 2000 – prof. Guy Gurelement (Faculte Polytechni-
que de Mons, Belgia) „Limit Analysis of Structures”.

•

Na presti¿ow¹ miêdzynarodow¹ konferencjê w Hongkongu (IMCC
’2000, The Ninth International Manufacturing Conference in Chi-
na, 16-17 sierpnia 2000) przyjêto 3 referaty pracowników naukowych
Katedry Obróbki Plastycznej – prof. Wies³awa Weroñskiego, dr in¿. Zbi-
gniewa Patera oraz dr in¿. Andrzeja Gontarza.

•

W dniach 6-9 marca br. w Detroit (USA) trzech pracowników Ka-
tedry Silników Spalinowych (prof. A. Niewczas, prof. M. Wendeker
oraz dr in¿. D. Piernikarski) uczestniczy³o w najwiêkszej konferencji
bran¿y motoryzacyjnej na œwiecie – SAE Congress 2000 (Kongres
Amerykañskiego Stowarzyszenia In¿ynierów Samochodowych).
W Kongresie – podczas którego zaprezentowano ponad 1100 refera-
tów naukowych – uczestnicz¹ przedstawiciele oœrodków naukowo-ba-
dawczych firm motoryzacyjnych z ca³ego œwiata, producenci przemy-
s³u motoryzacyjnego oraz przedstawiciele oœrodków uniwersyteckich.
Kongresowi towarzyszy olbrzymia wystawa samochodowa, prezentu-
j¹ca najnowsze osi¹gniêcia, tendencje i kierunki rozwojowe w bran¿y.

Delegacja z Politechniki Lubelskiej zaprezentowa³a trzy referaty nauko-
we dotycz¹ce problematyki elektronicznego sterowania prac¹ silników
oraz optoelektronicznych metod w badaniach procesu spalania, które zo-
sta³y opublikowane w zbiorczym wydaniu materia³ów Kongresu.

•

W dniach 21 – 22 paŸdziernika w Kazimierzu Dolnym odby³a siê
III Miêdzynarodowa Konferencja Naukowo-Techniczna nt. „Tech-
nologiczne systemy informacyjne w procesie produkcyjnym i kszta³ce-
niu technicznym”.Przewodnicz¹cym Komitetu Naukowego Konferen-
cji by³ dr hab. in¿. Antoni Œwiæ, prof. PL.

Ogó³em na konferencjê zakwalifikowano 37 referatów z 16 oœrod-
ków naukowych, m.in. z Rosji, Ukrainy i Bia³orusi. Obrady odbywa³y
siê w sesjach tematycznych, zgodnie z przygotowanym programem.W
konferencji wziê³o udzia³ 51 uczestników, w tym 16 profesorów.
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•

Intensywn¹ wspó³pracê z przemys³em oraz krajowymi i za-
granicznymi oœrodkami naukowymi zajmuj¹cymi siê wdra¿a-
niem technologii informatycznych dla potrzeb projakoœciowej
strategii rozwojowej przedsiêbiorstw prowadzi Katedra Au-
tomatyzacji oraz funkcjonuj¹ce jako jej jednostka organizacyj-
na Lubelskie Centrum Transferu Technologii. Wspó³praca
z przemys³em dotyczy dzia³alnoœci wdro¿eniowej, która jest
organizowana w ramach wspólnych zespo³ów roboczych.

•

LCTT dzia³a w krajowym systemie us³ug dla ma³ych i œred-
nich przedsiêbiorstw – MSP, posiada sta³¹ wspó³pracê z biurem
programu Unii Europejskiej ESPRIT w Brukseli, aktualnie zaœ
bierze udzia³ w programie PHARE Region – East. Do najbar-
dziej aktywnych partnerów nale¿¹: Wroc³awskie Centrum
Transferu Technologii przy Politechnice Wroc³awskiej; Europe-
an Commission, RTG (Information Technologies); European
Commission, DG III/F2 (NOE) – UE Brussels; IMK Nederland

(OCAP Department); Katedra Priemysolnoj Robotiky, depart-
ment of mathematics, department of devices and automation
technique, Presov, Kosice; RTS Ostrawa; TU Wiedeñ; Inpol
Company LTD Gensym Corporation; FESTO Didactic oraz sze-
reg polskich zak³adów przemys³owych.

•

W dniach 24-26 maja 1999 r. w Kazimierzu Dolnym mia³a miej-
sce cykliczna VII Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa nt.
„Badania symulacyjne w technice samochodowej”, zorganizowana
przez Katedrê Pojazdów Samochodowych i Polsk¹ Akademiê Nauk
Oddzia³ w Krakowie. Przewodnicz¹cym Komitetu Naukowego
Konferencji by³ dr hab. in¿. Piotr Tarkowski, prof. PL.

W Konferencji wziê³o udzia³ 80 uczestników, wyg³oszono 61
referatów z 21 oœrodków naukowych, w tym 5 zagranicznych.
Obrady odbywa³y siê w trzech sekcjach: pojazdów samocho-
dowych, silników spalinowych oraz elektroniki i elektrotechni-
ki samochodowej.

Tomasz Kusz

– nale¿y odchodziæ od w¹skich specjalizacji, solidnie kszta³ciæ w za-
kresie dyscyplin ogólnych i podstawowych technicznych,

– obligatoryjne powinny byæ tylko minima programowe dla kierun-
ku i specjalnoœci, pozosta³e przedmioty powinny byæ obieralne.

Wewnêtrzny system oceny jakoœci kszta³cenia powinien przyczyniæ
siê do eliminowania negatywnych zjawisk w dydaktyce, ustawicznego
doskonalenia siê nauczycieli, a tak¿e poprawy efektywnoœci kszta³ce-
nia, tak¿e w rozumieniu ekonomicznym

Aby mo¿liwa by³a realizacja powy¿szych celów musz¹ byæ spe³nio-
ne nastêpuj¹ce, wa¿niejsze warunki:

– doskonalenie jakoœci musi byæ procesem ci¹g³ym, nie mo¿e byæ
to dzia³alnoœæ akcyjna polegaj¹ca na okresowej formalnej ocenie ludzi i
struktur,

– jakoœæ jest procesem, którego nie da siê zadekretowaæ, wprowa-
dziæ w ¿ycie systemem nakazów, jakoœæ powinna wynikaæ z g³êbokiej
motywacji wszystkich podmiotów procesu,

– jakoœci nie da siê w pe³ni zamkn¹æ w formalne procedury jak to
wynika z propozycji prostego przeniesienia procedur norm ISO z Serii
9000 na proces kszta³cenia, gdy¿ nie mo¿na na ka¿dym jego etapie zde-
finiowaæ i skwantyfikowaæ miar jakoœci kszta³cenia. Jest to mo¿liwe
dla procesu wytwarzania, gdzie ³atwo jest po ka¿dej operacji zdefinio-
waæ parametryczne miary jakoœci,

– warunkiem samodoskonalenia siê nauczycieli jest mo¿liwoœæ spoj-
rzenia na w³asn¹ pracê przez pryzmat oceny studentów (a wiêc przede
wszystkim ankietyzacja), uwagi kolegów dydaktyków, a wiêc przede
wszystkim hospitacje czy wizyty kole¿eñskie oraz poprzez spe³nianie
standardów okreœlonych przez uczelniê (np.: dopuszczalna iloœæ godzin
dydaktycznych w semestrze, dopuszczalna iloœæ prac dyplomowych, ofer-
ta przedmiotów obieralnych, standardy w procesie zaliczania i egzami-
nowania, standardy zajêæ wyk³adowych, techniczne œrodki w kszta³ce-
niu i in.)

Opracowanie standardów dydaktycznych w uczelni jest moim zda-
niem konieczne. Uzupe³ni¹ one standardy okreœlone przez RGSzW lub
AKA (Akademicka Komisja Akredytacyjna). Jest to podstawa oceny
tego obszaru systemu edukacji którego cechy jakoœci mo¿na opisaæ pa-
rametrycznie.

Wa¿n¹ rolê w doskonaleniu jakoœci kszta³cenia odgrywa ankietyza-
cja zajêæ oraz hospitacje. Powinny byæ one podstaw¹ diagnozy oceny
jakoœci, eliminowania negatywnych zjawisk, form¹ nieskrêpowanej wy-
powiedzi studentów o procesie. Z rezerw¹ nale¿y jednak odnieœæ siê do

propozycji, aby wyniki ankietyzacji i hospitacji by³y podstaw¹ do for-
malnej oceny (punktowej) nauczycieli akademickich w ocenach okreso-
wych.

Doœwiadczenie wielu uczelni wskazuje, ¿e wyniki ankietyzacji i ho-
spitacji powinny byæ znane tylko zainteresowanym i prze³o¿onym, s³u-
¿yæ diagnozie a nie ocenie. Wydaje siê, ¿e wa¿nym warunkiem popra-
wy jakoœci kszta³cenia jest odpowiedni klimat dla pracy dydaktycznej,
jej w³aœciwa ranga w systemie oceny nauczycieli akademickich, moty-
wacja do zmian treœci kszta³cenia, unowoczeœniania form i metod kszta-
³cenia, satysfakcja, tak¿e materialna z wykonywanej pracy. W du¿ej
mierze zale¿y to miêdzy innymi od kierownictwa uczelni wszystkich
szczebli, a zw³aszcza kierowników katedr i zak³adów. Jest to ten obszar
w systemie edukacji którego nie mo¿na opisaæ parametrycznie, ale na
pewno jest podstaw¹ sukcesu.

Nale¿y tak¿e podkreœliæ rolê studentów w procesie kszta³cenia, w
tym tak¿e w doskonaleniu jakoœci. Bez odpowiedniego wspó³dzia³ania
studenta jako obiektu oddzia³ywañ dydaktycznych nie bêdzie poprawy
jakoœci. Atrakcyjna oferta dydaktyczna wp³ywa na „jakoœæ” kandyda-
tów na studia, przyci¹ga m³odzie¿ zdoln¹ i ambitn¹. Zdolni i pracowici
studenci „podnosz¹ poprzeczkê” tak¿e dla nauczycieli akademickich.
System kszta³cenia powinien przenosiæ czêœæ odpowiedzialnoœci za efek-
ty kszta³cenia na studenta. Dotyczy to zw³aszcza wspó³odpowiedzialno-
œci za merytoryczny zakres studiów. To zmusza do aktywnoœci, a ak-
tywnoœæ sprzyja jakoœci.

Atrakcyjnoœæ oferty jest niezwykle wa¿nym obszarem w jakoœci
kszta³cenia, to jest bowiem problem przysz³oœci uczelni, jej miejsca w
zjednoczonej Europie, czy w ogóle nawet istnienia. Za kilka lat bêdzie-
my w UE, warto choæby spojrzeæ na problemy uczelni technicznych w
by³ym NRD i skorzystaæ z wniosków z tego wynikaj¹cych. Dobrze, ¿e
w uczelni jakoœæ kszta³cenia jest problemem wyraŸnie dostrzeganym.
Powsta³y ostatnio dwa opracowania, bardzo ró¿ni¹ce siê od siebie, ale
które mog¹ byæ dobr¹ podstaw¹ do opracowania sensownego systemu
dzia³aj¹cego w sposób ustawiczny. Pomo¿e to w sposób ewolucyjny,
ale konsekwentny i konkretny doskonaliæ jakoœæ kszta³cenia. System
kszta³cenia musi staæ siê procesem dynamicznym, jest to warunkiem
koniecznym do wygrywania konkurencji na rynku edukacyjnym. Wy-
musza to dynamika zmian w technice i technologii. Na rynku wygrywa
siê dziœ przede wszystkim jakoœci¹, tak¿e cen¹, ale jakoœci¹ przede
wszystkim. Na rynku edukacyjnym tak¿e.

Józef Kuczmaszewski

dokoñczenie ze str. 13

Krótko o jakości
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WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
ROZWÓJ KADRY NAUKOWEJ
Przyznanie uprawnień habilitacyjnych

W dniu 27 marca 2000 roku Centralna Komisja do Spraw Tytu³u
Naukowego i Stopni Naukowych przyzna³a Wydzia³owi Elektrycznemu
Politechniki Lubelskiej uprawnienia do nadawania stopnia nauko-

wego doktora habilitowanego nauk technicznych w dyscyplinie

elektrotechnika. To donios³e wydarzenie stanowi ukoronowanie wielo-
letniej pracy ca³ego Wydzia³u, jego w³adz i wszystkich jego pracowni-
ków. Uzyskanie uprawnieñ habilitacyjnych otwiera nowy etap w roz-
woju Wydzia³u Elektrycznego, jak i ca³ej Politechniki Lubelskiej. Stwa-
rza ogromne mo¿liwoœci rozwoju kadry naukowej a jednoczeœnie zna-
cz¹co wzmacnia pozycjê Politechniki Lubelskiej w œrodowisku akade-
mickim.

• Wojciech Surtel, temat rozprawy doktorskiej: „Cyfrowe przetwarza-
nie sygna³u pomiarowego w wybranych przypadkach dynamicznego
wa¿enia mas”, promotor: dr hab. in¿. Witold Pawelski.

Otwarte przewody doktorskie
• Tomasz Jêdruszczak, temat rozprawy doktorskiej: „Analiza teore-

tycznych przejazdów poci¹gów ze wzglêdu na zu¿ycie energii potrzeb-
nej do ruchu i czas przejazdu oraz straty energii w uk³adzie zasilania
trakcji elektrycznej”, promotor: dr hab. in¿. Andrzej Koz³owski.

• Jerzy Liœkiewicz, temat rozprawy doktorskiej: „Zastosowanie imple-
mentacji jonowej do modyfikacji w³aœciwoœci wybranych materia³ów
elektrotechnicznych”, promotor: dr hab. Pawe³ ̄ ukowski.

• Piotr Filipek, „Sterowanie silnika klatkowego bez cz³onu pomiaru
prêdkoœci”, promotor: prof. dr hab. in¿. Marian KaŸmierkowski.

• Marek Niechaj, temat rozprawy doktorskiej: „Analiza pracy wybra-
nych uk³adów napêdowych ma³ej mocy zasilanych z baterii fotowol-
taicznej”, promotor: prof. dr hab. in¿. Andrzej Horedecki.

• Mekonnen Worku Megersa, temat rozprawy doktorskiej: „Analiza
wp³ywu implementacji jonowej na pracê styków ³¹czników do prze-
wodów”, promotor: dr hab. Pawe³ ̄ ukowski.

• Dariusz Czerwiñski, temat rozprawy doktorskiej: „Analiza strat
mocy w przepustach pr¹dowych kriomagnesów nadprzewodnikowych”,
promotor: prof. dr hab. in¿. Tadeusz Janowski.

• Artur Rojek, temat rozprawy doktorskiej: „Badanie przetê¿eñ i prze-
piêæ wewnêtrznych w uk³adzie filtra do zespo³u prostownikowego z
jednostopniow¹ transformacj¹ napiêcia 110/3 kV”, promotor: dr hab.
in¿. Andrzej Koz³owski.

• Leszek Jaroszyñski, temat rozprawy doktorskiej: „Analiza plazmo-
wego reaktora ³ukowego wykorzystuj¹cego nieliniowoœæ magnetowo-
dów transformatorów uk³adu zasilaj¹cego”, promotor: dr hab. in¿.
Henryka Stryczewska.

• Piotr Miller, temat rozprawy doktorskiej: „Modelowanie po³¹czo-
nych systemów energetycznych w badaniach elektromechanicznych sta-
nów nieustalonych”, promotor: dr hab. in¿. Piotr Kacejko.

• Micha³ Jaworski, temat rozprawy doktorskiej: „Wybrane zagadnie-
nia optymalizacji ultradŸwiêkowego systemu rozpoznawania obrazu
do zastosowañ w robotyce”, promotor: prof. dr hab. in¿. Marek Sta-
browski.

DYDAKTYKA
Kolejnym wydarzeniem, niezwykle istotnym dla Wydzia³u Elek-

trycznego, jest otwarcie na studiach magisterskich kierunku kszta-
³cenia informatyka. Pierwsi studenci podejm¹ na nim naukê z pocz¹t-
kiem roku akademickiego 2000/2001. Studia magisterskie na kierun-
ku informatyka trwaæ bêd¹ 5 lat (10 semestrów). Maksymalny ³¹cz-
ny wymiar zajêæ wyniesie ok. 3200 godzin, w tym 2055 okreœlonych
jako minimum programowe. Po trzech latach studiów, studenci bêd¹
mieli do wyboru 4 specjalizacje (bloki dyplomowania):
• In¿ynieria oprogramowania
• Zaawansowane techniki obliczeniowe
• Miernictwo i sterowanie komputerowe
• Systemy i sieci telekomunikacyjne

Z ka¿dym rodzajem specjalizacji zwi¹zany bêdzie blok programo-
wy w sk³ad, którego wchodz¹ wyk³ady specjalistyczne i monogra-
ficzne, laboratoria specjalistyczne oraz seminarium magisterskie. Na

Rektor PL prof. K. Szabelski wrêcza dziekanowi WE prof. Z. Rutce decyzjê

CKSTNiSN uprawniaj¹c¹ do nadawania stopnia naukowego doktora ha-

bilitowanego.

Zakończone przewody habilitacyjne
Dr in¿. Piotr Kacejko uzyska³ stopieñ doktora habilitowanego na

podstawie pracy pt. „Analiza systemu elektroenergetycznego w ujêciu
obiektowym” na Politechnice Warszawskiej.

Zakończone przewody doktorskie
• Marek Wancerz, temat rozprawy doktorskiej: „Wp³yw uk³adów prze-

sy³owych pr¹du sta³ego na oscylacje wirników generatorów synchro-
nicznych w systemie elektroenergetycznym”, promotor: dr hab. in¿.
Zygmunt Rutka.

• Rados³aw Machlarz, temat rozprawy doktorskiej: „Maksymalizacja
momentu obrotowego synchronicznego silnika reluktacyjnego ze
wzglêdu na kszta³t obwodu magnetycznego wirnika”, promotor: prof.
zw. dr hab. in¿. Eugeniusz Koziej.

• Dariusz Królik, temat rozprawy doktorskiej: „Zastosowanie metody
bayesowskiej do estymacji mocy zamawianej dla podstacji trakcyj-
nej”, promotor: dr hab. in¿. Andrzej Koz³owski.

• S³awomir Przy³ucki, temat rozprawy doktorskiej: „Zastosowanie sa-
moorganizuj¹cej siê sztucznej sieci neuronowej w elektronicznym ana-
lizatorze wybranych danych pomiarowych”, promotor: dr hab. in¿.
Witold Pawelski.

• Andrzej Sumorek, temat rozprawy doktorskiej: „Wp³yw parame-
trów pola elektrycznego na zjawiska zachodz¹ce w procesie suszenia
materia³ów dielektrycznych”, promotor: prof. dr hab. Wiktor Pietrzyk.

• Jacek Majewski, temat rozprawy doktorskiej: „Uk³ad z przek³adni-
kiem trójuzwojeniowym do pomiaru mocy czynnej odbiorników jed-
nofazowych o ma³ych wartoœciach cos j”, promotor: prof. dr hab. in¿.
W³odzimierz Krolopp.
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zakoñczenie studiów student zobowi¹zany bêdzie przygotowaæ pra-
cê magistersk¹ i po z³o¿eniu egzaminu dyplomowego otrzyma tytu³
magistra in¿yniera informatyki.

Na program studiów na kierunku informatyka sk³adaj¹ siê
przedmioty kszta³tuj¹ce trzy podstawowe obszary:
• informatyki teoretycznej obejmuj¹cej wyznaczanie teoretycznych pod-

staw tworzenia ró¿nych narzêdzi i metod informatycznych. W obsza-
rze tym absolwenci zapoznaj¹ siê z zagadnieniami: matematycznych
podstaw informatyki, konstrukcji algorytmów i z³o¿onoœci oblicze-
niowej, podstawami teorii optymalizacji.

• informatyki stosowanej obejmuj¹cej metody projektowania, budowy
i obs³ugi wy¿ej wspomnianych narzêdzi. W tym obszarze zostan¹
poruszone zagadnienia; projektowania systemów informatycznych, pro-
gramowania w jêzykach wy¿szego rzêdu a tak¿e programowania wi-
zualnego, systemów operacyjnych.

• zastosowañ informatyki obejmuj¹cych techniki wykorzystywania na-
rzêdzi informatycznych do rozwi¹zywania konkretnych problemów. W
obszarze tym studenci zapoznaj¹ siê z zagadnieniami: architektury sys-
temów komputerowych oraz sieci telekomunikacyjnych, projektowa-
nia, obs³ugi i u¿ytkowania obiektowych i rozproszonych baz danych,
obs³ugi i u¿ytkowania sieci cyfrowych, obs³ugo pakietów wspoma-
gania prac in¿ynierskich zw³aszcza z dziedziny elektrotechniki, elek-
troniki i telekomunikacji.
Po ukoñczeniu studiów absolwent mo¿e pracowaæ jako:

• projektant i administrator sieci komputerowych,
• projektant oprogramowania i programista,
• specjalista ds. komputeryzacji,
• teleinformatyk,
• projektant i administrator telewizji kablowej.

KONFERENCJE NAUKOWE
• Konferencja ELMECO 2000 – Electromagnetic
Devices And Processes In Environment Protection

W dniach 4-6 czerwca 2000 roku w Na³êczowie zorganizowana zo-
sta³a przez Instytut Podstaw Elektrotechniki I Elektrotechnologii Poli-
techniki Lubelskiej konferencja naukowa ELMECO 2000. Celem tej,
organizowanej co trzy lata konferencji, jest wymiana doœwiadczeñ z za-
kresu: plazmowych technologii i urz¹dzeñ do neutralizacji toksycznych
gazów emitowanych do atmosfery, wytwarzania ozonu do uzdatniania
wody i œcieków, urz¹dzeñ nadprzewodnikowych w ochronie œrodowi-
ska, kompatybilnoœci elektromagnetycznej, magnetycznej obróbki wody,
elektrofiltrów do odpylania powietrza, zak³óceñ elektromagnetycznych i
akustycznych oraz monitoringu w ochronie œrodowiska. W bie¿¹cej
edycji konferencji wziê³o udzia³ 50 uczestników z kraju i z zagranicy,
którzy . zaprezentowali 70 referatów.

• Konferencja „Światłowody i ich zastosowania”
W dniach 14–16 paŸdziernika 1999 roku w Krasnobrodzie odby³a

siê VII konferencja naukowa „Œwiat³owody i ich zastosowania”. Kon-
ferencjê zorganizowa³y wspólnie, Pracownia Technologii Œwiat³owodów
Uniwersytetu Marii Curie-Sk³odowskiej i Katedra Elektroniki Politech-
niki Lubelskiej pod auspicjami Komitetu Elektroniki i Telekomunika-
cji PAN, Polskiego Komitetu Optoelektroniki SEP oraz Polskiej Sek-
cji SPIE.

 Celem obecnego, ju¿ siódmego spotkania, by³o umo¿liwienie bez-
poœredniej dyskusji merytorycznej zespo³ów badawczych zajmuj¹cych
siê wytwarzaniem œwiat³owodów w³óknowych i kabli, œwiat³owodów
planarnych i elementów optyki zintegrowanej, wytwarzaj¹cych elemen-
ty techniki œwiat³owodowej takie jak sprzêgacze, z³¹cza, wzmacniacze

optyczne, multi- i demultipleksery itp., oraz zajmuj¹cych siê zastoso-
waniem œwiat³owodów. W konferencji wziê³o udzia³ 140 uczestników z
kraju i z zagranicy. W trakcie jej trwania zaprezentowanych zosta³o 79
referatów b¹dŸ plakatów naukowych.

• Seminarium „Sterowanie i monitorowanie układów
przemysłowych”

W dniach 21–23 czerwca 1999 roku w Kazimierzu Dolnym odby³o
siê III Sympozjum Naukowe pt.: „Sterowanie i monitorowanie uk³a-
dów przemys³owych” zorganizowane przez Ko³o Naukowe Napêdu i Au-
tomatyki oraz przez Katedrê Napêdów Elektrycznych Politechniki Lu-
belskiej. Podczas seminarium wyg³oszono 22 referaty i komunikaty
naukowe. Udzia³ wziê³o 60 uczestników. W trakcie trwania semina-
rium swoje wyroby zaprezentowa³y liczne firmy, w tym: Automatyka
Przemys³owa „JaDan” Sp. z o.o., Dacpol Sp. z o.o. , Danfoss Sp. z
o.o., Lift Serwice S.A. Lublin, Polskie Centrum Promocji Miedzi S.A.

• Seminarium „Nowoczesne energoelektroniczne
układy napędowe prądu stałego i przemiennego”

W dniu 10 grudnia 1999 roku w Lublinie odby³o siê seminarium
„Nowoczesne energoelektroniczne uk³ady napêdowe pr¹du sta³ego i
przemiennego” zorganizowane wspólnie przez Centrum Napêdów „Apa-
tor” z Torunia oraz Katedrê Napêdów Elektrycznych Politechniki Lu-
belskiej. Podczas seminarium prezentowane by³y niektóre wyroby Cen-
trum Napêdów „Apator”.

WYDARZENIA
• Decyzj¹ zebrania planarnego Komisji G³ównej Energoelektroniki przy

Prezydium Stowarzyszenia Elektryków Polskich dr in¿. Wojciech Ja-

rzyna z Katedry Napêdów Elektrycznych Politechniki Lubelskiej zo-
sta³ wybrany z dniem 1 maja 1999 roku cz³onkiem tej Komisji.

• Decyzj¹ plenarnego zebrania cz³onków Komitetu Elektrotechniki PAN
w dniu 28 paŸdziernika 1999 roku zatwierdzon¹ przez Wydzia³ IV –
Nauk Technicznych PAN, dr in¿. Jan Kolano, adiunkt Katedry Na-
pêdów Elektrycznych Politechniki Lubelskiej, zosta³ ponownie wy-
brany na stanowisko Sekretarza Naukowego Redakcji Serii Wydaw-
niczej „Postêpy Napêdu Elektrycznego i Energoelektroniki” PAN na
kadencjê 2000-2003. Stanowisko to zajmowa³ równie¿ w poprzedniej
kadencji. Redakcja w.w. Serii Wydawniczej, za zgod¹ Dziekana Wy-
dzia³u Elektrycznego mieœci siê na terenie Katedry Napêdów Elek-
trycznych P.L. Równie¿ decyzj¹ Komitetu Elektrotechniki PAN, prof.

dr hab. in¿. Andrzej Horedecki zosta³ wybrany ponownie na redak-
tora naczelnego w.w. Serii Wydawniczej na kadencjê 2000-2003.

• Prof. dr hab. in¿. Andrzej Horedecki ponownie zosta³ wybrany z
dniem 1 stycznia 1999 roku na cz³onka Komitetu Elektrotechniki
PAN (Wydzia³ IV – Nauk Technicznych PAN) na okres kadencji 1999-
2002.

S³awomir Przy³ucki
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WYDZIAŁ INŻYNIERII BUDOWLANEJ
I SANITARNEJ
ROZWÓJ WYDZIA£U:

WIBiS kszta³ci studentów na dwóch kierunkach: budownictwo i
ochrona œrodowiska, i na obu ma prawo doktoryzowania. Obecnie na
WIBiS pracuje 132 nauczycieli akademickich (w tym 11 profesorów
tytularnych i 10 profesorów PL) oraz 44 pracowników in¿ynieryjno-
technicznych i administracyjnych. W paŸdzierniku 1999, rok akademicki
rozpoczê³o 2190 studentów w tym 581 po raz pierwszy.

Na kierunku budownictwo studiuje 952 studentów w systemie stu-
diów dziennych i 539 w systemie zaocznym na specjalnoœciach:

– konstrukcje budowlane i in¿ynierskie,
– technologia i organizacja budownictwa,
– drogi ulice, lotniska
– budownictwo ogólne (tylko studia zaoczne)
– urz¹dzenie sanitarne
– ochrona zabytków architektury i urbanistyki
Na kierunku ochrona œrodowiska studiuje 996 studentów systemem

studiów stacjonarnych i 203 studentów systemem studiów zaocznych.
Kierunek ochrona œrodowiska w ci¹gu 5-ciu lat swojego istnienia

rozwin¹³ siê zarówno pod wzglêdem liczby studentów, jak i rozwoju
zespo³u badawczego. W grudniu 1999 roku Katedra In¿ynierii Ochrony
Œrodowiska zosta³a przekszta³cona w Instytut In¿ynierii Ochrony Œro-
dowiska. W strukturze Instytutu dzia³aj¹ 4 zak³ady:

1. Zak³ad Technologii Wody, Œcieków i Odpadów – kierownik –
prof. dr hab. Lucjan Paw³owski

2. Zak³ad Ochrony Powierzchni Ziemi – kierownik – prof. dr hab.
Witold Stêpniewski

3. Zak³ad Zrównowa¿onego Rozwoju – kierownik – dr hab. Zdzi-
s³aw Kozak, prof. PL

4. Zak³ad Fizyki Œrodowiska – kierownik – prof. PL dr hab. Krzysz-
tof Murawski, prof. PL

Dyrektorem Instytutu zosta³ prof. dr hab. Lucjan Paw³owski.

Pierwsi absolwenci kierunku ochrona środowiska
W czerwcu 1999 roku odby³y siê pierwsze obrony prac ma-

gisterskich na kierunku ochrona œrodowiska Wydzia³u In¿ynierii
Budowlanej i Sanitarnej. Tytu³ magistra in¿yniera mo¿na by³o
uzyskaæ w jednej z czterech specjalnoœci:

– technologia wody, œcieków i odpadów;
– ochrona powierzchni ziemi i utylizacja odpadów;
– ogrzewnictwo, wentylacja i ochrona powietrza;
– zaopatrzenie w wodê i odprowadzanie œcieków.
£¹czna liczba absolwentów tego kierunku wynosi 95 osób. 27 li-

stopada 1999 w Sali Bia³ej PL odby³o siê uroczyste wrêczenie dyplo-
mów i nagród z udzia³em w³adz uczelni i wydzia³u. Listy gratulacyjne
od Wojewody Lubelskiego –  Krzysztofa Michalskiego, najlepszym
absolwentom wrêczy³ Dyrektor Wydzia³u Ochrony Œrodowiska UW
Zdzis³aw Strycharz.

W tak trudnej obecnie sytuacji na ryku pracy, tegoroczni absolwen-
ci odnaleŸli siê znakomicie. Ponad 60 % osób znalaz³o pracê w Lubli-
nie, Warszawie i w miejscach swojego zamieszkania. Prawie wszyscy
pracuj¹ w wyuczonym zawodzie – w przedsiêbiorstwach wodno-kanali-
zacyjnych, instalacyjnych, firmach wykonawczych i projektowych, ad-
ministracji szczebla wojewódzkiego i samorz¹dowego, zak³a-

dach przemys³owych (dzia³y ds. ochrony œrodowiska), stacjach
pomiarowych, szko³ach wy¿szych, a nawet w G³ównym In-
spektoracie Ochrony Œrodowiska. Niespodziewanie du¿y pro-
cent absolwentów znalaz³ pracê w stolicy, w tym w nowej spa-
larni odpadów. Osoby, które w Warszawie szuka³y pracy, pod-
kreœla³y, ¿e w zdobyciu stanowisk atutem okaza³ siê bogaty i
profesjonalnie przygotowany program studiów. Warszawscy
pracodawcy bardzo ceni¹ sobie in¿ynierów po Politechnice Lubelskiej.
Zw³aszcza tych, którzy biegle w³adaj¹ jêzykami obcymi.

W lutym br. powo³ano do ¿ycia Ko³o Absolwentów Ochrony Œro-
dowiska PL, maj¹ce na celu u³atwianie kontaktów kole¿eñskich i za-
wodowych. W tym celu stworzono bank informacji o absolwentach.

Anna Wysocka

ROZWÓJ KADRY NAUKOWEJ:
Prze³om roku akademickiego to zwykle okres finalizowania za-

dañ naukowych. W roku 1999 okres od czerwca do paŸdziernika
by³ okresem obron doktorskich dla pracowników wydzia³u.
Stopnie doktora uzyskali:

– dr Ma³gorzata Paw³owska z Katedry In¿ynierii i Ochrony Œrodo-
wiska

– dr in¿. Alicja Siuta-Olcha z Katedry Ogrzewnictwa Wentylacji i
Automatyzacji

– dr Artur Paw³owski z Katedry In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska
– dr in¿. S³awomir Biruk z Katedry Technologii i Organizacji

Budownictwa
– dr in¿. Jacek Zyga z Katedry Geotechniki
Obrony te odby³y siê poza nasz¹ uczelni¹. W styczniu 2000 roku

na Wydziale In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej odby³a siê obrona dr
in¿. Jerzego Szerafina w dziedzinie budownictwo, a w kwietniu dr in¿.
Piotra Matwiejuka w dziedzinie in¿ynieria œrodowiska.

Prace habilitacyjne skierowane do recenzji
– dr in¿. Anna Sobotka – KTiOB
– dr in¿. Bogus³aw Szmygin –  KTiOB
– dr Tadeusz Chmielewski – IIOŒ

Prorektor ds. nauki prof. E. Bojar i prodziekan WIBiS prof. W. Stêpniewski

wrêczaj¹ dyplomy ukoñczenia studiów pierwszym absolwentom kierunku

ochrona œrodowiska- 27.11.1999.
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Obecnie na Wydziale IBiS otwarte s¹ cztery przewody doktorskie :
1. mgr in¿. Waldemar Budzyñski – KTiOB
2. mgr in¿. Pawe³ Sulik – KMB
a w innych instytucjach naukowych dwa:
1. mgr in¿. Mi³osz K³yœ – KBD
2. mgr in¿. Piotr Gliñski – KZWUŒ
Rozwija siê tak¿e dzia³alnoœæ badawcza finansowana przez Komitet

Badañ Naukowych. W roku 2000 na wydziale realizowanych jest 14
grantów badawczych, w tym 2 „m³odych pracowników nauki”.

Katedra Konstrukcji Budowlanych pod kierunkiem prof. dr hab. in¿.
Mieczys³awa Króla rozwija unikalny temat dotycz¹cy cementów i beto-
nów ekspansywnych. Specjalnoœæ jest realizowana we wspó³pracy z
Politechnik¹ w Brzeœciu. W roku 1999 nak³adem wydawnictwa Arkady
ukaza³a siê ksi¹¿ka M. Król, W. Tur Beton ekspansywny, za któr¹ au-
torzy w dniu 12 maja 2000 r. odebrali nagrodê Ministra Spraw We-
wnêtrznych i Administracji. KKB jest liderem krajowym i jednym z
nielicznych w zespo³ów w Europie zajmuj¹cych siê t¹ tematyk¹.

Katedra Ogrzewnictwa, Wentylacji i Automatyzacji rozwija dzia³al-
noœæ badawcz¹ na zlecenie Lubelskiego przedsiêbiorstwa Energetyki
Cieplnej. Dwóm pracownikom Katedry przyznano w 1999 roku prawa
patentowe – prof. dr hab. Zdzis³awowi Burkowi (P.310219) oraz dr in¿.
Antoniemu Jakóbczakowi (P.311414).

Marzenna R. Dudziñska

ODZNACZENIA I WYRÓ¯NIENIA
– prof. Lucjan Paw³owski zosta³ powo³any przez Komitet Badañ

Naukowych na delegata Polski do programu PR 5 (w ramach komite-
tu „Suistanaible Development & Environment”). Program PR 5 (5
Program Ramowy Unii Europejskiej) to kolejny, a pierwszy w któ-
rym uczestniczy jako pe³noprawny partner Polska, program badawczy
Komisji Europejskiej, finansuj¹cy projekty badañ miêdzynarodowych
zespo³ów naukowych.

– prof. Iwo Pollo zosta³ powo³any na kolejn¹ kadencjê do Sekcji
Technologii Chemicznej KBN

– prof. Iwo Pollo zosta³ honorowym przewodnicz¹cym japoñsko-
polskiej grupy HAKONE. Katedra Technologii Chemicznej bêdzie
wspó³organizatorem konferencji grupy HAKONE w Greinswald (RFN).

UROCZYSTE 70-LECIE
Z okazji 70-lecia urodzin prof. dr hab. in¿. Bohdana Hnideca odby-

³a siê w dniach 11-12 maja 2000 roku we Lwowie konferencja naukowa
dotycz¹ca konstrukcji betonowych i zespolonych. Konferencjê poprze-
dzi³a uroczysta sesja poœwiêcona dzia³alnoœci naukowo-badawczej Jubi-

lata. Do historycznej sali Senatu Politechniki Lwowskiej przyby³o
oko³o 130 osób, w tym zaproszeni z Politechniki Lubelskiej: dr in¿.
Stanis³aw Fic –  prodziekan WIBiS, prof. dr hab. in¿. Jan Kukie³ka,
prof. dr hab. in¿. Zbigniew Baczyñski. Prodziekan WIBiS przekaza³
listy gratulacyjne skierowane do Szanownego Jubilata od rektora PL,
prof. Kazimierza Szabelskiego i w³adz WIBiS, sygnowany przez dzie-
kana prof. dr hab. in¿. Jerzego Grycza.

W czêœci merytorycznej konferencji wyg³oszono 37 referatów nt.
konstrukcji betonowych i zespolonych, w tym dwa –  pracownicy
WIBiS.

Prof. dr hab. in¿. Bohdan Hnidec jest autorem ponad 180 publika-
cji naukowych z zakresu konstrukcji betonowych i zespolonych. Opra-
cowa³ i zrealizowa³ ponad 50 projektów technicznych konstrukcji ró¿-
nych obiektów ¿elbetowych, przekryæ strukturalnych, mostów, itp. Jest
cz³onkiem Akademii Budownictwa Ukrainy. Od 3 lat prof. Hnidec jest
pracownikiem WIBiS PL.

Stanis³aw Fic

KONFERENCJE, SYMPOZJA
XII Międzynarodowa Konferencja Chemistry for
Protection of the Environment, Nanjing, ChRL, 19−
21 września 1999.

Katedra In¿ynierii Ochrony Œrodowiska wraz z Miêdzynarodowym
Komitetem Chemistry for Protection of the Environment i Institute of
Soil Sciences, Academia Sinica by³a wspó³organizatorem XII Miêdzy-
narodowej Konferencji „Chemistry for Protection of the Environment”.
Konferencja zgromadzi³a 90 naukowców, przedstawicieli agend rz¹do-
wych oraz przemys³u z krajów Europy, Azji, Australii i USA. Tematy-
ka zwi¹zana by³a z ró¿nymi aspektami zastosowania chemii w ochronie
œrodowiska, od technologii ma³o- i bezodpadowych, nowoczesnych
metod utylizacji odpadów ciek³ych sta³ych po metody chemiczne w
monitoring oraz procesy zachodz¹ce przy migracji i mobilizacji polu-
tantów. Ze wzglêdu na Gospodarzy Konferencji – Institute of Soil Scien-
ces Chiñskiej Akademii Nauk, szczególn¹ uwagê poœwiêcono zagro¿e-
niom gleby. Dr Marzenna R.Dudziñska z KIOŒ wyg³osi³a referat ple-
narny, a w sesji „Mobility and Bioavailability of Nutrients and Pollu-
tants in Soil and Water”. Wyniki wspólnych badañ zaprezentowali dr
Marek Kotowski z KIOŒ oraz prof. Wenanty Olszta i dr Darek Kowal-
ski z Katedry Zaopatrzenia w Wodê i Usuwania Œcieków. Profesor
Lucjan Paw³owski wspólnie z partnerem z Nanjing profesorem Cao
Zhihong byli edytorami materia³ów konferencyjnych.

Ze wzglêdu na koniecznoœæ przed³u¿enia umowy o wspó³pracê z
Instytutem w Nanjing, w sk³adzie delegacji z Lublina by³a prorektor
PL prof. Ewa Bojar i prodziekan WIBiS prof. Zdzis³aw Kozak.

International Symposium Ozon–Synteza–
Zastosowanie, Kazimierz Dolny, 2−5 październik 1999.

W konferencji zorganizowanej przez Katedrê Technologii Chemicz-
nej, oprócz wielu uczestników z kraju, z udzia³ wziêli goœcie z Japonii
i USA. W czasie konferencji podpisano formaln¹ umowê o wspó³pracy
miêdzy stron¹ japoñsk¹, w której imieniu wystêpowa³ prof. Yatabe oraz
Politechnik¹ Lubelsk¹ reprezentowan¹ przez prorektor prof. Ewê Bojar.

Termiczna utylizacja odpadów stałych w spalarniach
i instalacjach przemysłowych Kazimierz Dolny, 28−30
listopad 1999.

W warsztatach zorganizowanych przez Katedrê In¿ynierii i Ochrony
Œrodowiska wziêli udzia³ naukowcy, przedstawiciele przemys³u cemen-
towego oraz firm utylizuj¹cych odpady i agend rz¹dowych, monitoruj¹-
cych zanieczyszczenie œrodowiska naturalnego z Polski, Niemiec, Au-
strii i Danii. Wyst¹pienia i dyskusje dotyczy³y termicznych metodProf. J. Kukie³ka sk³ada gratulacje prof. B. Hnidecowi
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utylizacji, ze szczególnym uwzglêdnieniem wykorzystania istniej¹cych
instalacji, w tym pieców cementowych. Rozwa¿ano ograniczenia tech-
nologiczne, mo¿liwoœci oraz emisje i wp³yw na œrodowisko. Obecnoœæ
przedstawicieli przemys³u i agend rz¹dowych pozwoli³a na niezwykle
ciekawe dyskusje i wszechstronn¹ ocenê.

Materia³y z Konferencji zosta³y przygotowane w jêzyku angielski i
wkrótce uka¿¹ siê nak³adem wydawnictwa Kluwer Academic/Plenum
Publishers w Nowym Yorku.

Marzenna R. Dudziñska

WSPÓ£PRACA
WIBiS – Japonia

Wydzia³ In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej rozwija kontakty, za-
równo z instytucjami akademickimi, jak uczelnie z ró¿nych stron œwia-
ta, jak i firmami in¿ynierskimi i produkcyjnymi. Wspó³praca miêdzy-
narodowa owocuje wspólnymi publikacjami, wymian¹ naukowców oraz
wymian¹ studentów. W poprzednim numerze biuletynu pisaliœmy o
absolwentce ochrony œrodowiska, która wyjecha³a na stypendium dok-
toranckie na Uniwersytet Saga w dalekiej Japonii. By³ to efekt d³ugo-
letniej wspó³pracy zespo³u prof. Iwo Pollo z naukowcami z Japonii. Z
doktoratem z Japonii wróci³ tak¿e dyplomant z Katedry Technologii
Chemicznej, Tomasz Cieplak. W dniach 2-5 paŸdziernika 1999 w Ka-
zimierzu Dolnym, oby³o siê III Sympozjum Ozon–Synteza–Zastoso-
wanie, z udzia³em goœci z Japonii i USA. W czasie konferencji podpi-
sano formaln¹ umowê o wspó³pracy miêdzy stron¹ japoñsk¹, w której
imieniu wystêpowa³ prof. Yatabe oraz Politechnik¹ Lubelsk¹ reprezen-
towan¹ przez prorektor ds. nauki Ewê Bojar.

1. wymianê pracowników i studentów
2. wspólne kursy dydaktyczne, organizacjê wspólnych konferencji

naukowych i wspólne projekty badawcze.
W Cottbus przebywaj¹ obecnie dwie studentki ochrony œrodowiska

–  Wiktoria Walaszek i Sylwia Skwira. Kole¿anki planuj¹ uzyskaæ
dyplomy obu uczelni –  Politechniki Lubelskiej i Brandendurskiej.

Wspó³praca z uczelniami RFN odbywa siê tak¿e w ramach progra-
mu SOCRATES/ERASMUS. Politechnika Lubelska uczestniczy w
programie od roku akademickiego 1999/2000. Instytut In¿ynierii Ochro-
ny Œrodowiska zg³osi³ wymianê studentów i pracowników z dwoma
oœrodkami w RFN (Christian-Albrechts Universitat w Kilonii i Uni-
versitat Hohenheim w Sztutgarcie). Semestr letni roku akademickiego
1999/2000 „zaliczaj¹” w Kilonii: Pawe³ Miciuk, Monika Grzechnik,
Arkadiusz Myszka i £ukasz Kaczmarek (V rok OŒ), a Stuttgarcie –
Agata Okupna (IV rok) i Agnieszka Serafin (V rok OŒ). Wspó³praca
naukowo-dydaktyczna dotyczy utylizacji odpadów oraz procesów utle-
niania w glebach.

WIBIS – UNIWERSYTET BAŁTYCKI
Baltic University Programme jest sieci¹ zrzeszaj¹c¹ 150 uczelni z

14 krajów po³o¿onych w zlewisku Morza Ba³tyckiego dzia³aj¹c¹ od
1991 r. Centrum koordynacji tego programu i sekretariat znajduje siê w
Uniwersytecie w Uppsali. Katedra In¿ynierii Ochrony Œrodowiska Po-
litechniki Lubelskiej by³a jednym z jego wspó³za³o¿ycieli.

Od 1991 roku na Wydziale In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej przy
Instytucie In¿ynierii Ochrony Œrodowiska prowadzone s¹ kursy Uni-
wersytetu Ba³tyckiego. Uczestniczyli w nich studenci in¿ynierii sani-
tarnej, a od roku 1995 specjalnoœci urz¹dzenia sanitarne i kierunku
ochrona œrodowiska. W semestrze letnim 1999/2000 prowadzony jest
kurs pt. „Sustainable Water Management in the Baltic Sea Basin –
Zrównowa¿one Gospodarowanie Zasobami Wodnymi w Basenie Mo-
rza Ba³tyckiego”. Kolejny kurs „Sustainable Baltic Region –  Zrówno-
wa¿ony Region Ba³tycki” rozpocznie siê w semestrze zimowym 2000/
2001. Po ukoñczeniu ka¿dego z kursów otrzymuje siê dyplom wysta-
wiony przez Uniwersytet w Uppsali (Szwecja). Kurs jest prowadzony
w jêzyku angielskim oraz polskim.

Jaros³aw Duda

STUDENCKIE INICJATYWY
W dniach 19-21 maja 2000r. Akademickie Centrum Edukacji Eko-

logicznej Niezale¿nego Zrzeszenia Studentów i Studenckie Ko³o Na-
ukowe Ochrony Œrodowiska Politechniki Lubelskiej zorganizowali
Konferencjê Ekologiczn¹. Jest ona kontynuacj¹ konferencji organizowa-
nych w oœrodkach naukowych naszego kraju:

1. „Edukacja ekologiczna m³odzie¿y –  g³ówne kierunki rozwoju”
w Wiœle.

2. „Niekonwencjonalne Ÿród³a energii” w Skierniewicach.
3. „Ochrona œrodowiska naturalnego przysz³oœci¹ samorz¹du teryto-

rialnego” w Czêstochowie.
W konferencji w Kazimierzu Dolnym uczestniczyli studenci z wielu

szkó³ wy¿szych z ca³ego kraju, m.in. z Uniwerytetu Jagieloñskiego,
Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego oraz uczelni Czêstochowy,
Kielc, Koszalina, Poznania i innych. Temat przewodni konferencji
brzmia³ Zrównowa¿ony Rozwój – Sustainable Development. Zrówno-
wa¿ony rozwój kojarzy siê z ochron¹ œrodowiska przyrodniczego. Wy-
daje siê, ¿e powinniœmy pos³ugiwaæ siê pojêciem „œrodowisko ¿ycia
cz³owieka”. W tym kontekœcie dyskusja o zrównowa¿onym rozwoju
by³a prowadzona tak¿e w aspekcie ochrony ca³ego œrodowiska ¿ycia
cz³owieka tj. uwarunkowañ spo³ecznych, ekonomicznych i kulturalnych.

Jaros³aw Duda

WIBiS – RFN
Sformalizowano tak¿e wspó³pracê miêdzy Instytutem In¿ynierii

Ochrony Œrodowiska, a Uniwersytetem Brandenburskim w Cottbus.
W dniach 4-9 sierpnia 1999 prof. dr hab. Lucjan Paw³owski, kie-

rownik Katedry In¿ynierii Ochrony Œrodowiska (obecnie dyrektor In-
stytutu In¿ynierii Ochrony Œrodowiska) uczestniczy³ w warsztatach
„Environmental & Resource Management” organizowanych przez Bran-
denburg University of Technology. W czasie spotkañ z w³adzami Uczelni
w Cottbus postanowiono sformalizowaæ wspó³pracê i Politechnika
Lubelska podpisa³a umowê dwustronn¹ –  Agreement of Academic
Cooperation w dniu 5 listopada 1999. Zgodnie z podpisanym porozu-
mieniem wspó³praca bêdzie obejmowa³a:

Od lewej: prof. Yatabe, prof. E. Bojar, prof. I. Pollo, prof. T. Ja-

nowski.
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WSPÓ£PRACA
W roku akademickim 1998/99 w Katedrze Podstaw Techniki Wy-

dzia³u Zarz¹dzania i Podstaw Techniki przebywa³o dwóch studentów z
Wydzia³u Technicznego Hogeschool van Arnhem en Nijmegen (HAN)
w Holandii (Dennis Kersten i Tjerk de Greef – okres pobytu od
01.02.1999 do 05.06.1999 r). Studenci wykonywali pracê dyplomow¹
pt.:” Tester klawiatury komputerów z wykorzystaniem sieci neurono-
wych i systemów rozmytych”. W ramach pracy dyplomowej zrobili
uk³ad do pomiaru si³y nacisku na poszczególne klawisze z wykorzysta-
niem tensometrii oporowej oraz uk³ad elektroniczny przetwornika ana-
logowo – cyfrowego. W zakresie oprogramowania wykorzystali wersjê
studenck¹ MATLAB’a („ œci¹gniête” z Internetu oraz sieæ neuronow¹ i
system rozmyty jako „nak³adka” MATLAB’a). Zastosowano liczby
rozmyte kszta³tu trójk¹tnego. Program komputerowy do klasyfikacji
klawiatury komputera oraz do tzw. analizy skupieñ dzia³a³ prawid³owo.
Opiekunem studentów by³ pan prof. dr hab. in¿. Klaudiusz Lenik, na
co dzieñ ze studentami pracowali: mgr in¿. Jaros³aw Zubrzycki i dr
in¿. Marek A. Jakubowski z Katedry Podstaw Techniki. Nale¿y pod-
kreœliæ, ¿e studenci utrzymywali nieustanny kontakt internetowy ze
swoim opiekunem w Holandii in¿. J. Roulandem. Studenci mieszkali
ca³y czas w akademiku Politechniki nr 2 op³acaj¹c swój pobyt z fundu-
szów  swojej uczelni. Podczas pobytu odbywali liczne wycieczki po
kraju (na swój koszt) i nawi¹zali wiele przyjaznych kontaktów z naszy-
mi m³odymi pracownikami, równie¿ z asystentkami (na marginesie w
roku akademickim 1994/95 student Marcel Bronse z HAN w Holandii,
który przebywa³ na sta¿u w naszej Katedrze zawar³ zwi¹zek ma³¿eñski
z nasz¹ rodaczk¹). Na zakoñczenie pobytu studenci holenderscy zade-
monstrowali swoje urz¹dzenie i oprogramowanie przed pracownikami
Katedry Podstaw Techniki. Nastêpnie drog¹ internetow¹ opiekunowie
polscy przes³ali swoje oceny wykonanej pracy do Holandii. Po krótkiej
dyskusji na stronach internetu wypracowano wspóln¹ ocenê pracy dy-
plomowej obu studentów. Na dyplomie w Holandii otrzymali ocenê
bardzo dobr¹.

W ramach wspó³pracy w roku akademickim 1999/2000 wyjecha³y
do Holandii dwie osoby : student pi¹tego roku studiów dziennych
wychowania technicznego Rados³aw Gajewski oraz absolwent kierunku
wychowanie techniczne asystent w Zak³adzie Informatyki Katedry Za-
rz¹dzania mgr Mariusz Dzieñkowski. Opiekunem pracy ze strony ho-
lenderskiej obu panów by³ in¿. J. Rouland – tematyka pracy : sterow-
nik neuronowo-rozmyty z wykorzystaniem pakietu fuzzy-TECH. Z na-
szej strony opiekunami byli dr in¿. Marek A. Jakubowski i mgr in¿.
Jaros³aw Zubrzycki. Prowadzone by³y regularne konsultacje interneto-
we. Obaj mieszkali w wynajêtej przez HAN willi w Zeevenar pod Arn-
hem. Za wy¿ywienie p³acili sami, natomiast czêœæ kosztów przejazdu
pokry³a nasza uczelnia. Wra¿enia obu stypendystów s¹ bardzo entuzja-
styczne, szczególnie w aspekcie wyposa¿enia uczelni holenderskiej w
komputery oraz ze wzglêdu na fakt niczym nieskrêpowanego dostêpu
do pracowni komputerowych.

Marek A. Jakubowski

Nowinki z wydziałuNowinki z wydziałuNowinki z wydziałuNowinki z wydziałuNowinki z wydziału
WARSZTATY

W dniu 11 maja br. pod patronatem prodziekana Wydzia³u Zarz¹-
dzania i Podstaw Techniki Politechniki Lubelskiej – dr Anny Rakow-
skiej odby³y siê warsztaty poœwiêcone tematyce poszukiwania pracy, a
skierowane do studentów ostatnich lat naszej uczelni. Warsztaty by³y

podzielone na trzy sesje prowadzone przez pracowników Katedry Zarz¹-
dzania, tj. mgr in¿. Agnieszkê Klijer – Weœniuk, mgr in¿. Annê Zarêb-
sk¹ oraz mgr Agatê Stasiak. Tematyka sesji obejmowa³a: Ÿród³a infor-
macji o rynku pracy rodzaje testów stosowanych przy rekrutacji (sesja
I – mgr Agata Stasiak), dokumenty sk³adane przy ubieganiu siê o pracê
(sesja II – mgr in¿. Agnieszka Klijer – Weœniuk), rozmowy kwalifika-
cyjne, elementy body language i sposoby selekcji kandydatów (sesja
III – mgr in¿. Anna Zarêbska).

Sprawna koordynacja przebiegu warsztatów, zapewniona przez Sa-
morz¹d Studencki, pozwoli³a oko³o 60 studentom na zapoznanie siê z
procesem efektywnego poszukiwania pracy na rynku lubelskim i war-
szawskim. Agata Stasiak

BELFERIADA
Tegoroczne wybory studenckie najlepszych nauczycieli akademickich

„BELFERIADA”, by³y bardzo ³askawe dla Wydzia³u Zarz¹dzania i
Podstaw Techniki, a w szczególnoœci dla Katedry Zarz¹dzania. Wyniki
przedstawiaj¹ siê nastêpuj¹co:

I miejsce – dr Janusz J. Szuster
II miejsce – mgr Agnieszka Niedzielska
III miejsce – prof. zw. dr hab. in¿. W³odzimierz Sitko
Wyró¿nienia:
dr Anna Rakowska
dr in¿. Grzegorz Gliszczyñski
Dziêkujemy studentom za uznanie!

Magdalena Rzemieniak

AGENCJA REKLAMOWA MAJOR
Dziêki uprzejmoœci jednej z lubelskich agencji reklamowych –

MAJOR, studenci IV roku kierunku zarz¹dzanie i marketing, w ra-
mach przedmiotu marketing, mieli mo¿liwoœæ zapoznania siê ze specy-
fik¹ pracy takiej firmy. Uczestnikom spotkania: studentom wraz z pro-
wadz¹cymi przedmiot – dr in¿. Barbar¹ Szymoniuk oraz mgr in¿.
Magdalen¹ Rzemieniak, zaprezentowano profesjonalny warsztat pracy.
Nale¿y przy tym dodaæ, i¿ wizyta obfitowa³a w wiele doznañ natury
estetycznej, gdy¿ nowa siedziba Agencji Reklamowej Major zdecydo-
wanie pozytywnie wyró¿nia siê z „krajobrazu” lubelskich firm.

Magdalena Rzemieniak

WYK£ADY Z PROMOCJI MARKETINGOWEJ
Poza aktywnym uczestnictwem w wyk³adach i zajêciach projekto-

wych z promocji przedsiêbiorstwa i produktu, w ramach przedmiotu
marketing studenci:
• uczestniczyli w konferencji regionalnej LUBLIN INVEST-FORUM;
• odwiedzili regionalne imprezy targowo-wystawiennicze; opiniuj¹c je

i wnioskuj¹c zmiany;
• uczestniczyli w wyk³adzie specjalistycznym, wyg³oszonym przez

Andrzeja Jachima (szefa marketingu w Kurierze Lubelskim) na temat
tworzenia media-planów;

• odbyli spotkanie  z szefem marketingu Zak³adów Tytoniowych w
Lublinie S.A. Robertem Giera³¹, który opowiedzia³ o procedurze re-
alizacji kampanii promocyjnej swojego przedsiêbiorstwa w warun-
kach silnie konkurencyjnego, schy³kowego rynku;

• równie¿ bardzo aktywnie uczestniczyli w wyk³adzie przedstawiciela
firmy 3M Roberta Bieliñskiego z Warszawy, na temat sztuki nowo-
czesnej wizualizacji wyst¹pieñ publicznych.

Barbara Szymoniuk

WYDZIAŁ ZARZĄDZANIA
I PODSTAW TECHNIKI
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PRAKTYKI STUDENCKIE
Podobnie jak w ubieg³ych latach, najlepsze projekty zosta³y przed³o-

¿one do zaopiniowania szefom lubelskich agencji reklamowych – i po
raz pierwszy w tym roku – zarekomendowane w Telewizji Polskiej S.A.
w Warszawie. Skutkiem wysokiej oceny prac naszych studentów s¹
propozycje odbycia praktyk studenckich, sta¿y lub sta³ej pracy w Biu-
rze Reklamy, Biurze Zakupów Programowych i Wspó³pracy z Zagrani-
c¹ oraz w Biurze Kadr i Spraw Socjalnych. Jeden projekt zosta³ wyró¿-
niony, a studenci zostali nagrodzeni przez Zak³ady Tytoniowe w Lubli-
nie S.A.

Æwiczenia projektowe by³y prowadzone przez troje pracowników
Katedry Zarz¹dzania: mgr in¿. Magdalenê Rzemieniak, dr in¿. Stanis³a-
wa Skowrona oraz dr in¿. Barbarê Szymoniuk.

Magdalena Rzemieniak

SZKO£A MARKETINGU FIRMY I RYNEK
W ramach lubelskiego Magazynu Ekonomicznego wspó³pracuj¹ce-

go stale z pracownikami Katedry Zarz¹dzania: dr in¿. Barbar¹ Szymo-
niuk oraz mgr in¿. Magdalen¹ Rzemieniak, powsta³ cykl opracowañ
pod nazw¹ „Szko³a Marketingu Firmy i Rynek”. Ten syntetyczny cykl
publikacji jest kierowany szczególnie do tych czytelników, którzy zaj-
muj¹ siê lub zajmowaæ siê powinni, lecz nie posiadaj¹  specjalistycz-
nego wykszta³cenia w tym kierunku. Celem publikacji jest zapoznanie
czytelników z prawami i regu³ami panuj¹cymi w gospodarce wolnoryn-
kowej, co mo¿e pomóc w podejmowaniu decyzji i dzia³añ codziennej
pracy. W kolejnych wydaniach magazynu „Firma i Rynek” prezento-
wana jest niezbêdna przedsiêbiorcom wiedza z zakresu marketingu. Prócz
rekomendowanego cyklu wydawniczego, warto zaznaczyæ, i¿ magazyn
porusza wiele problemów istotnych dla naszego regionu.

Zapraszamy do czytania!
Magdalena Rzemieniak

KONFERENCJA – ZAPOWIED•, SYMPOZJUM
„ZARZĄDZANIE PRZEDSIĘBIORSTWEM
W OTOCZENIU RYNKOWYM”,
„DROGA DO SKUTECZNEGO ZARZĄDZANIA
PRZEDSIĘBIORSTWEM W GOSPODARCE
RYNKOWEJ”

Ta cykliczna konferencja jest organizowana przez Politechnikê Lu-
belsk¹ oraz Lubelskie Towarzystwo Naukowe, ju¿ tradycyjnie w Kazi-
mierzu Dolnym nad Wis³¹. W bie¿¹cym roku organizatorzy zapraszaj¹
do uczestnictwa w dniach: 19-20 paŸdziernika. Konferencja ta bêdzie
przegl¹dem dorobku naukowego i doœwiadczeñ praktycznych w zakre-
sie metod i technik zarz¹dzania przedsiêbiorstwem w warunkach gospo-
darki rynkowej. Zamierzeniem jej jest w szczególnoœci wymiana wie-
dzy i doœwiadczeñ w nastêpuj¹cych obszarach tematycznych:

– restrukturyzacja przedsiêbiorstw oraz integracja kapita³owo-orga-
nizacyjna;

– zarz¹dzanie strategiczne w warunkach zmian rynkowych;
– zarz¹dzanie finansami;
– bud¿etowanie i controlling w przedsiêbiorstwie;
– zarz¹dzanie zasobami ludzkimi;
– marketing przedsiêbiorstwa w warunkach globalizacji rynku;
– projektowanie systemów logistycznych;
– zarz¹dzanie jakoœci¹.
Termin nadsy³ania artyku³ów w celu umieszczenia ich w materia-

³ach konferencyjnych up³ywa 10 wrzeœnia 2000 r. Biuro konferencji:
Zak³ad Systemów Informatycznych Katedry Zarz¹dzania Politechniki
Lubelskiej, ul. Nadystrzycka 39, 20-618 Lublin, tel./fax (0-81) 525-
24-56, 58-14-78.

Zapraszamy do udzia³u!
Anna Gr¹dziel

VIII MIÊDZYNARODOWE SYMPOZJUM NAUKOWE
Ko³o Naukowe Mened¿erów dzia³aj¹ce przy Politechnice Lubelskiej

dniach w 11-12 maja br. w Wydziale Zarz¹dzania i Podstaw Techniki
PL zorganizowa³o Miêdzynarodowe Sympozjum Naukowe. Tematem
przewodnim konferencji by³y „Problemy zarz¹dzania strategicznego
przedsiêbiorstw i ekorozwoju w warunkach gospodarki rynkowej”. W
czasie tegorocznej, ósmej ju¿ edycji sympozjum, uczestnicy zastana-
wiali siê, jak wygl¹da „Przedsiêbiorczoœæ u progu nowego tysi¹clecia”
(temat konkursowy).

W uroczystej inauguracji konferencji wziêli udzia³: dr hab. Ewa
Bojar, prof. PL – wieloletni opiekun Ko³a Naukowego Mened¿erów,
prof. dr hab. in¿. W³odzimierz Sitko oraz dziekan Wydzia³u Zarz¹dza-
nia i Podstaw Techniki prof. dr hab. in¿. Jan Olchowik. Nie zabrak³o
tak¿e przedstawicieli przedsiêbiorstw czynnie wspieraj¹cych m³odych
naukowców, czyli Artura Chluchnika i Marka Wyrostka (który zapre-
zentowa³ najnowsze techniki i us³ugi w sieci GSM) z firmy Polkomtel
oraz dyrektora Montexu Wies³awa Brodowskiego.

Po zaprezentowaniu wszystkich referatów uczestnicy konferencji udali
siê na ognisko do Kazimierza Dolnego. Jest to inicjatywa godna za-
uwa¿enia – dziêki wspólnej zabawie nawi¹zywane s¹ kontakty nie tyl-
ko naukowe, ale i osobiste. Rokuje to du¿e nadzieje na wspó³pracê
m³odych naukowców w przysz³oœci.

12 maja og³oszono wyniki konkursu na najlepszy referat prezento-
wany podczas VIII Miêdzynarodowego Sympozjum Naukowego. Zwy-
ciêzcami okazali siê Micha³ Balcerzak i Micha³ Mulak z prac¹ „Piêæ si³
M. E. Portera, czyli za i przeciw istnienia handlu elektronicznego (e-
commerce)”. Drugie miejsce przypad³o Robertowi Motylowi i Arka-
diuszowi Parczewskiemu za referat „Rola mened¿era u progu nowego
tysi¹clecia”. Laureatami miejsca trzeciego w uznaniu za pracê „Organi-
zacje wirtualne jako nowa forma przedsiêbiorczoœci” zostali Anna Boro-
dawko i Wojciech Rosa.

Owocem konferencji jest publikacja zawieraj¹ca prace naukowe
uczestników sympozjum. Ma to na pewno bardzo du¿e znaczenie szcze-
gólnie dla autorów, którzy zyskuj¹  w ten sposób motywacjê do dal-
szej, jeszcze ciê¿szej pracy – a to winno zaowocowaæ jeszcze wy¿szym
poziomem prac.

Jaka jest „Przedsiêbiorczoœæ u progu nowego tysi¹clecia”? Prace
prezentowane na konferencji jednoznacznie wskazuj¹, ¿e przysz³oœæ na-
le¿y do internetu i jego komercyjnych zastosowañ – dwa spoœród trzech
nagrodzonych referatów traktuj¹ w³aœnie o sieci.

Dobra organizacja sympozjum naukowego przez cz³onków Ko³a
Naukowego Mened¿erów pozwala ze spokojem czekaæ na nastêpn¹,
dziewi¹t¹ ju¿ edycjê konferencji w przysz³ym roku.

Micha³ Tomaszkiewicz

WYDARZENIE
Dr hab. in¿. Klaudiusz Lenik prof. PL zosta³ powo³any w sk³ad

Sekcji In¿ynierii Powierzchni Komitetu Nauk o Materia³ach Polskiej
Akademii Nauk w kadencji 1999-2002. JeM



26

ŻYCIE STUDENCKIE
Samorząd Studencki w roku akademickim 1999/2000Samorząd Studencki w roku akademickim 1999/2000Samorząd Studencki w roku akademickim 1999/2000Samorząd Studencki w roku akademickim 1999/2000Samorząd Studencki w roku akademickim 1999/2000

Sk³ad Samorz¹du na kadencjê 1999-2000:
1. Henryk Wierzbicki – przewodnicz¹cy,
2. Miko³aj Wilk – wiceprzewodnicz¹cy,
3. Ewa £ukasik – przewodnicz¹ca RMOS,
4. Jacek Wolski – przewodnicz¹cy Komisji Kultury,
5. Aneta Kowalewska – przewodnicz¹ca Komisji Socjalnej,
6. Ma³gorzata Grzywacz – przewodnicz¹ca Komisji Wyborczej,
7. Jacek Wolski – przewodnicz¹cy Komisji ds. Wspó³pracy i Kon-

taktów.
Dzia³alnoœæ Komisji Socjalnej skupia³a siê g³ównie na opiniowa-

niu podañ kierowanych do JM Rektora w sprawach przyznania ró¿nych
form pomocy materialnej. Cz³onkowie Komisji pracowali nad: ustale-
niem regulaminu pomocy materialnej, sposobem podzia³u stypendiów
naukowych, metod¹ wy³aniania 5% najlepszych studentów w celu
umorzenia kredytów studenckich.

Komisja Kultury, sk³adaj¹ca siê z ok. 15 osób, w ci¹gu swojej
rocznej dzia³alnoœci zorganizowa³a nastêpuj¹ce imprezy: Otrzêsiny,
Andrzejki, Ostatki, Dni Kultury Studenckiej-Juwenalia’2000 (wspól-
nie z Samorz¹dem Studentów AM).

Juwenalia trwa³y od 11 do 14 maja br. Ich program by³ bardzo
bogaty. Odby³o siê wiele imprez, podczas których mo¿na by³o nie tyl-
ko dobrze siê bawiæ, ale równie¿ uzyskaæ ciekawe informacje. Nale¿a³y

do nich: warsztaty dotycz¹ce aktywnych metod poszukiwania pracy,
panele dyskusyjne np. „Jak zarz¹dzaæ w³asnym czasem?” lub „Medy-
cyna a prawo”, wystawa motocykli, regaty nad Zalewem Zemborzyc-
kim, wystawy fotograficzne i rysunkowe, pokazy makija¿u, fryzur, licz-
ne dyskoteki oraz rozgrywki sportowe.

Podczas Juwenaliów zagra³y takie zespo³y, jak: Ró¿e Europy, Edyta
Bartosiewicz, Houk, Acid Drinkers, Lady Pank. Zabawê zakoñczy³ pokaz
sztucznych ogni.

Tegoroczne Dni Kultury Studenckiej cieszy³y siê du¿¹ popularnoœci¹.
Wed³ug szacunków wziê³o w nich udzia³ ponad 30 tys. osób. By³a to bez
w¹tpienia najwiêksza impreza studencka w tym roku w Lublinie.

W trakcie swojej rocznej dzia³alnoœci Samorz¹d wyda³ kolejnych 6
numerów biuletynu informacyjnego „Bomba”, który na sta³e ju¿ zaist-
nia³ w œrodowisku akademickim.

Du¿ym sukcesem Samorz¹du by³o nawi¹zanie wspó³pracy z ban-
kiem PEKAO S.A. w zakresie tworzenia Eurokont Akademickich, na
które w przysz³ym roku bêd¹ przekazywane œwiadczenia stypendialne
studentów PL.

Nasi przedstawiciele uczestniczyli w wielu konferencjach, zjazdach i
szkoleniach organizowanych przez Parlament Studentów RP oraz Fun-
dacje i Samorz¹dy uczelni publicznych.

Anna Potapiuk, Arkadiusz Zaniewicz

ZWIĄZANI KRAJKĄ…ZWIĄZANI KRAJKĄ…ZWIĄZANI KRAJKĄ…ZWIĄZANI KRAJKĄ…ZWIĄZANI KRAJKĄ…
wspomnieniewspomnieniewspomnieniewspomnieniewspomnienie

bezcenna. W nastêpnej kolejnoœci oœwietlenie, narzêdzia – o tym pa-
miêtaj¹ elektrycy. Kilka uwag organizacyjnych i ruszamy w dalek¹ tra-
sê. Ka¿dy z nas myœli, ¿e bêdzie to najpiêkniejsza podró¿ jego ¿ycia.
Przed nami kilka granic, piêkne zabytkowe miasta – Wenecja, Padwa,
Antibes, Lourdes, Bilbao, Madryt. Wreszcie Almendralejo – cel naszej
wyprawy.

Na XIII Festival Folklorico De Los Pueblos Del Mundo przyjecha-
³o 16 zespo³ów z ró¿nych stron œwiata. Czeka nas kilkanaœcie wspól-
nych dni w sercu Hiszpanii. Organizator festiwalu Jose Masa Romero
daje nam plan koncertów. Mamy wolne tylko 2 dni. Rano chwila dla
siebie, próba trwaj¹ca do obiadu, czas na przygotowanie kostiumów,
wyprawy do sklepów i o godzinie 20-21 wyjazd na koncert.

Koncerty to najpiêkniejsze chwile festiwalu. Piêkna stroje, profesjo-
nalne oœwietlenie i nag³oœnienie, cudowna atmosfera stworzona przez
widzów. A na zakoñczenie aplauz publicznoœci, nagrody, upominki i
spotkania z rodakami.

Tañczyliœmy w Don Benito, Valdetorres, Guarena, Fundao… Uczest-
niczyliœmy w fieœcie w Almandralejo i Maladze. A¿ nadszed³ czas od-
jazdu. W drodze powrotnej zwiedziliœmy Barcelonê, Monaco, Genovê.
Pop³ynêliœmy Canale Grande.

Mimo tylu wspania³ych wra¿eñ cieszyliœmy siê, gdy przekraczali-
œmy granicê polsk¹. Cz³onkowie zespo³u myœl¹ ju¿ bowiem o nowych
programach i koncertach.

Aldona Ejfler

„KRAJKA” to krawat harcerski, kolorowa wst¹¿ka wpinana przez
dziewczyny we w³osy, pas opoczyñski, ³owicki, i wreszcie Akademicki
Zespó³ Tañca Ludowego PL. Ka¿dy rok akademicki w ¿yciu naszego
Zespo³u to jak jedna godzina, która pêka w szwach pod ciê¿arem ryt-
mu, tempa, tañca, œpiewu i muzyki. Do tego trzeba dodaæ koncerty,
spotkania, wyjazdy. Przygotowania na sali baletowej to nic w porów-
naniu z przygotowaniem kostiumów, pakowaniem, rozpakowywaniem,
liczeniem, przyszywaniem etc.

Wybi³a godzina! Kosze do autokaru, kolejno wed³ug numeracji; in-
strumenty, torba z pulpitami, partytury chowane skrzêtnie, bo to rzecz
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W 2000 roku swoje rocznice obchodzi wiêkszoœæ zespo³ów arty-
stycznych Politechniki Lubelskiej, w tym Chór, który œwiêtuje swoje
dwudzieste pi¹te urodziny.

Przygotowania do tegorocznego jubileuszu wykraczaj¹ poza organi-
zacjê koncertu galowego – na który zapraszamy w drugiej po³owie roku
– oraz spotkanie wszystkich dotychczasowych chórzystów. Powsta³a
mianowicie pierwsza p³yta Zespo³u. Do jej realizacji szykowaliœmy siê
od pocz¹tku obecnego roku akademickiego. Szanowny Czytelniku: nie
przegap okazji i pytaj o tê p³ytê po wakacjach.

Kilkumiesiêczna praca nad materia³em do p³yty przeplatana by³a kon-
certami Chóru (por. kalendarium). Najwa¿niejszym z nich, i byæ mo¿e
jednym z najwa¿niejszych w dwudziestopiêcioletniej historii Zespo³u,
by³o wykonanie tu¿ przed Bo¿ym Narodzeniem 1999 roku Mesjasza
Georga Friedricha Händla. Ciê¿ar tego tytu³u potrafi¹ doceniæ zapewne
nawet ci, którzy muzykê chóraln¹, a nawet ogólniej – klasyczn¹, z
daleka omijaj¹. Dane nam wiêc by³o, w doskona³ym zespole, z³o¿o-
nym z Chóru Kameralnego Towarzystwa Muzycznego im. H. Wieniaw-
skiego, Orkiestry Filharmonii Lubelskiej i œwietnych solistów, pod

AKADEMICKI CHÓR PL

dyrekcj¹ Zygmunta Rycherta wspi¹æ siê na wy¿yny muzyki oratoryj-
nej. Spe³ni³o siê nierealne, zdawa³oby siê, marzenie naszej dyrygentki
i wielu chórzystów.

Dwugodzinny koncert wymaga³ solidnych przygotowañ – najpierw
na Wêgrzech w miejscowoœci Tiszaujvaros, gdzie z wielk¹ przyjemno-
œci¹ integrowaliœmy siê z chórem Towarzystwa Muzycznego. Potem
jeszcze 3 miesi¹ce szlifowania materia³u w Lublinie.

To jedno grudniowe wykonanie Mesjasza wystarczy³o nam, by zre-
kompensowaæ poœwiêcony na przygotowania czas. Tymczasem los (czyt.
Z. Rychert) nas rozpieszcza i oferowa³ nam jeszcze jedn¹ szansê wyko-
nania tego¿ utworu: w maju 2000 roku w katedrze oliwskiej w Gdañ-
sku z okazji 80. rocznicy urodzin Jana Paw³a II.

Na koniec o nowoœciach. Mijaj¹cy rok obfitowa³ w nowe „œpiewa-
j¹ce twarze”. I to œpiewaj¹ce na tyle dobrze, ¿e by³y w stanie podo³aæ
takim wyzwaniom jak dzie³o Händla oraz mia³y sposobnoœæ uwiecznie-
nia swoich g³osów na nowo powstaj¹cej p³ycie Zespo³u. Dziêki takim
ludziom Chór Politechniki d³ugo jeszcze bêdzie mia³ tylko 25 lat.

Marcin Opaliñski

24 lata oczekiwania na 24 lata oczekiwania na 24 lata oczekiwania na 24 lata oczekiwania na 24 lata oczekiwania na MesjaszaMesjaszaMesjaszaMesjaszaMesjasza

1999
05.05 – Juwenalia
15.05 – Przegl¹d Chórów Lubelskich PZChiO
24.05 – jubileusz œwiêceñ kap³añskich w koœciele pw. œw. M. Kolbego
27.05 – koncert dyplomowy z dyrygentury chórzystki Joanny Ciuch
11.06 – G. Puccini Messa di Gloria, Filharmonia Lubelska
18÷25.09 – obóz na Wêgrzech
14.10 – Chatka ̄ aka, inauguracja roku akademickiego
11.11 – Triduum Cecyliañskie
19.12 – G. F. Händel Mesjasz, Filharmonia Lubelska

2000
27.03 – nagranie 1. czêœci p³yty
01.04 – Tempus Paschale, koncert pt. Dolce Ave Maria
07.04 – W. Kilar Exodus, Angelus, Filharmonia Lubelska
18.05 – G. F. Händel Mesjasz, katedra oliwska w Gdañsku
21.05 – cykl Ave Maria organizowany przez PZChiO, koncert
27.05 – jubileusz Wydzia³u Elektrycznego PL

KALENDARIUM WA¯NIEJSZYCH WYDARZEÑ

Koncert Chóru PL w Filharmonii Lubelskiej, grudzieñ 1999.
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Istnieje przy Politechnice Lubelskiej od 1977 roku jako zespó³ no-
watorskich form tanecznych.

W listopadzie 1993 roku kierownictwo nad grup¹ przejê³a Hanna
Strzemiecka opieraj¹c pracê zespo³u na technikach i zasadach kompozy-
cji tañca wspó³czesnego.

Po nieca³ych trzech latach pracy zespó³ zosta³ dostrze¿ony przez pol-
skie œrodowisko taneczne i zagranicznych krytyków tañca wspó³czesne-
go.

…Styl choreograficzny GTWPL jest stosunkowo ³atwy do
zidentyfikowania. Taniec ³¹czony jest w nim – trochê jak
u Wojciecha Misiury – z ruchem naturalnym, a nawet
elementami pantomimy.

I trzeba przyznaæ, ¿e tancerze z PL robi¹ to z
wielk¹ sprawnoœci¹ i bieg³oœci¹...

Andrzej Kowalczyk – Kurier Lubelski, 1998
…GTWPL Hanny Strzemieckiej jest grup¹ stu-

denck¹ o wielorakim pod³o¿u warsztatowym i
szerokim zakresie treningu w budowaniu ruchu.
Strzemiecka wyj¹tkowo dobrze pracuje z m³odymi
tancerzami, których trening ruchowy nie nale¿y
do typowych w tañcu. Jej pracy przewodzi por-
tretowanie charakterów w narracyjnych w¹tkach.
Jej prawdziwe wejrzenie w czasami brutalne rela-
cje pomiêdzy kobiet¹ i mê¿czyzn¹ jest czêsto nie roz-
strzygaj¹ce dla widowni przyzwyczajonej do rygoru i
politycznej poprawnoœci. Pytania stawiane w jej pra-
cach s¹ prowokuj¹ce i czêsto bez odpowiedzi...

Linda Caldwell – Periphery 4/5 1998, USA
Czterokrotny laureat Miêdzynarodowych Prezentacjach Wspó³cze-

snych Form Tanecznych w Kaliszu (1996, 97, 98, 99), od 1996 roku
uczestnik Miêdzynarodowej Konferencji Tañca Wspó³czesnego i Festi-
walu Sztuki w Bytomiu.Uczestnik wielu miêdzynarodowych i ogólno-
polskich festiwali teatrów tañca w Polsce (Warszawa, Sanok, Zielona
Góra, Gdañsk, Bia³ystok, Poznañ) oraz za granic¹ : Szwajcaria, Fran-
cja, Holandia, Litwa, Wêgry.

Obok dzia³alnoœci artystycznej grupa podejmuje wiele dzia³añ zmie-
rzaj¹cych do popularyzacji tañca wspó³czesnego w Polsce. Jest inicja-
torem i wspó³organizatorem Miêdzynarodowych Spotkañ Teatrów Tañ-
ca w Lublinie, odbywaj¹cych siê od 1997 roku, przy wspó³pracy z Cen-
trum Kultury w Lublinie oraz Polskiego Stowarzyszenia Tañca Wspó-
³czesnego. Festiwal ten uznany zosta³ za jedno z wa¿niejszych wyda-
rzeñ dla polskiego œrodowiska tañca wspó³czesnego i wysoko oceniony
przez goœci i krytyków.

Najważniejsze wydarzenia GTWPL od sierpnia 1999
• sierpieñ 99 – prezentacja spektaklu podczas Miêdzynarodowego Fe-

stiwalu Tañca Wspó³czesnego w Poznaniu
• wrzesieñ 99 –prezentacje podczas Miêdzynarodowego Festiwalu

Wspó³czesnej Choreografii w Kownie – Litwa
• paŸdziernik 99 – udzia³ w Miêdzynarodowym Festiwalu Dworzec

Centralny – Taniec prezentacje, spektakle, udzia³ w warsztatach i dys-
kusjach

•listopad 99 – organizacja wspólnie z Centrum Kultury w Lublinie III
Miêdzynarodowych Lubelskich Spotkañ Teatrów Tañca, prezentacja
w³asnych spektakli (3 premiery)

GRUPA TAŃCA WSPÓŁCZESNEGOGRUPA TAŃCA WSPÓŁCZESNEGOGRUPA TAŃCA WSPÓŁCZESNEGOGRUPA TAŃCA WSPÓŁCZESNEGOGRUPA TAŃCA WSPÓŁCZESNEGO
POLITECHNIKI LUBELSKIEJPOLITECHNIKI LUBELSKIEJPOLITECHNIKI LUBELSKIEJPOLITECHNIKI LUBELSKIEJPOLITECHNIKI LUBELSKIEJ

• styczeñ 2000 – prezentacja spektaklu podczas Festiwalu „Dance
Explosion” w ramach Ba³tyckiego Uniwersytetu Tañca w Gdañsku

• luty 2000 – udzia³ w projekcie „Têcza” organizowanym przez Akade-
miê Ruchu w Warszawie: dwa wieczory prezentacji, oraz prowadze-
nie dwudniowych warsztatów.

• marzec 2000 – prezentacja spektakli podczas VIII Miêdzynarodowych
Prezentacji Wspó³czesnych Form Tanecznych w Kaliszu

• maj 2000 – Organizacja Koncertu na Rzecz Dzieci z Chorobami
Krwi – prezentacja spektakli (1 premiera )

Zapowiedzi:
• lipiec 2000 – udzia³ w VI Miêdzynarodowej Konfe-

rencji Tañca Wspó³czesnego i Festiwalu Sztuki w
Bytomiu
• lipiec 2000 – prezentacja spektakli w ramach
programu „Kraków ;2000”
• sierpieñ 2000 – uczestnictwo w Miêdzynarodo-
wym Festiwalu Teatrów Studenckich w Monasty-
rze w Tunezji

…Treœci spektaklu „Wnêtrze” nieco umykaj¹,
a przynajmniej nie poddaj¹ siê ³atwej werbaliza-

cji. Spektakl Siwka nie jest te¿ tak dopracowany
formalnie… jakby autorowi zabrak³o wyobraŸni, a

mo¿e jedynie doœwiadczenia, chocia¿ niektóre sekwen-
cje ( kobieta w kotle, balii, ma w sobie coœ z tchn¹-

cych poezj¹ postaci Boticellego ) znamionuj¹ choreogra-
ficzny talent czystej wody…

Andrzej Molik – Kurier Lubelski, 12.XI 1999

…Jêzyk, którym goœcie z Lublina maluj¹ pe³ne ekspresji „ G³osy”
( inspirowane kakafoni¹ przedwyborczego zgie³ku dotykaj¹ egzystencji
w szerszym wymiarze), wyró¿nia ogromna dyscyplina, logika i precy-
zja ruchu.

I ogromny ³adunek emocji, kipi¹cy pod powœci¹gliw¹ form¹. Za-
skakuj¹ce jest bogactwo œwiata, który powstaje na pustej scenie z two-
rzywa niematerialnego: ruchu, i jego zawieszenia ( lub spowolnienia
w sekwencjach jak ze snu ), barwy œwiat³a, rytmu muzyki, ciszy…

Danuta Piekarska – Gazeta Lubuska 17.02.1999

…Hanna Strzemiecka nie wystêpuje w spektaklach prowadzonej
przez siebie GTWPL, ale jej mistrzowsk¹ rêkê widaæ w nich bardzo
wyraŸnie; zw³aszcza jeœli idzie o formê przedstawieñ. Modelowym
wrêcz przyk³adem tego s¹ „Godziny, lata”, spektakl pod wzglêdem
formalnym dopracowany do najwy¿szej precyzji. Zdyscyplinowany, a
przy tym – to wielki paradoks – zachwycaj¹cy nieograniczon¹ wyobraŸ-
ni¹. Scena w której bohaterka przekracza ramy zwierciad³a, robi wra-
¿enie nieomal magiczne.

Andrzej Z. Kowalczyk – Kurier Lubelski 16. XI 1999

…Przyznam, ¿e najwiêksze wra¿enie zrobi³y na mnie œwie¿e „ Go-
dziny, lata”. W tej opowieœci o przekraczaniu lustra i samego siebie
Strzemiecka wykorzysta³a niemal wszystkie œrodki ekspresji, jakimi
mog¹ pos³u¿yæ siê zarówno solistka przed zwierciad³em, jak i trio
tancerzy z jej (?) imaginacji. Aktorzy poprowadzeni zostali w sposób
wyrafinowany, precyzyjnie, czyœciutko.

Andrzej Molik – Kurier Lubelski 12.XI.1999
Hanna Strzemiecka
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Klub Uczelniany Akademickiego Związku SportowegoKlub Uczelniany Akademickiego Związku SportowegoKlub Uczelniany Akademickiego Związku SportowegoKlub Uczelniany Akademickiego Związku SportowegoKlub Uczelniany Akademickiego Związku Sportowego
Politechniki LubelskiejPolitechniki LubelskiejPolitechniki LubelskiejPolitechniki LubelskiejPolitechniki Lubelskiej

Czy kultura fizyczna na uczelniach jest potrzebna?Czy kultura fizyczna na uczelniach jest potrzebna?Czy kultura fizyczna na uczelniach jest potrzebna?Czy kultura fizyczna na uczelniach jest potrzebna?Czy kultura fizyczna na uczelniach jest potrzebna?
Na pocz¹tku lat piêædziesi¹tych wprowadzono zorganizowan¹ formê

uprawiania wuefu na wszystkich uczelniach w Polsce. W roku 1952
stworzono studia wychowania fizycznego, maj¹ce zaj¹æ siê wdra¿aniem
obowi¹zkowych zajêæ kultury fizycznej w zakresie czterech semestrów.
W 1974 r. powsta³y studia wf i sportu. Od 1979 r. do dnia dzisiejszego
wytyczne, w zmienionych formach, wci¹¿ aktualizowane, s³u¿¹ g³ównie
do tworzenia w³asnych programów uczelnianych. Obowi¹zkowe zajêcia
wychowania fizycznego przetrwa³y do 1991 roku. Nowa ustawa o szkol-
nictwie wy¿szym nie wspomina nic o zajêciach z wuefu. Mo¿emy jedy-
nie przeczytaæ wzmiankê o obowi¹zku tworzenia warunków do upra-
wiania sportu i kultury fizycznej. Spowodowa³o to, ¿e na niektórych
wydzia³ach mamy osiem semestrów zajêæ obowi¹zkowych, a na innych
istniej¹ jedynie zajêcia fakultatywne. Nale¿y zatem sobie zadaæ pytanie,

Sportowy Klub Kick-Boxing Politechniki Lubelskiej prowadzony
przez Tadeusza Poljañskiego  (absolwenta PL) podobnie, jak w roku
poprzednim zdoby³ 4 medale na Mistrzostwach Polski. Jacek Puchacz

(kategoria najciê¿sza +89 i + 91kg) powiêkszy³ swój dorobek o srebrny
w wersji light-contact i br¹zowy w formule pe³nokontaktowej. Po jed-
nym br¹zowym medalu w wersji light-contact zdobyli Grzesiek Adam-

czyk (-89kg) i pierwsza medalistka Monika Grzesiak (-60kg).
Zawodnicy i zawodniczki nie tylko wystêpuj¹ w turniejach, ale

bior¹ równie¿ udzia³ w pokazach kick-boxingu ( w czasie ubieg³orocz-
nych Juwenaliów oraz podczas otwarcia hospicjum BENJAMIN). Klub
poza zdobywaniem medali potrafi tak¿e zorganizowaæ mistrzostwa w
kick-boxingu, o czym mo¿na by³o przekonaæ siê ogl¹daj¹c imprezê 16
maja 1999 roku w hali sportowej Politechniki Lubelskiej.

W roku 2000 dorobek klubu powiêkszy³ siê o kolejne medale br¹-
zowe zdobyte przez Marcina Szymajdê (-89kg) i Adama Pietroniuka

(+89kg) tym razem w formule najl¿ejszej (semi-contact) na Mistrzo-
stwach Polski, które odby³y siê 6 maja. Przed nami s¹ kolejne turnieje
i mistrzostwa. Mamy nadziejê, ¿e w koñcu ktoœ z zawodników zdobê-
dzie z³oty medal.

Kick−boxing  na Politechnice LubelskiejKick−boxing  na Politechnice LubelskiejKick−boxing  na Politechnice LubelskiejKick−boxing  na Politechnice LubelskiejKick−boxing  na Politechnice Lubelskiej

Klub zapowiada stworzenie po wakacjach specjalnej grupy dla stu-
dentów Politechniki Lubelskiej oraz prowadzenie zajêæ z kick-boxingu
dla dzieci.

Tadeusz Poljañski

Gromadzi on wszystkich studentów, którzy interesuj¹ siê sportem.
Aktualnie jest 270 osób trenuj¹cych w 18 sekcjach. Oprócz tradycyj-
nych sekcji takich, jak: pi³ka no¿na, pi³ka rêczna, pi³ka siatkowa ko-
biet i mê¿czyzn, lekkoatletyka, tenis sto³owy, tenis ziemny, badmin-
ton, p³ywanie, szachy, bryd¿ sportowy, mamy równie¿ m³ode sekcje -
karate Oyjama, Fudakan, judo, taekwondo, aerobik. W najbli¿szym
czasie chcemy równie¿ powo³aæ dwie nowe - ¿eglarstwo oraz kick-bo-
xing. Klub nasz nie tylko zajmuje siê prowadzeniem sekcji, ale rów-
nie¿ organizacj¹ imprez dla wszystkich studentów Politechniki Lubel-
skiej. Do najwa¿niejszych przedsiêwziêæ uczelnianych nale¿¹: turnieje
grup dziekañskich w siatkówce mê¿czyzn i kobiet, koszykówce ,pi³ce
no¿nej oraz odbywaj¹cy siê ju¿ 33 raz bieg o Puchar Dziekana Wydzia-

³u Mechanicznego. Bierzemy tak¿e czynny udzia³ w organizacji Dni
Kultury Studenckiej – Juwenalia. Nale¿enie do naszego klubu umo¿li-
wia korzystanie z si³owni, sali gimnastycznej, oraz ze sprzêtu sporto-
wego. Najlepszych sportowców staramy siê nagradzaæ stypendiami spor-
towymi, które przybieraj¹ formê abonamentów na obiady. W bie¿¹cym
roku akademickim nasi reprezentanci brali udzia³ w Mistrzostwach
Polski w nastêpuj¹cych dyscyplinach: judo, pi³ce no¿nej, pi³ce rêcznej,
pi³ce siatkowej kobiet i mê¿czyzn, koszykówce oraz lekkiej atletyce.

Prac¹ KU AZS kieruje 10-osobowy zarz¹d, który spotyka siê raz
w tygodniu w celu omówienia bie¿¹cych spraw. W tej kadencji funk-
cje prezesa pe³ni Micha³ B³aziak – student III roku WIBiS.

Micha³ B³aziak

jakie ma byæ wychowanie fizyczne na uczelniach i czy jest potrzebna
jakakolwiek zorganizowana forma wuefu?

Zdarzaj¹ siê i takie g³osy, i¿ sprawnoœæ fizyczna, czy zdrowie, to
indywidualna sprawa ka¿dego m³odego i doros³ego cz³owieka. Ma o to
dbaæ sam w³asn¹ zaradnoœci¹. Taki pogl¹d na sprawê wuefu w Polsce
jest bardzo szkodliwy. Œwiadomoœæ wœród m³odzie¿y szkolnej i stu-
dentów na temat zysków p³yn¹cych z uprawiania sportu jest bardzo
niska. Przyszli studenci nie wynosz¹ tych nawyków z naszych szkó³
podstawowych, czy œrednich. Ponad 60% m³odzie¿y nie potrafi p³y-
waæ. Na uczelni jest du¿o studentów z wieloma schorzeniami, wadami
postawy i innymi dolegliwoœciami, które powinny byæ wyeliminowa-
ne w okresie szkolnym. W Polsce nie mamy w tej chwili ogólnokra-
jowego systemu edukacji z zakresu kultury fizycznej, obejmuj¹cego czas
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Gala Taneczna –Gala Taneczna –Gala Taneczna –Gala Taneczna –Gala Taneczna –
Politechnika Lubelska’2000Politechnika Lubelska’2000Politechnika Lubelska’2000Politechnika Lubelska’2000Politechnika Lubelska’2000

W roku jubileuszowym XXX-lecia Formacji Tañca Towarzyskiego
Politechniki Lubelskiej „GAMZA” ju¿ po raz ósmy zosta³ zorganizo-
wany Ogólnopolski Turniej Tañca Towarzyskiego o Puchar J.M. Rek-
tora PL. W dniach 8-9 kwietnia 2000 roku Hala Sportowa przy ul.
Nadbystrzyckiej wype³niona by³a do ostatniego miejsca. A by³o co
podziwiaæ. W œwiat³ach reflektorów przy przepiêknej scenografii mieni-
³y siê stroje ponad 350 par reprezentuj¹cych kluby i szko³y tañca z
ca³ej Polski.

W odbywaj¹cych siê Otwartych Mistrzostwach Lublina w Sporto-
wym Tañcu Turniejowym rywalizowa³y zarówno pary dzieciêce, jak i
wytrawni tancerze posiadaj¹cy klasê miêdzynarodow¹ „S”. Owacje i
okrzyki dopingu podnosi³y i tak gor¹c¹ atmosferê przepiêknych i wido-
wiskowych zawodów tanecznych. Oficjalnego otwarcia VIII Ogólnopol-
skiego Turnieju Tañca Towarzyskiego o Puchar J.M. Rektora PL w
klasie „A+S” dokona³ prorektor ds. kszta³cenia dr in¿. Adam Wasilew-
ski.

Organizacja „Gali Tanecznej – Politechnika Lubelska” to wielka
pasja cz³onków „Gamzy”. To z ich inicjatywy, przy merytorycznym
wsparciu trenera Piotra Mochola, w 1997 roku zosta³y reaktywowane
Akademickie Mistrzostwa Polski w Sportowym Tañcu Towarzyskim, a
w roku 1998 odby³o siê wspania³e widowisko Grand Prix Polski w
stylu standard.

Gala Taneczna – Politechnika Lubelska’2000 to ju¿ przesz³oœæ. Co
przyniesie rok 2001, a zarazem nowe tysi¹clecie zobaczymy.

Piotr Robert Mochol

od przedszkola do szko³y wy¿szej. Dlatego powinien istnieæ wymóg
zajêæ obowi¹zkowych. Nale¿y jednak zwiêkszyæ ich atrakcyjnoœæ, po-
przez wprowadzenie mo¿liwoœci wyboru treœci i zaawansowania. Trze-
ba jednak pamiêtaæ by jasne by³y: zadania g³ówne, umiejêtnoœci, ele-
menty motoryki, wiadomoœci, aby istnia³ ca³y czas proces poczynañ
wychowawczych, a nauczyciel zna³ metody realizacji tych zadañ. Po-
równanie systemów edukacyjnych z Zachodem jest bardzo ryzykowne.
W Europie Zachodniej istnieje system edukacji prozdrowotnej, obej-
muj¹cy sprawny, efektywny system wychowania fizycznego w szkole
podstawowej i œredniej. Uwzglêdnia powszechn¹ dostêpnoœæ do ró¿ne-
go rodzaju obiektów sportowych, równie¿ w miejscu zamieszkania.
Dziêki temu istnieje póŸniej wyniesiona z lat szkolnych œwiadomoœæ
potrzeby dbania o sprzêt sportowy, w³asne zdrowie i sprawnoœæ fizycz-
n¹. Tak ukszta³towani m³odzi ludzie po dostaniu siê na studia sami
szukaj¹ basenów, sal, kortów, boisk czy si³owni, by doskonaliæ swoje
nawyki i umiejêtnoœci. W Polsce nie posiadamy infrastruktury sporto-
wej na tak wysokim poziomie, a tak¿e nie posiadamy funduszy na
op³acanie dodatkowych zajêæ.

Uczelnie, które chc¹ kszta³towaæ nowoczesnych specjalistów, powin-
ny na elementy wuefu zwracaæ szczególn¹ uwagê. M³odzi ludzie, absol-
wenci szkó³ wy¿szych bêd¹ pracowaæ w instytucjach miêdzynarodo-
wych, wielkich koncernach, przedstawicielstwach handlowych. Powin-
ni byæ oni dobrze ubrani, wychowani, a przede wszystkim zdrowi,
sprawni fizycznie, wysportowani. Mo¿e siê zdarzyæ, ¿e bêd¹ musieli
graæ w tenisa, jeŸdziæ na nartach, ¿eglowaæ. Takie s¹ wymagania wspó-
³czesnego œwiata i takie bêd¹ stawiane zadania tym, którzy bêd¹ chcieli
robiæ kariery zawodowe. Komu bowiem bêdzie potrzebny oty³y, zanie-
dbany, niewysportowany, chory, wiecznie zdyszany absolwent? Dlatego
ofertê z zajêæ wuefu nale¿y stale zwiêkszaæ, udoskonalaæ, poszerzaæ bazê
obiektów sportowych i dydaktycznych, wprowadzaæ nowe modne dys-
cypliny, naukê u¿ytkowych dyscyplin sportowych: p³ywanie, ¿eglar-
stwo, aerobik, sporty walki i samoobrony, rozszerzaæ uczestnictwo w
ró¿norodnych obozach, rajdach turystycznych. Musimy pobudzaæ œwia-
domoœæ studentów, ¿e æwicz¹ dla siebie: w³asnego zdrowia, wygl¹du i
lepszego samopoczucia.

Studia wf i sportu s¹ jednostkami sprawdzonymi i u¿ytecznymi.
Szkoda wiêc, ¿e coraz to mniejsze œrodki finansowe przeznacza siê na
tak szerokie zadania. Powoduje to ograniczenie dzia³alnoœci w zakresie
kultury fizycznej. Zaniedbania z tego tytu³u odbij¹ siê w bardzo krót-
kim czasie na zdrowotnoœci spo³eczeñstwa.

Dzia³ania wychowawcze powinny iœæ na ka¿dych zajêciach w nastê-
puj¹cych kierunkach:

– wdra¿anie do samokontroli i samooceny sprawnoœci fizycznej,
– przyzwyczajenie do pokonywania w³asnych s³aboœci,
– kultura uczestnictwa w widowisku sportowym (postawa kibica),
– wdra¿anie zasady fair play,
– wspó³praca w zespole,
– zachêcanie do podejmowania codziennej aktywnoœci ruchowej w

czasie wolnym od zajêæ, jako œrodka utrzymania siê w dobrym stanie
zdrowia,

– wprowadzanie w ¿ycie has³a: „Chcê byæ coraz lepszym, coraz
wiêcej umieæ”.

Dorobek kultury jest skarbem narodowym. Kultura fizyczna stano-
wi czêœæ kultury ka¿dego spo³eczeñstwa. Sport dla naszego studium,
uczelni przynosi splendor i rozg³os. Dorobek najlepszych zawodników
powinien byæ otoczony szacunkiem i pamiêci¹. Dlatego te¿ nasze stu-
dium, klub uczelniany, powinny dbaæ o zachowanie w³asnej to¿samo-
œci.

Arkadiusz £¹tka
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„Perłowy jubilat”„Perłowy jubilat”„Perłowy jubilat”„Perłowy jubilat”„Perłowy jubilat”
1 kwietnia 2000 roku Formacja Tañca Towarzyskiego Politechniki

Lubelskiej „GAMZA” skoñczy³a 30 lat. Jest pierwsz¹ utworzon¹ przez
studentów, wówczas jeszcze Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej, grup¹ arty-
styczn¹. Ówczesny rektor doc. Stanis³aw Podkowa dumny by³, ¿e ta-
niec towarzyski zagoœci³ w progach uczelni technicznej. Pierwszym kie-
rownikiem artystycznym i choreografem zosta³a Zenobia Stepowicz. Jej
pierwsze sukcesy ocenia³ twórca tañca towarzyskiego w Polsce prof.
Marian Wieczysty mówi¹c:

Taniec towarzyski, jak siê okaza³o, mo¿e i powinien oddzia³ywaæ i
ze sceny. Wasz zespó³ posiada rzadk¹ zaletê – subtelnoœæ i kulturê
ruchow¹. ̄ yczê Wam z ca³ego serca sukcesów artystycznych. Jestem
dumny, ¿e Wasza pani choreograf jest moj¹ uczennic¹ i ¿e tak wspa-
niale pracuje.”

W okresie 30-tu lat Formacja zaprezentowa³a swój program blisko
1000 razy. Pierwsze lata to koncerty g³ównie na estradach Lublina, a
nastêpnie tancerzy goœci³y prawie wszystkie miasta Polski. Ponadto
„GAMZA” 7-krotnie reprezentowa³a polsk¹ kulturê taneczn¹ za granic¹.
Na sukcesy Formacji w tym czasie pracowa³o ponad 3000 osób - tan-
cerzy i sympatyków tañca towarzyskiego.

12 maja 2000 r. godz. 18.00 ACK UMCS „Chatka ̄ aka”
Kurtyna rozsuwa siê, rozbrzmiewaj¹ dŸwiêki muzyki, na scenê wbie-

gaj¹ tancerki i tancerze. Scena pulsuje œwiat³em, ruchem i ¿yciem.
Barwne stroje, uœmiechy, kolorowe b³yski magnetyzuj¹ widzów, którzy
uczestnicz¹ w podró¿y po œwiecie tañca towarzyskiego z Formacj¹
„GAMZA”.

W³adze Politechniki Lubelskiej, reprezentanci w³adz wojewódzkich
i miejskich, ludzie kultury, zaproszeni goœcie, sympatycy tañca. Oni
wszyscy uczestnicz¹ w Jubileuszowym Koncercie Galowym XXX-lecia
dzia³alnoœci artystycznej Formacji Tañca Towarzyskiego Politechniki
Lubelskiej „GAMZA”. Przez ponad 60 minut taniec króluje na scenie,
co chwilê zmieniaj¹c swój charakter, za poœrednictwem studentek i stu-
dentów z dwóch sk³adów Formacji. Prezentuje siê równie¿ sk³ad na-
zwany 1990-2000. Tañcz¹ w nim osoby, które nawet 10 lat temu po¿e-
gna³y siê ze scen¹. S¹ to sympatycy, którzy przybyli do nas z Londynu
i Chicago.

…Nie mog³am wyobraziæ sobie jubileuszu bez mojego uczestnic-
twa. Postanowi³am przylecieæ zza oceanu, a gdy dowiedzia³am siê, ¿e
s¹ przygotowywane choreografie dla nas – „starych gamziaków”, po-
wiedzia³am ¿e muszê zatañczyæ…

Fina³owa prezentacja. Na scenê wchodzi 48
tancerek i tancerzy ubranych w stroje standardo-
we i latynoamerykañskie. Brawa, uœmiechy, ³zy
wzruszenia. Przemówienia, podziêkowania, gra-
tulacje, bukiety kwiatów… i Piotr Robert Mo-
chol, b. kierownik artystyczny i choreograf For-
macji „GAMZA” rozpoczyna 11 rok pracy po³¹-
czonej z pasj¹.

Magister in¿ynier mechanik,
absolwent dwuletniego kursu
kwalifikacyjnego dla instrukto-
rów tañca Ministerstwa Kultu-
ry i Sztuki oraz podyplomo-
wych studiów trenerskich z tañ-
ca sportowego przy AWF w
Gdañsku, uczestnik wielu kongresów tañca, cz³o-
nek Polskiego Towarzystwa Tanecznego oraz Pol-
skiego Towarzystwa Tanecznego – Sport.

Piotr Robert Mochol

Koncerty, pokazy,Koncerty, pokazy,Koncerty, pokazy,Koncerty, pokazy,Koncerty, pokazy,
uroczystości...uroczystości...uroczystości...uroczystości...uroczystości...

Okres od miko³ajek do koñca karnawa³u dla Formacji Tañca Towa-
rzyskiego Politechniki Lubelskiej „GAMZA”, to czas wzmo¿onych tre-
ningów i prezentacji tañca w wielu cyklicznych i okazjonalnych impre-
zach. 6 grudnia 1999 roku to ju¿ tradycja. Studenci z workami prezen-
tów darowanych przez sponsorów odwiedzili lubelskie placówki opie-
kuñczo-wychowawcze i razem z ich podopiecznymi odbyli przepiêkn¹
„podró¿ po œwiecie” z tañcem towarzyskim. By³y oczywiœcie konkursy
i wspólne zabawy. To wielka satysfakcja móc ofiarowaæ chwilê szczê-
œcia osobom tego potrzebuj¹cym – twierdz¹ tancerze. Uœmiech i spon-
taniczne oklaski dzieci, czasami pootwierane buzie œwiadczy³y o spe-
³nionych zamierzeniach organizatorów.

Natomiast 13 stycznia 2000 roku odby³ siê VIII Koncert Noworocz-
no-Karnawa³owy na rzecz dzieci i m³odzie¿y ze Szko³y Podstawowej
Specjalnej Nr 26 w Lublinie. Dar serca publicznoœci zosta³ przekazany
na rêce dyrektor placówki, która wypowiadaj¹c s³owa Gibrana Kahila:

Ma³o dajesz, gdy dajesz ze swego bogactwa,
a jeœli dajesz siebie samego wtedy dajesz naprawdê,

stwierdzi³a, ¿e tyle jesteœmy warci, ile mo¿emy daæ dobra dru-
giemu.

Piotr Robert Mochol
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NOWOŚCI
WYDAWNICZE
MONOGRAFIE NAUKOWE
Doliñska M.: Metodologia projektowania systemów informacyjnych
w zarz¹dzaniu marketingiem

Krzowski Z.: Glauconite and its geological applications

Manek A.M.: Wartoœciowanie w³asnej sytuacji ¿yciowej przez bezro-
botnych

Mieczkowski M.: Analiza warunków utraty statecznoœci wybranych
uk³adów jako Ÿróde³ wysokoenergetycznych wstrz¹sów nad zrobami

Paw³owska M.: Mo¿liwoœæ zmniejszenia emisji metanu z wysypisk
na drodze jego biochemicznego utleniania w rekultywacyjnym nad-
k³adzie glebowym – badania modelowe

Paw³owski A.: Odpowiedzialnoœæ cz³owieka za przyrodê

Popko H., Komsta H., Popko R., Hys L.: Teoria i konstrukcja ma-
szyn przemys³u spo¿ywczego

Sadowski T.: Opis rozwoju uszkodzeñ i stany graniczne materia³ów
ceramicznych

Sikora J.: Studium autotermicznoœci procesu wyt³aczania i strefy
rowkowej wyt³aczarki

Skowron S.: Zarz¹dzanie w górnictwie w perspektywie strategicznej

¯ukowski P.: Pó³przewodniki ze skokowym mechanizmem przenosze-
nia ³adunków

¯urawiecki J.: Nieliniowe funkcje cykliczne

WYDAWNICTWA DYDAKTYCZNE
Banach H.: Laboratorium maszyn elektrycznych

Borowski H.: Potrzeby i wartoœci

Brzeziñski M.: Sterowanie produkcj¹

Dziadko D. (red.): Laboratorium chemiczne. Materia³y do æwiczeñ

Dziubiñski M., Ocioszyñski J., Walusiak S.: Elektrotechnika i elek-
tronika samochodowa

Guziak T., Kamiñska A., Pañczyk B., Sikora J.: Metody numeryczne
w elektrotechnice. Wyd. 2.

Janik W. (red.): Podstawy rachunkowoœci zarz¹dczej i controllingu

Kamiñska-Krzowska B., Kujan K.: Laboratorium metrologii wielko-
œci geometrycznych

Karcz Z.: Geometria wykreœlna. Wyd. 2.

Król M., Kondratczyk A., Tur W.: Przyk³ady napraw i wzmocnieñ
konstrukcji budowlanych betonem ekspansywnym

Krzowski Z.: Mineralogia i petrografia dla in¿ynierów budownic-
twa i drogownictwa

Krzowski Z.: Geologia dla in¿ynierów budownictwa l¹dowego.
Wyd. 2.

Lutek K.: Obrabiarki II

Machlarz R.: Laboratorium maszyn elektrycznych. Maszyny komu-
tatorowe

Meldizon J.: Materia³y pomocnicze z fizyki dla studentów semestru
zerowego

Murawski K.: Fizyka. Podstawowe definicje i pojêcia

Puszkar T., Puszkar L., Paw³owski A.: Ekologia dla in¿ynierów

Suse³ J.: Laboratorium mechaniki technicznej

Walusiak S., Jakubowski A.: Pracownia konstrukcji elektronicznych

Wójcik W.: Podstawy konstruowania. Cz. I. Zadania projektowe

Zaleski K., £ozak M.: Laboratorium obróbki wiórowej œciernej i
erozyjnej
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Micha³ B³aziak, prezes KU AZS PL
Halina Cap, sam. referent w Biurze Rektora i Organizacji Uczelni
Iwona Czajkowska, rzecznik prasowy PL
Jaros³aw Duda, asystent w Instytucie In¿ynierii Ochrony Œrodowiska, WIBiS
Marzenna Dudziñska, adiunkt w Instytucie In¿ynierii Ochrony Œrodowiska,
WIBiS
Aldona Ejfler, kierownik artystyczny Akademickiego Zespo³u Tañca Ludowego
PL „Krajka”
Stanis³aw Fic, prodziekan ds. kszta³cenia, WIBiS
Anna Gr¹dziel, st. technik w Katedrze Zarz¹dzania, WZiPT
Marek Jakubowski, st. wyk³adowca w Katedrze Podstaw Techniki, WZiPT
Józef Kuczmaszewski, kierownik Katedry Maszyn Przemys³u Spo¿ywczego,
WM
Tomasz Kusz, kierownik dziekanatu Wydzia³u Mechanicznego
Bogdan Lebedowicz, g³. specjalista
Arkadiusz £¹tka, Studium Wychowania Fizycznego i Sportu PL
Piotr Mochol, kierownik artystyczny Formacji Tañca Towarzyskiego
PL „GAMZA”
Jerzy Montusiewicz, adiunkt w Katedrze Podstaw Techniki, WZiPT
Marcin Opaliñski, Akademicki Chór PL
Tadeusz Poljañski, Sportowy Klub Kick-Boxing PL
Anna Potapiuk, Samorz¹d Studencki
S³awomir Przy³ucki, adiunkt w Katedrze Elektroniki, WE
Magdalena Rzemieniak, asystent w Katedrze Zarzadzania, WZiPT
Teresa Staniak, kierownik Wydawnictwa PL
Agata Stasiak, asystent w Katedrze Zarz¹dzania, WZiPT
Hanna Strzemiecka, kierownik artystyczny Grupy Tañca Wspó³czesnego PL
Barbara Szymoniuk, adiunkt w Katedrze Zarzadzania, WZiPT
Edward Œpiewla, dyrektor Instytutu Fizyki, WZiPT
Micha³ Tomaszkiewicz, student, WZiPT
Anna Wysocka, asystent w Instytucie In¿ynierii Ochrony Œrodowiska, WIBiS
Arkadiusz Zaniewicz, Samorz¹d Studencki
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Umowa z MONTEX−emUmowa z MONTEX−emUmowa z MONTEX−emUmowa z MONTEX−emUmowa z MONTEX−em
Wymiana i wspó³praca miêdzynarodowa to szansa na rozwój pra-

cowników oraz lepsze wykszta³cenie studentów. WIBiS dba tak¿e o
lepsze perspektywy zatrudnienia absolwentów. Temu celowi ma s³u¿yæ
porozumienie w sprawie wspó³pracy miêdzy Wydzia³em In¿ynierii Bu-
dowlanej i Sanitarnej Politechniki Lubelskiej oraz firm¹ MONTEX S.A.
podpisane w dniu 6 marca 2000 r. przez dziekana WIBiS prof. Jerzego
Grycza oraz Prezesa Zarz¹du in¿. Tadeusza Strzêciwilka i Dyrektora
Naczelnego mgr Wandê W³och. Umowa ta dotyczy sta³ej wspó³pracy w
zakresie dzia³alnoœci naukowo-technicznej, kszta³cenia, postêpu technicz-
nego i technologicznego oraz rozwoju miêdzy obiema instytucjami.

Celem porozumienia jest doprowadzenie do kooperacji WIBiS i
MONTEX’u oraz stworzenie podstaw do wspólnej dzia³alnoœci w dzie-
dzinach:
• rozwijania nowych rozwi¹zañ i udoskonaleñ technicznych budownic-

twa przy uwzglêdnieniu racjonalnoœci zastosowañ, w tym w aspekcie
kosztów,

• podejmowania przez WIBiS prac naukowo-badawczych wynikaj¹cych
z potrzeb MONTEX’u,

• stymulowania i prowadzenia ró¿nych form kszta³cenia oraz przygoto-
wania kadry in¿ynierskiej – od poziomu licencjata, a¿ do magiste-
rium i doktoratów – uwzglêdniaj¹c mo¿liwoœci zatrudniania absol-
wentów WIBiS w MONTEX-ie oraz uzupe³niania wiedzy pracowni-
ków tej firmy.

Umowa ma na celu lepsze przygotowanie absolwentów wydzia³u na
potrzeby nowoczesnego rynku pracy, na którym MONTEX jest istot-
nym elementem, udoskonalanie wiedzy (studia doktorancie i podyplo-
mowe, programy doskonal¹ce dla pracowników MONTEX’u) oraz wy-
korzystanie potencja³u badawczego wydzia³u w praktycznych zastoso-
waniach i wdro¿eniach, prowadzonych przez MONTEX. Studenci wy-
dzia³u mog¹ liczyæ na stypendia, oferty pracy (co roku kilku absolwen-
tów) oraz ciekawe zajêcia. MONTEX zyska mo¿liwoœci doskonalenia
w³asnej kadry, pozyskiwanie najzdolniejszych absolwentów oraz kon-
sultacje, ekspertyzy i wiedzê parowników naukowych PL.

Marzenna Dudziñska

Kurs Market LeaderKurs Market LeaderKurs Market LeaderKurs Market LeaderKurs Market Leader

NOWE INICJATYWY
Współpraca międzyWspółpraca międzyWspółpraca międzyWspółpraca międzyWspółpraca między
Politechniką LubelskąPolitechniką LubelskąPolitechniką LubelskąPolitechniką LubelskąPolitechniką Lubelską
a Universidade Estaduala Universidade Estaduala Universidade Estaduala Universidade Estaduala Universidade Estadual
Paulista (UNESP) w Sao PauloPaulista (UNESP) w Sao PauloPaulista (UNESP) w Sao PauloPaulista (UNESP) w Sao PauloPaulista (UNESP) w Sao Paulo

Efektem wspó³pracy Katedry Mechaniki Stosowanej Poli-
techniki Lubelskiej a Universidade Estadual Paulista by³o zawar-
cie, podczas konferencji naukowej z zakresu dynamiki nielinio-
wej odbywaj¹cej siê w Brazylii, umowy o wspó³pracy pomiê-
dzy obiema uczelniami.

„Financial Times”, wykorzystuje w swoich materia³ach autentyczne ar-
tyku³y publikowane na jego ³amach. Dziêki temu uczestnik kursu nie
tylko poznaje s³ownictwo adekwatne dla danej dziedziny, ale tak¿e le-
piej rozumie procesy zachodz¹ce we wspó³czesnym œwiecie ekonomii.
Ponadto ma mo¿liwoœæ æwiczenia takich umiejêtnoœci, jak: pisanie w
j. angielskim raportów, memorandum, agend itp.

Kurs przygotowano z myœl¹ o ludziach biznesu, finansistach, praw-
nikach oraz studentach tych kierunków.

W sk³ad kursu wchodz¹: podrêcznik Market Leader, Practice File,
Test File, zestaw kaset magnetofonowych i video, ksi¹¿ka dla nauczy-
ciela, Business Grammar and Usage Book, podrêczniki specjalistyczne.

Iwona Czajkowska

Dnia 23 maja br. w Politechnice Lubelskiej goœci³ David Cotton z
wyk³adem i prezentacj¹ najnowszej serii do nauki Business English –
Market Leader (kurs dla liderów biznesu nowego tysi¹clecia). W spotka-
niu uczestniczyli nauczyciele i metodycy nauczania jêzyka angielskiego z
Lublina, którzy mogli bezpoœrednio porozmawiaæ z autorem ksi¹¿ek.

David Cotton jest starszym wyk³adowc¹ London Guildhall Univer-
sity. Ponad 30-letnie doœwiadczenie w nauczaniu Business English za-
owocowa³o bogatym dorobkiem w postaci publikacji zarówno dla naj-
m³odszych dzieci, jak te¿ osób starszych, w szczególnoœci studentów.
W swoich pracach prezentuje wiele ciekawych metod pomocniczych w
nauczaniu „biznesowego” jêzyka angielskiego.

Kurs Market Leader, wspó³pracuj¹c z dziennikiem ekonomicznym

Umowê podpisali rektorzy obu uczelni: prof. Kazimierz Sza-
belski oraz prof. Antonio Manoel dos Santos Silva, powo³uj¹c
siê na:
• du¿e mo¿liwoœci wspó³pracy naukowo-badawczej miêdzy stronami,
• wspólny cel, jakim jest utrzymywanie i rozwój dzia³añ akademickich,
• wzajemne korzyœci z popierania wymiany kadry i studentów,
• rozwój obu uczelni wynikaj¹cy z realizowania wspólnych programów

i projektów badawczych.
Uzgodniono m.in., ¿e ka¿da ze stron do³o¿y wszelkich starañ, aby:

• umo¿liwiæ oraz wspieraæ wymianê pracowników i studentów,
s³u¿¹c¹ podniesieniu kwalifikacji naukowych i zawodowych,

• organizowaæ wspólne przedsiêwziêcia w postaci zjazdów, kon-
ferencji, spotkañ,

• zapewniæ wymianê informacji naukowej,
• zmaksymalizowaæ zakres wspó³pracy miêdzy stronami.

Umowa bêdzie obowi¹zywaæ przez 2 lata z mo¿liwoœci¹ przed³u¿e-
nia przy obopólnej zgodzie.

Iwona Czajkowska

Prezes Zarz¹du

„Montex” S.A.

T. Strzêciwilk wrêcza

podpisan¹ umowê

dziekanowi WIBiS

prof. J. Gryczowi.

Od lewej: rektor prof. Antonio Manoel dos Santos Silva,

rektor prof. Kazimierz Szabelski i prof. Jose Manoel Balthazar.
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DOMINIKA  STOMA

1(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/20001(4)/2000

Jest rodowit¹ lubliniank¹. Ma 20 lat. Jest studentk¹ II

roku Wydzia³u Zarz¹dzania i Podstaw Techniki PL na kie-

runku zarz¹dzanie i marketing. W tym momencie najwa¿-

niejsze s¹ dla niej studia. Po ich zakoñczeniu pragnie za-

³o¿yæ w³asn¹ firmê reklamow¹. Z powodzeniem ³¹czy

zajêcia na uczelni z prac¹ modelki. Mimo i¿ odnosi licz-

ne sukcesy jako modelka, nie wi¹¿e z tym zajêciem swo-

ich planów ¿yciowych.

Podczas posiedzenia

Senatu w dniu

25 listopada 1999 r.

rektor prof. Kazimierz

Szabelski wrêczy³

Dominice Stomie,

najpiêkniejszej studentce

1999 r., list gratulacyjny.

Ma ju¿ doœwiadczenie w wyborach miss. W 1995 r. za-

kwalifikowa³a siê do pierwszej dziesi¹tki Miss Polski Nasto-

latek, natomiast w 1999 r. zosta³a Miss Lublina i I Wicemiss

Lubelszczyzny.

Ma brata, z którym jest bardzo zwi¹zana. Wspólnie spê-

dzaj¹ wakacje nad jeziorem  Piaseczno. W wolnych chwilach

chodzi na basen, spotyka siê z przyjació³mi, du¿o czyta. In-

teresuj¹ j¹ podró¿e.
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